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Głównym tematem spotkania była szeroko 
rozumiana autonomia energetyczna. Eksperci 
z różnych środowisk, przede wszystkim przed-
stawiciele nauki, administracji oraz sektora 
prywatnego, dzielili się wiedzą na temat no-
woczesnych rozwiązań energetycznych i ich 
implementacji w obiektach historycznych 
takich jak Pałac w Rzuchowie.
Gości konferencji powitali Janusz Gładysz 
oraz Żaneta Gładysz z Fundacji na Rzecz 
Ochrony Dóbr Kultury, która to organizacja 
opiekuje się rzuchowskim pałacem.
Następnie, w części merytorycznej wyda-
rzenia, eksperci podjęli różne zagadnienia:
Prof. Iwona Jelonek z Uniwersytetu Śląskiego 
w Katowicach poruszyła temat kluczowej roli 

środowiska w kontekście nowych technologii. 
dr ewa MackIewIcz omówiła zastosowanie 
prośrodowiskowych rozwiązań w obiektach 
zabytkowych, przykładem wyko-
rzystanym w prezentacji był pałac 
w Rzuchowie. Prof. toMasz tra-
wIńskI z Politechniki Śląskiej zapre-
zentował przyszłościowe systemy 
zarządzania energią elektryczną. 
Prof. leszek reMIorz przedsta-
wił badania i aspekty technologii 
wodorowych w energetyce. dr InŻ. MarcIn 
szczyGIeł omówił możliwości wdrożenia in-
frastruktury energetycznej w takich miejscach 
jak pałac w Rzuchowie. Wojewódzki Kon-
serwator Zabytków łukasz konarzewskI 

opowiedział o wpływie nowych technolo-
gii na architekturę obiektów historycznych. 
InŻ. Henryk cebulla, wykonawca projektu, 

przedstawił szczegóły dotyczące 
instalacji fotowoltaicznej. Joanna 
Żuk, Prezes proeuro consulting 
sp. z o.o., omówiła możliwości uzy-
skania dofinansowania w ramach 
Funduszy Europejskich.
Po zakończeniu części prelekcyjnej 
uczestnicy mogli wziąć udział w pre-

zentacji zabudowanej instalacji fotowoltaicznej. 
Była to okazja do zobaczenia, jak nowoczesne 
technologie odnawialne mogą być skutecznie 
implementowane w historycznych obiektach 
bez szkody dla ich architektury.

Autonomia 
energetyczna
w Rzuchowie

15 marca 2025 roku odbyła się konferencja „Autonomia energetyczna
zespołu pałacowo-parkowego w Rzuchowie jako przykład minimalnej emisji dla klimatu

i środowiska naturalnego Województwa Śląskiego”.

GALERIA ZDJĘĆ

Pałac w rzucHowIe ma szansę stać się wzorcowym obiektem pod względem energetycznym. Dzięki pozyskanym 
środkom z unii europejskiej oraz województwa śląskiego udało się wdrożyć zielone źródła energii: instalacje 
fotowoltaiczne, pompę ciepła oraz magazyny energii. Jest to krok w kierunku pokazania, że zabytki mogą być 
integralną częścią transformacji energetycznej regionu – podkreśla Janusz Gładysz, organizator konferencji. 
– Zabytkowe budynki, ze względu na swoje duże powierzchnie, borykają się z problemami energetycznymi głównie 
ze względu na koszty. Fotowoltaika, pompy ciepła i magazyny energii pozwalają na stworzenie ekologicznego, 
niemal samowystarczalnego systemu energetycznego, co sprawia, że obiekty zabytkowe stają się bardziej dostępne 
dla mieszkańców przez cały rok. Podczas konferencji doszliśmy do wniosku, że kluczowe jest opracowanie 
efektywnego systemu zarządzania energią. Oprócz fotowoltaiki należy rozważyć wykorzystanie energii 
wiatrowej, solarnej oraz technologii kogeneracji i regeneracji, aby zapewnić pełną samowystarczalność obiektu. 
Jest to unikatowe przedsięwzięcie na skalę kraju, a nawet świata. W stanach zjednoczonych podejmowano 
podobne próby, jednak nie doprowadzono ich do końca. Już 4 lata temu podczas pierwszej konferencji w Pałacu 
w rzucHowIe pojawiło się określenie Pałac na wodór i właśnie w tym kierunku zmierzamy.

konferencja została zorganizowana w ramach kampanii informacyjno–edukacyjnej i promocji
przeprowadzonej w związku z dofinansowaniem realizacji projektu w ramach fundusze europejskie dla śląskiego 2021-2027

(fundusz na rzecz sprawiedliwej transformacji)
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K
onferencja „Branżowe Centra 
Umiejętności – szansą na 
rozwój kompetencji zawodo-

wych uczniów i nauczycieli” 
miała na celu wspieranie 

działań integrujących środowisko oraz 
innowacyjno-rozwojowych.

W wydarzeniu wzięli udział m.in. Elż-

bieta Modrzewska – Śląska Wicekurator 
Oświaty oraz Jacek Kwiatkowski – prezes 
ZDZ w Katowicach.

„Dziękuję za organizację 
tego wydarzenia i zaanga-

żowanie w rozwój branżo-

wych centrów umiejętności. 
Ich rola w dostosowywaniu 
edukacji do potrzeb rynku 
pracy jest kluczowa. Spo-

tykamy się z wyzwaniami, 
takimi jak niedostosowanie 
programów nauczania i brak 
świadomości uczniów na te-

mat realiów zawodowych. Musimy zadbać 
o lepszą współpracę szkół z przemysłem 
oraz skuteczniejsze doradztwo zawodowe. 
Tylko w ten sposób przygotujemy młodych 

ludzi do rynku pracy i dalszego kształce-

nia” – powiedziała Elżbieta Modrzewska 
– Śląska Wicekurator Oświaty.

Anna Przybył – Dy-

rektor Branżowego 
Centrum Umiejętności 
SkyPort – opowiedziała 
o możliwościach BCU i przedstawiła ofertę 
szkoleniową Centrum. Uczestnicy konfe-

rencji mieli także możliwość zwiedzenia 
BCU Skyport. BCU umiejscowione w ZDZ 
specjalizuje się w obszarze: eksploatacja 
portów i terminali lotniczych.

„Stworzyliśmy jedno 
z pierwszych branżowych 
centrów umiejętności 
w Polsce, które formalizuje 
współpracę między eduka-

cją a rynkiem pracy. W na-

szym przypadku partnerem 
jest Śląski Klaster Lotniczy, 
zrzeszający ponad 100 昀椀rm 
z branży lotniczej. Partnerem 
naukowym jest Politechni-

ka Śląska. Do tej pory przeszkoliliśmy 
już kilkaset osób, a oferta obejmuje 
ponad 200 programów. Naszym celem 
jest zapewnienie realnych kompetencji 

odpowiadających na potrzeby rynku pracy” 
– podkreślił Jacek Kwiatkowski, prezes ZDZ  
w Katowicach.

BCU SkyPort prezen-

tuje się także podczas 
wydarzeń branżowych. 

Podczas Międzynarodowej Konferen-

cji „Safety Management in Transport, 
Techniques, Technologies and Policy” 
w Szczyrku odbył się panel „BCU SkyPort 
– Przyszłość Edukacji w Transporcie Lot-
niczym”, w którym wzięli udział: Halina 
Kasznia, Jarosław Kozuba, Paweł Sob-

czak, Adam Cebula, Michał Cierzmiak,  
Marlena Twardokęs. Podczas panelu 
przedstawiono kluczowe zagadnienia doty-

czące kształcenia w zawodach lotniczych, 
podkreślając znaczenie BCU SkyPort jako 
instytucji, która aktywnie łączy edukację 
z wymaganiami współczesnego prze-

mysłu. Dyskusja koncentrowała się na 
konieczności dostosowania programów 
szkoleniowych do dynamicznie zmieniają-

cych się potrzeb rynku pracy oraz na roli, 
jaką BCU SkyPort odgrywa w rozwijaniu 
kompetencji przyszłych pracowników 
branży lotniczej.

www.zdz.katowice.pl

bcuskyport.katowice.pl

Projekt realizowany ze środków Krajowego Planu Odbudowy i Zwiększania Odporności,  
w ramach Inwestycji: A3.1.1. Wsparcie rozwoju nowoczesnego kształcenia zawodowego, szkolnictwa wyższego oraz uczenia się przez całe życie  

w ramach projektu „Utworzenie Branżowego Centrum Umiejętności w obszarze: Eksploatacja portów i terminali lotniczych”.

BCU realizowane jest w ramach przedsięwzięcia Utworzenie Branżowego Centrum Umiejętności w obszarze:
eksploatacja portów i terminali lotniczych nr KPO/22/1/BCU/U/0093

Branżowe Centra 
Umiejętności. Podsumowanie

pierwszego roku

Wydział Nadzoru Pedagogicznego Kuratorium Oświaty w Katowicach 
we współpracy z Zakładem Doskonalenia Zawodowego w Katowicach (ZDZ) 

zorganizowali konferencję dot. BCU.
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Piotr rybiCki

Co mówią PrzePisy? Obowiązek ten, wprowadzony zmienianymi 
przepisami Kodeksu Spółek Handlowych, 13 października 2022 r., to:
• dla spółek z ograniczoną odpowiedzialnością – dodanie w art. 

219 – § 6 (i analogicznie art. 221 – § 1), 
• dla prostych spółek akcyjnych – dodanie w art. 30069 – § 31 oraz 

w art. 30076 – § 31,
• dla spółek akcyjnych – dodanie w art. 382 – § 7. 
Zgodnie z powyższymi regulacjami w przypadku, gdy sprawozdanie 
finansowe spółki podlega badaniu ustawowemu, rada nadzorcza 
(analogicznie komisja rewizyjna, a także dyrektorzy niewykonawczy 
rady dyrektorów) jest obowiązana, z co najmniej tygodniowym 
wyprzedzeniem, zawiadomić kluczowego biegłego rewidenta, 
który przeprowadzał badanie sprawozdania finansowego spółki 
(tj. biegłego rewidenta wydającego o nim opinię i podpisujących 
się pod sprawozdaniem z badania) 
o terminie posiedzenia, którego przed-
miotem jest ocena rocznych sprawoz-
dań finansowych. Spółka zapewnia 
uczestnictwo kluczowego biegłego 
rewidenta lub innego przedstawiciela 
firmy audytorskiej w posiedzeniu rady 
nadzorczej. W trakcie posiedzenia 
kluczowy biegły rewident lub inny 
przedstawiciel firmy audytorskiej 
przedstawia radzie nadzorczej spra-
wozdanie z badania, w tym ocenę 
podstaw przyjętego oświadczenia 
odnoszącego się do zdolności spół-
ki do kontynuowania działalności, 
oraz udziela odpowiedzi na pytania 
członków rady nadzorczej. 

Co ważne:
• inicjatywa zaproszenia biegłego 

rewidenta (lub przedstawiciela 
firmy audytorskiej) leży po stronie 
rady nadzorczej i musi odbyć się 
„z co najmniej tygodniowym wyprze-
dzeniem”,

• obowiązek zaproszenia biegłego rewidenta doty-
czy rocznych jednostkowych i skonsolidowanych 
sprawozdań finansowych,  

• obowiązek zaproszenia biegłego rewidenta dotyczy 
tylko sprawozdań finansowych, które podlegały 
ustawowemu (obowiązkowemu) badaniu, a zatem wykonanymi 
zgodnie z wymogami art. 64 ustawy o rachunkowości,

• w trakcie posiedzenia  biegły rewident  (1a)  przedstawia radzie 
nadzorczej sprawozdanie z badania , (1b) w tym  ocenę podstaw 

przyjętego oświadczenia odnoszącego się do zdolności spółki 
do kontynuowania działalności oraz (2)  udziela odpowiedzi na 
pytania członków rady nadzorczej .

Pierwsze doświadCzenia Mimo początkowej krytyki nowej 
regulacji, wygłaszanej głównie jeszcze przed wejściem przepisów 
w życie, ich pierwszy odbiór był pozytywny i to zarówno przez 
rady nadzorcze, jak i w środowisku biegłych rewidentów. Wynikało 
to z faktu, że rady nadzorcze powinny być naturalnym partnerem 
dla biegłych rewidentów w trakcie badania sprawozdania finan-
sowego, co nie zawsze miało miejsce. Na pewno wprowadzenie 
obowiązku spotkania pomogło w zrozumieniu, na czym polega 
praca audytora i samo badanie. Jako słabość nowej regulacji  
ponoszono, że jedno spotkanie i to jeszcze po zakończeniu badania, 
to zdecydowanie za mało. I trudno akurat się z tym argumentem 
nie zgodzić.

Niewątpliwie jednak dwa lata obowiązywania 
przepisu pozwoliły również radom nadzorczym, na 
których ciąży odpowiedzialność za nadzór nad spółką, 
korzystać z zasobów wiedzy o nadzorowanej spółce, 
które niewątpliwie biegły rewident, w toku badania,  

pozyskał. 

Co daleJ? Zbliżający się czas za-
mykania sprawozdań finansowych 
za 2024 rok, ich oceny, a także póź-
niejszego zatwierdzania przez walne 
zgromadzenie, to czas dalszego „zacie-
śniania” współpracy rad nadzorczych 
z biegłymi rewidentami (i wzajemnie). 
Komunikacja nie powinna jednak 
ograniczać się do jednego – służbo-
wego – spotkania, ale dialog powi-
nien być wręcz stały. Dwa spotkania 
to w zasadzie niezbędne minimum 
– tak by współpraca była wartościo-
wa zarówno dla rad nadzorczych 
(w lepszym rozumieniu procesów 
zachodzących w spółce), ale także 
dla biegłych rewidentów (w identyfi-
kacji potencjalnych ryzyk związanych  
z badaniem). 

 Czasami przeszkodą we współ-
pracy jest obawa rad nadzorczych 
– w zakresie rozumienia spraw po-

ruszanych przez audytora. W takim przypadku warto zadbać 
o właściwą kompozycję jej składu – tak by wśród członków rady 
nadzorczej były osoby potra�ące nawiązać merytoryczny dialog 
z biegłym rewidentem. K

Uczestnictwo biegłego rewidenta 
w posiedzeniu rady nadzorczej

W TYM ROKU, JUŻ PO RAZ TRZECI, RADY NADZORCZE SĄ ZOBOWIĄZANE DO ZAPROSZENIA NA SWOJE POSIEDZENIE
BIEGŁEGO REWIDENTA BADAJĄCEGO ROCZNE SPRAWOZDANIE FINANSOWE SPÓŁKI.

Piotr rybiCki — eksPert w zakresie sPrawozdawCzośCi zrównoważonego rozwoJu,  
Członek rad nadzorCzyCh i komitetów audytów w sPółkaCh rodzinnyCh i PrywatnyCh,  
notowanyCh na giełdzie PaPierów wartośCiowyCh, Czy też z udziałem skarbu Państwa  
oraz sPółek komunalnyCh, organizator naJwiększego w PolsCe ProJektu ProPaguJąCego standardy 
właśCiCielskie – »konferenCJa rada nadzorCza« i wyróżnienia »Człowiek CorPorate governanCe«  
oraz Portalu nadzorkorPoraCyJny.Pl, doradCa i trener, biegły rewident. 
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»Bezpieczeństwo energetyczne a transfo

PodCzas konferenCJi 
ministerstwa Przemysłu 
zorganizowaneJ w ramaCh 
Xvii euroPeJskiego kongresu 
gosPodarCzego w katowiCaCh 
Joanna Pauly – dyrektor 
dePartamentu funduszy 
euroPeJskiCh i sPraw 
zagraniCznyCh, PrzewodniCząCa 
zesPołu ds. Przygotowania 
białeJ księgi transformaCJi 
zaPrezentowała założenia 
do ProJektu.

P
rojekt Białej Księgi stanowi 
fundamentalny krok w budowie 
systemowego podejścia do spra-
wiedliwej transformacji regio-
nów pogórniczych w Polsce, 

w szczególności Górnego Śląska, ale także 
Bełchatowa, Turowa i Lubelszczyzny. Za-
projektowana jako ekspercka odpowiedź 
na najważniejsze wyzwania społeczne, go-
spodarcze i środowiskowe, Biała Księga 
nie jest jedynie analizą — ma być punktem 
wyjścia dla realnych działań strategicznych na 
poziomie lokalnym, regionalnym i krajowym.

geneza i założenia ProJektu

Idea stworzenia Białej Księgi zrodziła się 
z inicjatywy Joanny Pauli z Ministerstwa 
Przemysłu i została wsparta przez ekspertów 
Banku Światowego po prezentacji dotyczącej 
globalnych trendów polityki klimatycznej. 
Od początku celem było połączenie wiedzy 
międzynarodowej, polskich doświadczeń 
i lokalnej perspektywy w jeden, spójny 
dokument.

Transformacja regionów pogórniczych 
jest procesem trudnym, kosztownym i spo-
łecznie wymagającym. Biała Księga zakłada, 
że zmiana musi być przeprowadzona w spo-
sób rozważny, stopniowy i zorientowany 
na człowieka, unikając błędów przeszłości 
– takich jak przypadek Wałbrzycha, który 
nie podźwignął się po gwałtownej likwidacji 
przemysłu węglowego.

W centrum koncepcji znajduje się klu-
czowa teza: transformacja nie powinna być 

XVII Europejski Kongres Gospodarczy, który odbył się w dniach 23–25 kwietnia 
2025 r. w Katowicach, potwierdził swoją pozycję jako jedno z najważniejszych 
wydarzeń gospodarczych w regionie Europy Środkowo-Wschodniej.

euroPeJskI konGres GosPodarczy 2025
trzy dnI rozMów o PrzyszłoścI
GosPodarkI

 k barbara sadkowska

Tegoroczna edycja zgromadziła przedstawicieli administracji publicznej, biznesu, 
samorządów i świata nauki, koncentrując się na kluczowych wyzwaniach stojących 
przed europejską i polską gospodarką: bezpieczeństwie, transformacji energetycznej, 
cyfryzacji oraz roli Polski w zmieniającym się porządku geopolitycznym.
Już pierwszego dnia jasno wybrzmiało, że Kongres nie będzie jedynie platformą kur-
tuazyjnych wystąpień. Tematy takie jak suwerenność energetyczna, bezpieczeństwo 
gospodarcze, nowe ramy współpracy w Unii Europejskiej czy przyszłość przemysłu 
wywoływały realną debatę i konkretne stanowiska. Drugi dzień przyniósł pogłę-
bione rozmowy na temat nowoczesnych technologii i infrastruktury. W centrum 
uwagi znalazły się m.in. rola energetyki jądrowej w transformacji energetycznej, 
zastosowanie sztucznej inteligencji w gospodarce i administracji, a także wyzwania 
finansowe stojące przed samorządami. Poruszono również kwestie bezpieczeństwa 
żywnościowego, automatyzacji przemysłu oraz odporności cyfrowej. Trzeciego dnia 
skoncentrowano się na warunkach konkurencyjności polskiego przemysłu, zielonej 
transformacji oraz kompetencjach potrzebnych na przyszłościowym rynku pracy. 
Eksperci omawiali wpływ mechanizmu cbam na eksport i energochłonne sektory, 
wskazywali na potrzebę uproszczenia otoczenia regulacyjnego oraz akcentowali 
znaczenie edukacji technicznej. W trakcie sesji podsumowujących przedstawiono 
konkretne rekomendacje dla administracji i sektora prywatnego, dotyczące m.in. 
inwestycji w innowacje, rozwoju lokalnych łańcuchów wartości oraz wzmacniania 
współpracy międzynarodowej.
eec 2025 pokazał również rosnącą rolę wydarzeń towarzyszących – konkursów 
dla startupów, spotkań branżowych i inicjatyw networkingowych. Katowice po-
twierdziły swoją pozycję jako centrum dyskusji o przyszłości europejskiej gospodarki 
– nie tylko na poziomie deklaracji, ale przede wszystkim w oparciu o dane, strategie 
i doświadczenia praktyków.

 ✓ www.eecpoland.eu/2025/pl
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 È euroPeJski kongres gosPodarCzy 2025 katowiCe

biała księga transformaCJi. 
nowy model odPowiedzialneJ 
zmiany dla regionów 
PogórniCzyCh
postrzegana jako koszt, lecz jako inwestycja 
o wysokim potencjale zwrotu.

kluCzowe filary białeJ księgi

1. Zagospodarowanie regionów pogórni-
czych • Transformacja obejmuje planowe 
i zrównoważone przekształcanie terenów 
poprzemysłowych, uwzględniające lokalne 
zasoby, potencjał infrastrukturalny oraz 
potrzeby społeczności.
2. Edukacja i kompetencje • Bez strategicznego 
rozwoju kapitału ludzkiego żadna transforma-
cja nie przyniesie trwałych efektów. Edukacja 
ustawiczna, programy przekwali�kowania 
oraz wsparcie dla zawodów przyszłości 
to fundament zmiany.
3. Człowiek w centrum transformacji • Do-
kument jednoznacznie podkreśla, że najważ-
niejszym zasobem transformacji są ludzie. 
Rozwiązania muszą odpowiadać na indy-
widualne potrzeby społeczności, tworząc 
ścieżki zawodowe i powody do pozostania 
w regionie.
4. Zarządzanie transformacją • Nowoczesny 
model zarządzania zakłada hybrydową struk-
turę odpowiedzialności, łącząc kompetencje 
administracji centralnej, samorządów i sek-
tora prywatnego. Ministerstwo Przemysłu 
z siedzibą w Katowicach ma odgrywać klu-
czową rolę w koordynacji polityk i projektów 
transformacyjnych.

strategiCzne PodeJśCie: trzy wymiary 

transformaCJi

wymiar regionalny • Transformacja musi 
być projektowana lokalnie, uwzględniając 
różnorodność struktur gospodarczych i spo-
łecznych regionów pogórniczych. Planowanie 
powinno opierać się na mikrodiagnozach, 
a nie wyłącznie na danych agregowanych 
na poziomie województw.

wymiar sektorowy • Trzy główne obszary 
sektorowe transformacji to:
 > ludzie i sPołeCznośCi — nowe kwali�ka-

cje, nowe zawody, platformy alokacji pracy.
 > gosPodarka i Przemysły PrzyszłośCi — 

dywersy�kacja, wsparcie przedsiębiorstw 
w transformacji modelu biznesowego, 
zagospodarowanie terenów pokopalnia- 
nych.

 > instytuCJe i zarządzanie — rozwój po-
tencjału instytucjonalnego i stabilne ramy 
prawne wspierające zmiany.

wymiar ProCesowy • Realizacja transfor-
macji wymaga wieloetapowego podejścia: 
od de�niowania założeń, przez wdrażanie 
kluczowych programów inwestycyjnych, aż 
po skalowanie działań o efekt synergii na 
poziomie krajowym.

międzynarodowe doświadCzenia 

i lekCJe

Biała Księga odwołuje się do przykładów 
skutecznej transformacji z Hiszpanii, Belgii 
i Niemiec:
 > hiszPania — integracja lokalnych społecz-

ności w procesy energetyczne (klastry 4oze).
 > belgia (genk) — przekształcenie miasta 

w centrum przemysłów kreatywnych.
 > niemCy (zagłębie ruhry, łużyCe) — rewi-

talizacja społeczno-gospodarcza regionów 
po zamknięciu kopalń.

Wspólny wniosek: skuteczna transformacja 
musi mieć lokalną wizję, aktywne uczestnic-
two społeczności i instytucjonalne wsparcie.

transformaCJa Jako inwestyCJa 

w Przyszłość

Według autorów Białej Księgi, dobrze za-
projektowane projekty transformacyjne 
osiągają wysoki efekt mnożnikowy — każdy 
zainwestowany złoty może wygenerować 
nawet pięć złotych wartości dodanej w pkb, 
zatrudnieniu i dochodach publicznych.

Inwestycje w transformację powinny 
obejmować:
 > Rozwój infrastruktury odnawialnych 

źródeł energii i sieci przesyłowych.
 > Przemianę sektorową lokalnych gospo-

darek.
 > Wzrost kompetencji społeczności i budowę 

kapitału społecznego.
 > Rewitalizację przestrzeni postindustrial-

nych.
Transformacja regionów pogórniczych 

to ostatnia szansa na zatrzymanie nega-
tywnych trendów demogra�cznych i go-
spodarczych w Polsce. Jest sprawdzianem 
odpowiedzialności pokoleniowej i inwestycją 
w przyszłość kraju.

konsultaCJe i dalsze kroki

Biała Księga ma zostać udostępniona 
w czerwcu 2025 roku do konsultacji resor-
towych i społecznych. Ma być poddana 
szerokim konsultacjom – najpierw resorto-
wym, a następnie otwartym dla środowisk 
społecznych, biznesowych i akademic-
kich. Po zakończeniu konsultacji stanie się 
podstawą do stworzenia ogólnopolskiej 
strategii transformacji, która powinna 
zostać przyjęta jako oficjalna strategia  
rządu.

znaCzenie dla PrzyszłośCi Polski

Transformacja regionów pogórniczych 
to nie tylko wymóg klimatyczny, lecz przede 
wszystkim szansa na odbudowę i moderniza-
cję Polski – zatrzymanie wyludniania, rozwój 
nowoczesnej energetyki i przemysłu, two-
rzenie atrakcyjnych miejsc do życia i pracy. 
To największa inwestycja w przyszłość kraju 
i sprawdzian odpowiedzialności społecznej. 
Jak podkreślają autorzy, nie należy pytać, czy 
stać nas na transformację, ale czy stać nas 
na jej zaniechanie.

zakońCzenie

Projekt Białej Księgi otwiera nowy rozdział 
w procesie sprawiedliwej transformacji re-
gionów pogórniczych w Polsce. To nie tylko 
dokument analityczny – to strategiczna 
mapa, oparta na doświadczeniach międzyna-
rodowych i głębokim rozumieniu lokalnych 
uwarunkowań społeczno-gospodarczych. Jej 
przesłanie jest jednoznaczne: transformacja 
to inwestycja w przyszłość, a nie wydatek 
do poniesienia.

Odpowiedzialne zaprojektowanie procesu 
– oparte na wiedzy, uczestnictwie społecz-
ności i partnerstwie między administracją, 
biznesem a środowiskami naukowymi – 
może nie tylko złagodzić skutki gospodarcze 
odchodzenia od węgla, ale również stać się 
impulsem do trwałej modernizacji kraju. 
Przyszłość Śląska, Bełchatowa, Turowa czy 
Lubelszczyzny nie jest przesądzona; jest szansą 
do wykorzystania.

Biała Księga wyznacza kierunek – teraz 
kluczowe jest, aby go konsekwentnie reali-
zować. K
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»jesteśmy w stanie

Łukasiewicz – 
Górnośląski Instytut 
Technologiczny obchodzi 
osiemdziesiątą rocznicę 
istnienia. Jak na przestrzeni 
tych dekad kształtowała 
się historia Instytutu? Czy 
Pana kadencja przyniosła 
kluczowe zmiany 
organizacyjne. 

Historia Instytutu jest rzeczywi-
ście bogata i pełna znaczących 
osiągnięć. Nasze początki sięga-
ją lat 40. XX w., kiedy to powsta-
ły pierwsze jednostki badawcze, 
które miały na celu wsparcie 
rozwijającego się przemysłu 
hutniczego i spawalniczego 
oraz zaczęto opracowywać 
dokumentacje konstrukcyjne 
maszyn elektrycznych dla ist-
niejących i nowo uruchamia-
nych fabryk w Polsce. W ciągu 
tych 80 lat nasza instytucja 

Łukasiewicz – Górnośląski Instytut Technologiczny 
świętuje 80 lat istnienia – a jego dyrektor profesor Adam Zieliński 
rozpoczyna kolejną kadencję. Instytut przeszedł kluczowe zmiany

organizacyjne, łącząc trzy jednostki badawcze, co umocniło
jego pozycję na arenie naukowej i przemysłowej.

Jak wygląda historia Instytutu, jakie wyzwania niesie przyszłość 
i dlaczego wodór wciąż pozostaje nadzieją na dekarbonizację hutnictwa?

ROZMOWA Z PROF. DR. HAB. INŻ. ADAMEM ZIELIŃSKIM

W 2025 roku

ŁUKASIEWICZ – GIT
obchodzi jubileusz 80-lecia 

działalności
przechodziła wiele transfor-
macji, zarówno organizacyjnych, 
jak i technologicznych, co po-
zwoliło nam na dostosowanie 
się do zmieniających się potrzeb 
rynku.

W pierwszych dekadach 
działalności koncentrowali-
śmy się głównie na badaniach 
materiałowych, technologiach 
spawalniczych oraz napędach 
elektrycznych, co przyczyni-
ło się do znacznego postępu 
w tych dziedzinach. Z czasem, 
w miarę jak rozwijały się nowe 
technologie i pojawiały się nowe 
wyzwania, nasze kompetencje 
również ewoluowały. Wprowa-
dzaliśmy innowacyjne rozwią-
zania, które nie tylko wspierały 
przemysł, ale także przyczyniały 
się do rozwoju nauki i techniki  
w kraju.

Obecnie, jako część Sieci 
Badawczej Łukasiewicz, 

mamy szansę na dalszy rozwój 
i wzmacnianie naszej pozycji 
na rynku. Dzięki zaangażowaniu 
naszych pracowników oraz 
wsparciu ze strony Centrum 
i innych partnerów Sieci, je-
steśmy w stanie podejmować 
nowe wyzwania i wprowadzać 
innowacje, które mają realny 
wpływ na gospodarkę i spo-
łeczeństwo. 

Mając na uwadze 
potrzeby polskiej 
gospodarki oraz 
zadania ustawowe Sieci, 
zdefiniowano cztery nowe 
kierunki strategiczne 
funkcjonowania Sieci 
Badawczej Łukasiewicz. 
Jak Łukasiewicz – 
Górnośląski Instytut 
Technologiczny wpisuje się 
w te obszary?

Nasz Instytut aktywnie wpisuje 
się w trzy kluczowe obszary 
strategiczne Sieci Badaw-
czej Łukasiewicz. W zakre-
sie Obronności i Bezpieczeń-
stwa Państwa rozwijamy 
w Centrum Napędów i Ma-
szyn Elektrycznych technolo-
gie napędowe, konstrukcyjne 
i operacyjne w transporcie.  
W obszarze Transformacji 
Energetycznej nad efektyw-
nością energetyczną pracuje 
Centrum Badań Materiałów. 
Natomiast w ramach Gospo-
darki o Obiegu Zamkniętym 
naukowcy z Centrum Tech-
nologii Metalurgicznych oraz 
Centrum Badań Materiałów 
zrównoważonymi materiała-
mi i surowcami. Dzięki temu 
nasze działania przyczyniają 
się do rozwoju nowoczesnego 
i zrównoważonego przemysłu 
w Polsce.
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W obliczu 
rosnących wyzwań 
w zakresie obronności 
i bezpieczeństwa państwa, 
jaką rolę odgrywa 
Łukasiewicz – GIT 
w tych działaniach?

Łukasiewicz – GIT aktyw-
nie wspiera działania na rzecz 
obronności i bezpieczeństwa 
państwa poprzez rozwój no-

woczesnych technologii ma-
teriałowych, spawalniczych 
oraz systemów napędowych. 
Nasze kompetencje w zakresie 
badań nad zaawansowany-
mi materiałami odpornymi 
na ekstremalne warunki, in-
nowacyjnymi metodami spa-
wania wykorzystywanymi 
w przemyśle zbrojeniowym 
oraz efektywnymi napędami 
elektrycznymi znajdują zasto-
sowanie w sektorze obronnym.

Nasze projekty koncentru-
ją się m.in. na badaniach nad 

materiałami o podwyższonej 
wytrzymałości, które mogą być 
wykorzystywane w konstruk-
cjach pojazdów opancerzonych, 
a także na systemach napędo-
wych dla nowoczesnych jedno-
stek bojowych. Inwestujemy 
również w rozwój technologii 
spawalniczych zapewniają-
cych wysoką jakość i trwałość 
konstrukcji w warunkach eks-
tremalnych. Dzięki połączeniu 

doświadczenia, nowoczesnej 
infrastruktury badawczej oraz 
współpracy z sektorem obron-
nym, nasz Instytut odgrywa 
istotną rolę w podnoszeniu 
poziomu technologicznego 
i bezpieczeństwa państwa.

Jakie wsparcie 
i rozwiązania oferuje 
obecny Łukasiewicz – 
GIT, w szczególności 
Centrum Technologii 
Metalurgicznych, dla branży 
hutniczej, która boryka się 

z wyzwaniami związanymi 
z dekarbonizacją?

Centrum Technologii Meta-
lurgicznych w Łukasiewicz 

– GIT odgrywa kluczową rolę 
w dostosowywaniu branży 
hutniczej do współczesnych 
wyzwań, w tym zwłaszcza tych 
związanych z dekarbonizacją. 
Nasza oferta obejmuje nie tylko 
rozwój innowacyjnych stopów 
i procesów wytapiania, ale tak-
że intensywne badania nad re-
dukcją emisji CO₂ w procesach 
metalurgicznych. W kontekście 
rosnącej presji na przemysł, aby 
przeszedł na niskoemisyjne 
modele produkcji, koncentruje-
my się na opracowywaniu stali 
o podwyższonej wytrzymałości 
i odporności na korozję, co 
pozwala na zmniejszenie ilości 
używanych surowców oraz 
ograniczenie odpadów.

Jednym z naszych kluczo-
wych projektów jest Tran-
sZeroWaste, który ma na celu 
efektywne wykorzystanie rud 
żelaza niskiej jakości oraz recy-
kling odpadów żelazonośnych. 
Dzięki wsparciu finansowemu 
z programu Horyzont Europa, 
projekt ma potencjał, aby zre-
wolucjonizować sposób, w jaki 
przemysł stalowy podchodzi 
do wykorzystywania surowców 
i zarządzania odpadami. 

Dążymy do tego, aby prze-
mysł hutniczy mógł nie tylko 
sprostać nowym regulacjom, 
ale także stać się liderem 
w dziedzinie zrównoważone-
go rozwoju, co jest niezbędne 
w obliczu globalnych wyzwań 
klimatycznych. 

Czy wodór to przyszłość 
dekarbonizacji przemysłu 
stalowego, czy należy 
szukać alternatyw?

Wodór rzeczywiście budzi duże 
kontrowersje w kontekście 
kosztów i dostępności w skali 
potrzebnej dla sektora stalowe-
go. Pracujemy nad optymaliza-
cją procesów wykorzystujących 
wodór w hutnictwie, szukając 
sposobów na zwiększenie efek-
tywności i obniżenie kosztów. 
Wspomniany we wcześniejszym 
pytaniu projekt TransZero-
Waste oraz drugi MAXH2DR 
w Łukasiewicz – GIT wraz 
ze swoimi europejskimi part-
nerami realizują ambitne cele 

w ramach finansowania z HE . 
Celem wszystkich partnerów 
jest usprawnienie ponownego 
wykorzystania pozostałości 
jako surowców w dwóch obie-
cujących procesach dekarboni-
zacji sektora, wykorzystujących 
wodór oraz energię elektryczną. 
Długofalowo wodór może stać 
się kluczowym elementem de-
karbonizacji przemysłu.

Panie Profesorze, jakie 
są Pana przewidywania 
dotyczące przyszłości 
Instytutu w perspektywie 
10-20 lat?

W perspektywie 10-20 lat wi-
dzę Łukasiewicz – GIT jako 
kluczowy europejski ośrodek 
badawczo-rozwojowy, który 
nie tylko będzie kontynuował 
swoje dotychczasowe dzia-
łania, ale także wprowadzi 
nowe, przełomowe inicjaty-
wy. W miarę jak świat staje się 
coraz bardziej zglobalizowany 
i złożony, nasza instytucja bę-
dzie musiała dostosować się 
do dynamicznych zmian, które 
zachodzą w wielu dziedzinach 
gospodarki. Wizję przyszłości 
Łukasiewicz – GIT opieram 
na ścisłej współpracy z prze-
mysłem, co pozwoli nam lepiej 
zrozumieć jego potrzeby i wy-
zwania. Dzięki temu będziemy 
w stanie kształtować technolo-
gie przyszłości, które nie tylko 
będą odpowiadały na aktualne 
wymagania rynku, ale także 
wyprzedzały je, przyczyniając 
się do rozwoju innowacyjnych 
rozwiązań. Rozwiniemy nowo-
czesne technologie metalur-
giczne, spawalnicze oraz w ob-
szarze napędów elektrycznych 
które będą nie tylko bardziej 
efektywne, ale także bardziej 
zrównoważone w aspekcie 
ekologii. W ten sposób, patrząc 
w przyszłość, widzę Łuka-
siewicz – GIT jako instytucję, 
która nie tylko pielęgnuje swoją 
tradycję i historię, ale także 
z odwagą wchodzi w nowe 
obszary badawcze, stając się 
nieodłącznym elementem euro-
pejskiego krajobrazu innowacji 
technologicznych. Dzięki temu 
z pewnością będziemy mogli 
celebrować kolejne jubileusze, 
które będą dowodem na nasz 
rozwój i wkład w przyszłość. K

 ✓ git.lukasiewicz.gov.pl



Patronaty kwartalnika | EuroPErsPEktywy | zgłoszEnia do 31 maja 2025

 w inwestycjaroku.pl12 EUROPERSPEKTYWY

kraJowa Izba GosPodarkI nIerucHoMoścIaMI JuŻ 

Po raz IX zaPrasza do udzIału w PrestIŻowyM kon-

kursIe InwestycJa roku • Ten wyjątkowy konkurs ma na 
celu promocje postaw proinwestycyjnych, proekologicznych 
i proinnowacyjnych wśród inwestorów, wykonawców, projek-

tantów, władz samorządowych i lokalnych społeczności. Kon-

kurs skierowany jest do szerokiego grona inwestorów (pry-

watnych, samorządowych, spółdzielczych, korporacyjnych), 
wykonawców, architektów, deweloperów i innych podmio-

tów realizujących ciekawe i nowoczesne inwestycje. Inwesty-

cje oceniane są przez Kapitułę Konkursową, która pod uwa-

gę bierze założenia kładące nacisk na przywrócenie walorów 
estetycznych danego obiektu, poprawę infrastruktury tech-

nicznej, funkcjonalność, energooszczędność, czy udogodnie-

nia dla osób niepełnosprawnych. Najwyższe laury: statuetkę 
oraz tytuł Inwestycja Roku zdobywają tylko ci inwestorzy, któ-

rych budynki i dzieła spełniają powyższe wymogi. W konkursie 
oceniane są zarówno nowopowstałe jak i modernizowane in-

westycje wg następujących kategorii: obiekty mieszkalne, biu-

rowe i handlowe, przemysłowe, sportu, rekreacji i wypoczynku 
oraz tereny zielone, kultury i edukacji, użyteczności publicznej, 
sakralne, inżynieryjne, historyczne, adaptacje, innowacyjne in-

westycje proekologiczne, murale oraz inwestycje prospołecz-

ne. Inwestycje do konkursu można zgłaszać aż w 11 kategoriach. 
Prestiż i znaczenie konkursu rośnie nieprzerwanie od samego 
początku jego ogłoszenia. • do teJ Pory naGrodzone zo-

stały 184 InwestycJe I  150 uczestnIków. • Przekładając 
to na inne dane, warto zwrócić uwagę na fakt, że doceniliśmy 
wyróżniające się w Polsce tereny i budynki, na które złożyło się 
830 nowopowstałych, remontowanych i podlegających termo-

modernizacji budynków, a łączne kwoty inwestycji opiewały na 
ponad 1,5 mld zł. Z roku na rok konkurs Inwestycja Roku zwięk-

sza swój zasięg, dociera do każdego zakątka Polski, motywując 
i wspierając wartościowe działania, tym samym sprawiając, że 
krajobraz inwestycyjny i budowlany w naszym kraju zmienia 
się na lepsze oraz podąża w kierunku pożądanej nowoczesno-

ści. • teGoroczna Gala fInałowa konkursu InwestycJa 

roku odbędzIe sIę we 

wrześnIa 2025 w kra-

kowIe. • Wszystkich za-

interesowanych zapra-

szamy do uczestnictwa 
w konkursie, zgłosze-

nia są przyjmowane 
do 31 maja 2025

z G ł o s z e n I a
do 31 MaJa 2025

k O N k U R S

zGłOŚ
INWESTyCję

ekolaury PIe 2024 – XXIII Gala konkursowa  •  Polska Izba ekoloGII (PIe) 

w katowIcacH – samorząd gospodarczy z 25-letnim dorobkiem – zrzesza 
114 podmiotów. Od 2002 r. promuje instytucje, przedsiębiorstwa, stowarzy-
szenia i organizacje działające na rzecz ochrony środowiska i ekologii. Wyra-
zem tego działania jest konkurs Ekolaury PIE. Finał XXIII edycji tego przed-
sięwzięcia uzyskał patronat honorowy: Ministerstwa Klimatu i Środowiska, 
Ministerstwa Infrastruktury, NfOŚIGW, Województwa Śląskiego, marszałka 
województwa śląskiego, Metropolii Gzm, prezydenta miasta Katowice, Fun-
dacji na Rzecz Efektywnego Wykorzystania Energii, SaPE, WfOŚIGW w Kato-
wicach. Uczestnicy gali XXIII edycji konkursu Ekolaury PIE upamiętnili osobę 
JerzeGo swatonIa   (1947-2024) – b. prezesa Zarządu WfOŚIGW w Katowi-

cach i NfOŚIGW, b. ministra środowiska (rząd Marka Belki), przewodniczące-
go Rady PIE w Katowicach. W poszczególnych kategoriach nagrody i wyróż-
nienia w konkursie Ekolaury 2024 otrzymali: 1) Gospodarka wodno-ściekowa, 
gospodarka wodami opadowymi i roztopowymi: katowIckIe InwestycJe 

sa (nagroda), PWiK Sp. z o.o. w Jarocinie (wyróżnienie); 2) Gospodarka odpa-
dami, gospodarka o obiegu zamkniętym – w tym zrównoważona gospodar-
ka zasobami mineralnymi: sIeć badawcza łukasIewIcz – Instytutu Me-

talI nIeŻelaznycH w GlIwIcacH (nagroda), Zakład Komunalny Sp. z o.o. 
w Opolu i zzO Olszowa Sp. z o.o. (wyróżnienia); 3) Ochrona powietrza at-
mosferycznego: PPhU Polmar Tomasz Matejczuk Tykocin (nagroda), zPec sP. 

z o.o. w zabrzu (wyróżnienie); 4) Adaptacja do zmian klimatu: Ietu w ka-

towIce (nagroda); 5) Edukacja ekologiczna: Dolnośląski Zespół Parków Kra-
jobrazowych (dzPk) we Wrocławiu, Starpack Sławomir Starościak we Wro-
cławiu (nagroda ex aequo), NaSk – PIB w Warszawie, Centrum Edukacyjne 
Ekolandia.edu Kornelia Cypryjańska-Perucka Głogów, Fundacja Veolia Pol-
ska, Stowarzyszenie Rozwoju Gminy Zielonki, Ogólnopol-
skie Stowarzyszenie Kominki i Piece w Zdunach (wyróżnie-
nia); 6) Ochrona przyrody, zwiększanie bioróżnorodności 
i rozwój terenów zielonych: dzPk we Wrocławiu (nagro-
da), Wydział Biologii Środowiskowej Uniwersytetu Przy-
rodniczego w Lublinie (wyróżnienie), 7) Odnawialne źró-
dła energii OzE: mPGk Sp. z o.o. w Katowicach (nagroda), 
CSRG SA w Bytomiu (wyróżnienie); 8) Kategoria Gmina, powiat, związek ko-
munalny przyjazne środowisku: mPGk Sp. z o.o. z siedzibą w Jeleniej Górze 
(nagroda), 9) Całokształt działalności na rzecz ochrony środowiska, klimatu 
i gospodarki wodnej: Państwowe Gospodarstwo Leśne – Lasy Państwowe 
i Stowarzyszenie Polskiego Ruchu Czystszej Produkcji w Katowicach (na-
groda ex aequo); 10) Technologie i produkty dla zrównoważonego rozwoju: 
PW Budmet Dariusz Nocoń, Adam Nocoń w Czeladzi (nagroda). Nie przy-
znano nagród w kategoriach: 11) Ochrona powierzchni ziemi, rewitalizacja 
terenów zdegradowanych oraz 12) Zrównoważony transport. W agendzie 
gali konkursowej znalazło się wręczenie Medali Polskiej Izby Ekologii Za za-
sługi dla zrównoważonego rozwoju. Indywidualne wyróżnienia otrzyma-
li: EWa dzIEkOńSka, dr hab. inż. Marian Banaś, prof. aGh, prof. dr hab. inż. 
Stanisław Hławiczka, Przemysław Koperski, prof. dr hab. Elżbieta Anna Lo-
rek, dr Lidia Sieja, prof. dr hab. inż. Andrzej Szlęk, dr hab. inż. Arkadiusz Szy-
manek prof. nadzw. PCz, Łukasz Tekeli. Medale PIE dla organizacji odebrali 
przedstawiciele: maSTER – Odpady i Energia Sp. z o.o. w Tychach, McDo-
nald’s Polska Sp. z o.o. oraz Starpack Sł. Starościak. , Katowice { 26 LISTOPa-
da 2024 ? GalerIa zdJęć: https://tinyurl.com/43f98n7s
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krajowe stowarzyszenie ochrony informacji niejawnych (ksoin) 
od ponad 20 lat pełni kluczową rolę w Polsce w zakresie edukacji w dziedzinie 
ochrony informacji niejawnych, danych osobowych i innych informacji prawnie 
chronionych. ksoin współpracuje z uczelniami wyższymi, administracją 
państwową, organizacjami pozarządowymi, samorządami terytorialnymi 
i branżowymi 昀椀rmami.

Stowarzyszenie oferuje szeroką gamę szkoleń i warsztatów dotyczących m. in. 
ochrony informacji niejawnych, danych osobowych, archiwizacji dokumenta-
cji, bezpieczeństwa infrastruktury krytycznej, zarządzania kryzysowego, bez-
pieczeństwa obiektów czy cyberbezpieczeństwa. Są one skierowane zarówno 
do pracowników administracji publicznej, jak i 昀椀rm, które potrzebują specjali-
stycznej wiedzy w powyższych dziedzinach. Od kilkunastu lat z inicjatywy Sto-
warzyszenia organizowane są: Kongres Bezpieczeństwa Biznesu, Konferencja 
Bezpieczeństwa Narodowego i Gospodarczego oraz Zjazd Pracowników Pionów 
Ochrony Informacji Niejawnych. 

Jednym z kluczowych cyklicznych wydarzeń jest kongres ochrony in-
formacji niejawnych, biznesowych i danych osobowych, a jego naj-
bliższa edycja odbędzie się w dniach 23-25 kwietnia 2025 w Krynicy Morskiej 
(https://kongresochronyinformacji.ksoin.pl). Jest to najważniejsze i najbardziej 
prestiżowe przedsięwzięcie edukacyjne w Polsce odbywające się od 2005 roku, 
mające istotne znaczenie i wpływ na stan bezpieczeństwa państwa, 昀椀rm, insty-
tucji i obywateli. Kongres to szansa na spotkanie się z wieloma wybitnymi gośćmi 
i branżowymi ekspertami, a także okazja do dyskusji, bezpośredniej wymiany 
doświadczeń, kuluarowych spotkań, przekazania uwag i wyjaśnienia wątpliwości 
dotyczących organizacji i funkcjonowania pionów ochrony, obowiązków i zadań 
kierowników jednostek organizacyjnych, pełnomocników ochrony, administra-
torów bezpieczeństwa informacji, inspektorów ochrony 
danych osobowych oraz współpracy i podziału kompe-
tencji między nimi. 

Tegoroczna edycja Kongresu będzie 
wyjątkowa z powodu objęcia przez 
Polskę prezydencji w Radzie Unii 
Europejskiej. W związku z tym pro-
blematyka wykładów będzie obejmo-
wała zagadnienia, na które owa pre-
zydencja kładzie największy nacisk, zgodnie z mottem 
„bezpieczeństwo, europo!”, które odzwiercie-
dla wyzwania stojące obecnie przed Polską, Europą 
i światem. Uczestnicy będą mogli podyskutować na 
współczesne tematy związane z cyberbezpieczeń-

stwem, sztuczną inteligencją, czy ochroną ludności 
i obroną cywilną. 

Współorganizatorem Kongresu jest Stowarzy-
szenie Wspierania Bezpieczeństwa Narodowego 
(SWBN), które od ponad 10 lat zajmuje się upo-

wszechnianiem wiedzy oraz wspieraniem 

wartości patriotycznych nowoczesnego społeczeństwa obywatelskiego i sku-

pia osoby identy昀椀kujące się z tą tematyką. Wśród członków SWBN znaczną 
grupę stanowią byli i obecni o昀椀cerowie oraz pracownicy cywilni Wojska Pol-
skiego, pełnomocnicy ds. ochrony informacji niejawnych i pracownicy pio-

nów ochrony. Na co dzień Stowarzyszenie prowadzi szkolenia i organizuje 
konferencje oraz współpracuje z instytucjami i organizacjami zajmujących się  
podobną tematyką.

W czasie Kongresu w Krynicy Morskiej wieczorem w dniu 23 kwietnia od-

będzie się uroczysta gala, podczas której kSOIN z okazji polskiej prezydencji 
w Radzie UE wyróżniać będzie wyjątkowymi szablami o昀椀cerskimi z imienną 
dedykacją i logiem prezydencji, natomiast SWBN przyzna prestiżowe wyróż-
nienia: Pierścień Patrioty oraz Pierścień Stulecia Niepodległości RP. Są to jedyne 
w swoim rodzaju klejnoty patriotyczne, którymi honorowane są osoby za dzia-
łalność na rzecz bezpieczeństwa kraju, dla dobra publicznego, rozwoju gospo-
darki oraz pozytywnego wizerunku naszej Ojczyzny na świecie. Uhonorowanie 
osoby jest wyrazem szacunku, wdzięczności, a zarazem symbolem uznania jej 
patriotycznej postawy i wkładu w budowanie nowoczesnego państwa polskiego.

Wśród osób dotychczas wyróżnionych są: Pan Prezydent aleksander kwa-
śniewski, Pan Premier jerzy buzek, Pani Wicemarszałek Sejmu barbara 
dolniak, a ponadto powstańcy warszawscy – wśród nich gen. zbigniew 
ścibor-rylski, generałowie i o昀椀cerowie WP, w tym gen. mieczysław bie-
niek i gen. dyw. bogusław pacek, działacze społeczni, ludzie kultury m.in. 
jerzy połomski, wiesław ochman, andrzej dobber, daniel olbrych-
ski i olgierd łukaszewicz, naukowcy: prof. Krzysztof Simon, prof. Robert 
Flisiak, przedsiębiorcy, księża i biskupi: abp sawa, bp rafał markowski i bp 
waldemar pytel.

„Pierścienie” wraz z pamiątkowym albumem „Panteonem osób uhonorowa-
nych” znajdują się w: Muzeum Narodowym w Warszawie, 
Muzeum Wojska Polskiego, Muzeum Niepodległości, Mu-

zeum gen. Władysława Andersa, w Muzeum Powstań Ślą-
skich w Świętochłowicach oraz w Zbio-
rach Sztuki Wotywnej na Jasnej Górze.

Aktualnie trwają prace nad wielką 
księgą pamięci, w której znajdą się 
wszyscy wcześniej i aktualnie honoro-
wani, z krótkim swoim opisem.

Pomysłodawcą, inicjatorem i organizatorem powstania 
obydwu Stowarzyszeń jest płk w st. spocz. tade-
usz koczkowski – Prezes Zarządów, a dyrektorem 
biura jest Pani irena dudzik, którzy przygotowują 
wszystkie przedsięwzięcia organizowane przez oby-
dwa Stowarzyszenia. 
ksoin stale poszerza swój katalog szkoleń, a bieżącą 
działalność Stowarzyszenia można śledzić na stronie 
internetowej www.ksoin.pl oraz w mediach społeczno-

ściowych.

Krajowe
Stowarzyszenie

Ochrony
Informacji

Niejawnych

 Ψ https://kongresochronyinformacji.ksoin.pl
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 È katowice – filharmonia śląska – 24 lutego 2025

górniczy sukces roku
górnicza izba przemysłowo-handlowa (giph) zaprosiła przedsta-
wicieli krajowego sektora wydobywczego do udziału w dorocznym 
wydarzeniu, które stanowi podsumowanie kolejnego roku działalności tej orga-
nizacji oraz jest okazją do wręczenie nagród i wyróżnień. W Filharmonii Śląskiej 
im. Mikołaja Góreckiego w Katowicach zebrali się także reprezentanci świata 
gospodarki, polityki, samorządu lokalnego, organizacji regionalnych, biznesu. 

Wydarzenie, któremu przewodniczył janusz olszowski – prezes Zarządu giph 
w Katowicach, przyniosło rozstrzygnięcie w konkursie »Górniczy Sukces Roku«. 
Kapituła pracowała pod przewodnictwem prof. dr hab. inż. józefa dubińskiego.

Nagrodę w kategorii »Osobowość Roku« odebrał marian leśny – prezes Zarządu 
Kopalni Soli Wieliczka (unesco). Nagroda w kategorii »Ekologia« została przyzna-
na spółce haldex sa w Katowicach za realizowane od początku istnienia spółki 
działania w zakresie zagospodarowania odpadów wydobywczych, które w sposób 
znaczący ograniczyły wpływ działalności górniczej na środowisko. Wyróżnienia 
konkursowe tra�ły do: głównego instytutu górnictwa – pib za energooszczęd-
ną technologię mułów węglowych z wykorzystaniem intensywnego mieszalnika 
przeciwbieżnego oraz centrum transferu i promocji technologii sp. z o.o. 
w Katowicach za podziemną instalację do utylizacji metanu  z powietrza (vam) 
i klimatyzacji vampire. Dwie równorzędne nagrody w kategorii »Innowacyjność« 
tra�ły do: elgór+hansen za ognioszczelny przekształtnik średnionapięciowy oraz 
dla polskiej grupy górniczej sa za system monitoringu zagrożeń pożarowych za 
pomocą światłowodowego systemu pomiaru temperatury w warunkach podziem-
nych zakładów górniczych (w tej kategorii wyróżnieniem zostały uhonorowane: 
wydział geoinżynierii, górnictwa i geologii politechniki wrocławskiej za 
opracowanie i wprowadzenie do praktyki przemysłowej innowacyjnego systemu 
bezinwazyjnej diagnostyki taśm przenośnikowych z rdzeniem stalowym oraz 
poltegor-instytut – instytut górnictwa odkrywkowego za jednolitą Bazę 
Danych Geologicznych dla górnictwa odkrywkowego.

Na repertuar »górniczego koncertu noworocznego« złożyły się tematy 
klasyki muzyki �lmowej oraz utwory J. Straussa i F. Lehara. Ω galeria zdjęć: 
h�ps://tinyurl.com/2s42nh2v

 È katowice – 24 stycznia 2025

rok ozw sep 
W Sali Parnassos Biblioteki Śląskiej odbyło 
się spotkanie członków i sympatyków od-
działu zagłębia węglowego sep (ozw sep), 
którzy podsumowali  osiągnięcia w 2024 r. 
Zaproszenie do udziału w wydarzeniu 
przyjęli m.in. marek wójcik – wojewoda 
śląski i sławomir cieślik – prezes sep. 
Spotkanie było okazją do przedstawienia 

planów organizacji na kolejne lata. Przed-
stawił je mariusz saratowicz – prezes 
ozw sep. W podziękowaniu za zaanga-
żowanie w działalność Stowarzyszenia 
Elektryków Polskich zostały wręczone 
medale i odznaczenia resortowe oraz 
nagrody ozw sep. Odznakę Honorową 
za Zasługi dla Energetyki otrzymali: jan 
antończyk, henryk cichy, waldemar 
markiewicz, jan sikora. Honorowe 
Odznaki sep tra�ły do: Sławomira Ka-
sprzyka i Roman Kocjan (Złota), Katarzyny 
Cichej, Roberta Chrząszcza, Iwony Jarży, 
Przemysława Kędzierskiego (Srebrne). 
Medal 65-lecia Izby Rzeczoznawców 
sep otrzymali: Krzysztof Borkiewicz, 
Ireneusz Żarski. Medal prof. L. Nehrebec-
kiego otrzymał henryk 
tymowski. Wydarzenie 
prowadziła aneta szu-
bert – wiceprezes ozw 
sep. Ω galeria zdjęć: 
h�ps://tinyurl.com/427tz7y6

dariusz prostański – dyrektor itg komag został awansowany na wyższy stopień górni-
czy Ê Podsumowanie 2024 roku w Instytucie Techniki Górniczej komag – pib 
przypadło w czasie na uroczystość Święta Górniczego. Wydarzenie poprowadził 
z-ca dyrektora bartosz polnik. Zasłużeni pracownicy otrzymali odznaczenia, za 
ich wkład i zaangażowanie na rzecz górnictwa. dr hab. inż. dariusz prostański, 
prof. iti komag został uhonorowany szpadą górniczą, którą wręczyli dr inż. zbi-
gniew lubosik (Zarząd sitg) i krzysztof besler (Gliwicko-Zabrzański Oddziału 
sitg). , gliwice { 5 grudnia 2024 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/5b9pdv69
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 È delegacja mongolska w ksse sa

wizyta dla współpracy
Na zaproszenie Marcina Mistarza – konsula honoro-
wego Mongolii w Katowicach odbyło się spotkanie 
poświęcone współpracy między Mongolią a Kato-
wicką Specjalną Strefą Ekonomiczną 
(ksse). Strony spotkania reprezentowali: 
Marcin Mistarz – konsul honorowy, dr 

hab. Rafał Żelazny – prezes Zarządu ksse sa, Zoljargal 
Jargalsaikhan – członek Wielkiego Churału Mongolii, 
przewodniczący Komisji Innowacji i Polityki Cyfryzacji 
Parlamentu Mongolii, dr Sod Otgoo Gerel – prezes 
Związku Absolwentów Polskich Uczelni Wyższych 
w Mongolii oraz dr Mariusz Ogłoziński – kierownik 
Działu Obsługi Inwestorów ksse. Katowickie rozmowy 
były poświęcone kwestiom przyciągania zagranicznych 
inwestycji oraz zarządzania strefą ekonomiczną. Mon-
golia zamierza tworzyć własne strefy ekonomicznej m.in. w oparciu 
o doświadczenia ksse sa. Delegacja mongolska zapowiedziała roz-
wój kontaktów z polskimi partnerami – m.in. w dziedzinie handlu 
tekstyliami. Azjatycki partner stawia na eksport kaszmiru i wełny.

W I kwartale 2025 r. Mongolia pojawiła się na czołówce wiado-
mości gospodarczych w polskich mediach. W marcu br. odbyło się 
Polsko-Mongolskie Forum Gospodarcze w Warszawie z udziałem 
prezydentów obu państw. Polska jest obecnie 3. największym 
partnerem handlowym Mongolii w Unii Europejskiej oraz 11. na 
świecie. Do najważniejszych polskich towarów eksportowych należą: 
artykuły spożywcze, maszyny i urządzenia mechaniczne, produkty 
przemysłu chemicznego, tworzywa sztuczne, produkty pochodzenia 
zwierzęcego i roślinnego. Gospodarka tego kraju leżącego w Azji 
środkowej rozwija się dzięki bogatym zasobom naturalnym – na 
wyróżnienie zasługuje przemysł wydobywczy. Mongolia modernizuje 
infrastrukturę oraz rozwija sektor it i energetykę opartą na oze.

Konsulat Honorowy Mongolii w Katowicach został otwarty 
18 listopada 2024 r. (konsulatmongolii.pl). , katowice { 12 marca 
2025 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/48pnehdz

 È grupa aureus – plany i strategie

plany lidera leasingu
W grudniu 2024 r. odbyło się specjalne spotkanie 
zorganizowane przez Grupę Aureus, w czasie którego 
zostały zaprezentowane wyniki działalności �rmy za 
minione 365 dni. Sławomir Króliczek – prezes Zarządu 
Grupy Aureus przedstawiły także ambitne plany na 
przyszłość i strategiczne kierunki rozwoju. W panelu 
dyskusyjnym pt. »Co nas czeka w 2025 roku?« uczest-

niczyli: bartłomiej kozieł – dy-
rektor regionalny pko Leasing, 
Grzegorz Mitko – dyrektor rynku 
maszyn i urządzeń Santander Le-
asing, Wiktor Pawlik – prezydent 
Regionalnej Izby Przemysłowo-
-Handlowej w Gliwicach oraz 
Michał Gawroński – przewod-
niczący Rady Regionów Fede-
racji Przedsiębiorców Polskich. 
Eksperci przedstawili prognozy 
gospodarcze, dyskutowali o roli 
technologii w rozwoju przed-

siębiorstw oraz dzieli się swoimi doświadczeniami 
w temacie budowania odporności biznesowej, której 
w pierwszej mierze najlepiej służy współpraca z lo-
kalnymi partnerami. Dyskusję moderowała Barbara 
Sadkowska – redaktor naczelna czasopisma Europer-
spektywy. Zasadniczym novum w działalności Grupy 
Aureus staje się kompleksowa usługa łącząca opiekę 
i doradztwo w zakresie ubezpieczeń, �nansowania oraz 
aspektów prawno-podatkowych. Projekt »Wdrożenie 
systemu informatycznego aureus care celem uspraw-
nienia procesu sprzedaży« uzyskał kilkusettysięczną 
dotację z Unii ue (łączna warto projektu ok. 1,3 mln 
zł). Grupa Aureus zamierza rozszerzyć swój program 
o elementy edukacyjne dla upowszechniania wiedzy 
biznesowej. Zarząd Grupy uruchamia 
pilotaż budowy sieci autoryzowa-
nych partnerów. , gliwice – Cechow-
nia { 6 grudnia 2024 Ω galeria zdjęć: 
h�ps://tinyurl.com/359k272c

święto ppuh dolomit kopalnia ząbkowice sa Ê Ząbkowickie Zakłady istnieją od 1898 r. – pierwsza 
prażalnia dolomitu powstała w 1926 r., tj. blisko 100 lat temu! Podsumowania 2024 r. dokonał Janusz 

Kmiecik – prezes Zarządu ppuh dolomit w gronie przedstawicieli partnerów 
biznesowych, Wyższego Urzędu Górniczego, służb mundurowych, ochrony 
zdrowia oraz przyjaciół spółki z lokalnego otoczenia. W czasie uroczystości 
wręczono odznaki Zasłużony dla województwa śląskiego, odznaki nadane przez 
Minister Przemysłu oraz wyróżnienia Zasłużony dla Kopalni Ząbkowice. , dą-
browa górnicza { 9 grudnia 2024 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/y7bm539s
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W przemyśle | Węglokoks | InWestycje I restrukturyzacja

 È węglokoks przejął zarządzanie

huta częstochowa. 
oficjalne wznowienie 
produkcji
Ê Po ponad rocznej przerwie, Huta Często-
chowa o�cjalnie wznowiła produkcję dzięki 
zaangażowaniu Węglokoks SA. Do I poł. 
stycznia 2025 r. dokonały się intensywne 
działania – od zimnego rozruchu urządzeń 
produkcyjnych, poprzez próbne wytopy, 
aż po uruchomienie pełnego cyklu produkcyjnego.

„To ogromny sukces całego zespołu, który dzięki swojemu do-
świadczeniu i determinacji zrealizował wszystkie kluczowe eta-
py zgodnie z harmonogramem”  – podkreśla adrian sienic-
ki, prezes Huty Częstochowa, wiceprezes Węglokoks sa. 

„Huta Częstochowa to zakład z wyjątkowym potencjałem, a na-
szym celem jest jego pełne wykorzystanie w najbliższych latach”.

Jeden z największych producentów blach grubych w kra-
ju dysponuje instalacjami do produkcji stali w technolo-
gii łukowego pieca elektrycznego (mniej emisyjne niż tra-
dycyjne metody wielkopiecowe, co wpisuje się w strategię 
dekarbonizacji przemysłu). Huta może dostarczać stal za-
równo na rynek krajowy, jak i eksportowy dla przemysłu 
obronnego, energetyki i budownictwa. Projekt od same-
go początku był wspierany przez Ministerstwo Przemysłu, 
Ministerstwo Aktywów Państwowych i Agencję Rozwo-
ju Przemysłu. Start pełnego cyklu produkcyjnego to po-
czątek nowego rozdziału w historii zakładu i dowód na 
to, że polski przemysł ma przed sobą przyszłość. Wzno-
wienie działalności Huty to także stabilność zatrudnienia 
dla ponad 900 pracowników. Węglokoks zadbał również 
o uregulowanie zaległości �nansowych wobec pracowni-
ków. , częstochowa { 20 stycznia 2025 Ω galeria zdjęć: 
h�ps://tinyurl.com/3uu39m6f

 È rynek wymaga efektywności i inwestycji

węglokoks restrukturyzacja
Ê Zarządy spółek Huta Pokój Pro�le (hpp), Huta Pokój Konstrukcje 
(hpk) i Węglokoks SA podpisały umowę restrukturyzacyjną. Celem 
umowy jest uzdrowienie i wzmocnienie kondycji �nansowej hpp i hpk, 
uproszczenie struktury zarządzania, przygotowanie �rm do planowa-
nych inwestycji. Głowne założenia umowy zakładają: 1) optymalizację 
kosztową i procesową hpp i hpk, 2) oddłużenie hpp i hpk 
i zapewnienie spółkom niezbędnego �nansowania 
reorganizacja majątkowa i przekazanie części zbęd-
nych aktywów do Węglokoks SA. 3) realizację pakietu 
inwestycji rozwojowych oraz  konsolidację hpp i hpk.

W wydarzeniu uczestniczyli: Tomasz Ślęzak – prezes 
Zarządu Węglokoks i Łukasz Jabłoński – prezes hpP i hpK oraz Agniesz-
ka Walter – wiceprezes Zarządu ds. �nansowych Węglokoks, Adrian 
Sienicki – wiceprezes Zarządu ds. gk Węglokoks i Radosław Knapczyk  
wiceprezes Zarządu ds. �nansowych hpK. Zmiany mają być przeprowa-
dzone w sposób odpowiedzialny – z poszanowaniem dla zespołu – co 
zapewni bezpieczeństwo i stabilność zatrudnienia. Kolejnym etapem 
działań restrukturyzacyjnych będzie podpisanie analogicznej umowy 
z Hutą Pokój sa. , katowice { 28 marca 2024 Ω galeria zdjęć: h�ps://
tinyurl.com/ykyu5z22
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drugi etap inwestycji 
zakończony

PPUH Dolomit Kopalnia Ząbkowice S.A. w ostatnim czasie zre-

alizowała drugi etap inwestycji polegający na budowie dwóch 

stacjonarnych ciągów produkcyjnych do wytwarzania frakcji 

0–2 mm i 0–4 mm. Wyżej wymienione kruszywa są produko-

wane na potrzeby ArcelorMittal Poland do zastosowań hutni-

czych, natomiast frakcja 0–2 mm znajduje również zastosowa-

nie w przemyśle rolniczym jako nawóz wapniowo-magnezowy.

Zapotrzebowanie na kruszywa hutnicze o frakcji 0–4 mm 
wynosi około 1000 ton na dobę. Dzięki nowemu zakładowi, 
opartemu na nowo-
czesnej kruszarce od-
środkowej, możliwe 
jest osiągnięcie od-
powiedniej wydajno-
ści i wyprodukowa-
nie wystarczającej 
ilości kruszywa, aby 
zaspokoić potrzeby 
rynkowe. Dobowa 
produkcja nawozów 
wapniowo-magnezo-
wych wynosi około 
700 ton. Warto do-
dać, że łącznie na 
potrzeby rolnictwa 
kopalnia musi wy-
produkować co naj-
mniej 150 tys. ton 
nawozu rocznie.

– Wybudowanie nowych ciągów produk-
cyjnych wyeliminuje dotychczas stosowane, 
przestarzałe technologie, co pozwoli nam na 
poprawę jakości produkowanych kruszyw, 
zmniejszenie zużycia energii, uzyskanie niż-
szych kosztów wytwarzania, ograniczenie 
transportu technologicznego oraz emisji hałasu i zapylenia – wyli-
cza Janusz Kmiecik, Prezes Zarządu.

Budowa ciągu do produkcji nawozu została do�nansowana 
z Programu Fundusze Europejskie dla Nowoczesnej Gospo-
darki w ramach Kredytu Ekologicznego.

Na początku 2025 roku dokonano również wymiany kruszarki 

stożkowej i szczękowej w zakładzie stacjonarnym w Kopalni 
Chruszczobród, zastępując je nowoczesnymi kruszarkami o za-
awansowanej konstrukcji, technologii i wysokiej wydajności. 
Po modernizacji zakład osiągnął wzrost wydajności produkcji 
o 30%. Nowe kruszarki pozwoliły także na usprawnienie obsłu-
gi w zakresie regulacji ich parametrów pracy.

Zrealizowane inwestycje znacząco zwiększyły wydajność pro-
dukcji, ograniczyły koszty wytwarzania, w istotny sposób przyczy-
niły się do poprawy bezpieczeństwa pracy oraz zmniejszyły nega-

tywne oddziaływanie 
na środowisko – 
w szczególności w za-
kresie hałasu, zapy-
lenia i emisji spalin  
do otoczenia.

Obecnie, w ra-
mach realizowanych 
planów inwestycyj-
nych, trwa zakup 
mobilnego ciągu 
krusząco-sortują-
cego o napędzie hy-
brydowym, który 
znacząco zwiększy  
wydajność produk-
cji kruszyw, ogra-
niczy zużycie pali-
wa oraz zmniejszy 

liczbę maszyn potrzebnych w procesie 
produkcji. Zakończenie tej inwestycji  
planowane jest na koniec sierpnia 2025 roku.

W ostatnim czasie zakupiono również 
dwie nowe ładowarki, koparkę �rmy Volvo 
oraz wiertnicę marki Epiroc. Łączna war-
tość w latach 2024 – 25 nowych inwesty-

cji wyniosła 20 mln zł. Zmiany wprowadzone w kopalni, zwią-
zane z realizowanymi inwestycjami, pozwolą na zwiększenie 
konkurencyjności w branży produkcji kruszyw oraz nawozów  
wapniowo-magnezowych.

 w dolomit.com.pl
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Minęło trzydzieści pięć lat 
od 1989 roku. Jak ocenia 
Pan ten czas z perspektywy 
gospodarczej i społecznej – 
szczególnie na Śląsku? 

td: O sprawach wyjątkowo zło-
żonych postaram się mówić uży-
wając uproszczeń oraz prostego 
wielowątkowego języka. Odpowia-
dając na zadane pytanie chciałbym 
się odnieść do tych zmian przez 
pryzmat głównie – polskiej przed-
siębiorczości. Z kraju o zamkniętej 
gospodarce, bez wolnego rynku, 
bez kapitału i bez doświadczenia, 
staliśmy się częścią globalnego sys-
temu gospodarczego. Na śląsku 
ten proces miał swoją specy�kę 
– startowaliśmy ze zdekapitalizo-
wanym majątkiem, z dominują-
cym, przestarzałym przemysłem 
ciężkim, który wymagał głębokiej 
restrukturyzacji. To wszystko wy-
magało wyobraźni, odwagi, deter-
minacji i ciężkiej pracy tysięcy lu-
dzi. Sukces transformacji nie był 
dany, on był wywalczony – kosz-
tem stresu, bankructw, często 
osobistych dramatów. Per saldo, 
śląsk pokazał, że potra� odnaleźć 
się w nowych czasach. 

Jak wyglądały początki tej 
transformacji na Śląsku? Czy 
region był gotowy na tak 
gwałtowne zmiany? 

td: śląsk był przyzwyczajony 
do gospodarki planowej, opar-
tej na wielkich zakładach prze-
mysłowych. Transformacja była 
bolesna – wiele z tych zakładów 
musiało się restrukturyzować 
lub całkowicie zniknęło z mapy 
gospodarczej. Ale jednocześnie 
ślązacy to ludzie przedsiębior-
czy, pracowici i zorganizowani. 
To sprawiło, że region potra�ł się 
odnaleźć. Pojawiły się nowe �rmy, 
nowe branże. Rozwinęły się usłu-
gi, budownictwo, logistyka, tech-
nologie. Izba [ regionalna izba 

gospodarcza w katowicach ] 
miała w tym swój udział, organizu-
jąc konferencje, fora gospodarcze, 
szkolenia, wspierając współpracę 
�rm, promując region za granicą. 
Kiedy piszę: „pojawiły się nowe 
�rmy”, to za tymi słowami kryją 
się pomysły, konkretne przedsię-
wzięcia, konkretnych ludzi, kon-
kretnych środowisk, konkretne 
wyrzeczenia, poświęcenia się czyli 
inaczej setki i tysiące konkretnych 
ludzkich historii.

Co Pana zdaniem było 
symbolicznym miernikiem tej 
zmiany? 

td: Upraszczając odpowiedź: 
choćby kurs dolara. W 1989 roku, 
trzeba było zapłacić ok. 500 zł za 
1 dolara – dziś to ok. 4,26 zł. To kon-
kretna miara skali zmian, skala 
stabilizacji gospodarczej, ale też 
znak i skala zmiany naszej mental-
ności – z myślenia w kategoriach 
przetrwania na myślenie w per-
spektyzowaniu rozwoju i jakości. 

Z jakimi wyzwaniami zmagali 
się śląscy przedsiębiorcy 
w tym czasie? 

td: Z wszystkimi możliwymi! 
Przez długie lata śląsk był za-
pleczem przemysłowym prl – 
z wszystkimi negatywnymi cecha-
mi tego systemu. Jak pamiętamy 
głównie był to przemysł wydo-
bywczy, hutniczy, chemiczny, bu-
downictwo przemysłowe. Restruk-
turyzacja była konieczna, ale też 
brutalna. W realizacji tych wy-
jątkowych wyzwań, prócz ludzi 
przemysłu oraz oprócz niezwykłej 
dużej grupy przedsiębiorców, włą-
czyli się społecznicy, którzy wspól-
nie z powstaniem samorządów 
lokalnych, stały się prawdziwy-
mi centrami inicjatywy i reform. 
Niestety, do dziś w wielu obsza-
rach działamy w modelu nieade-
kwatnym do potrzeb nowoczesnej 

gospodarki – brakuje elastyczno-
ści prawa, przejrzystości i spójnej 
wizji państwa wobec biznesu. Za-
niechano prywatyzacji przedsię-
biorstw państwowych – pomijam 
te potrzebne których właścicielem 
powinno być Państwo m.in. infra-
strukturalne – np.; linie kolejowe, 
przesyły energii. Od kilku lat two-
rzymy też coraz więcej przedsię-
biorstw komunalnych z udzia-
łem skarbu gminy lub powiatu, 
a co gorsze często niepotrzebnie 
zamiast prywatyzacji tworzymy 
�rmy komunalne. 

Czy to znaczy, że obecne 
warunki są niewystarczające 
do dalszego rozwoju Śląska? 

td: Tak, potrzebujemy no-
wego impulsu. Przyszłość śląska 
wymaga nowej organizacji woje-
wództwa, czyli zorganizowanie 
metropolii z prawdziwego zda-
rzenia, która powinna być jed-
nym miastem z podmiotowością 
lokalnych dzielnic: Miasto KA-
TOWICE-GZM, jako efekt pro-
cesu, który trwa już od początku 
xx wieku. Bytom, Gliwice, Zabrze, 
Ruda śląska, Katowice, Sosnowiec, 
Dąbrowa Górnicza etc. Miasta 
te powstawały z kilku często kil-
kunastu miasteczek, które do dzi-
siaj są ich dzielnicami. 

Jednocześnie trzeba doprowa-
dzić do ustawowego powstania 
i wzmocnienia dotychczasowej 
wiodącej roli „Subregionalne 
Centra” – tak ważnych dla spo-
łeczności lokalnych a jednocze-
śnie dla znaczenia całego wo-
jewództwa jak: Bielsko-Biała, 
Częstochowa, Rybnik – jako 
stolice Subregionów, nadając im 
określone należne im znaczenie 
i funkcje oraz zapewniając me-
chanizmy wspólnego zarządzania. 
Bez tego trudno będzie mówić o dal-
szej, dynamicznej modernizacji  
czy rozwoju.

Wręcz obawiam się, że brak zde-
terminowanej na zrównoważony 
rozwój polityki regionalnej na 
poziomie całego województwa 
Śląskiego, może zrodzić oba-
wy przed wykluczeniem, a co 
najmniej posłużyć jako pretekst 
do tworzenia obrazu zagrożeń 
rozwojowych obszarów poza aglo-
meracyjnych.

Jaką rolę w tym procesie 
odegrała integracja Polski 
z Unią Europejską? 

td: Olbrzymią. Unia Europejska 
jest obszarem niezwykle zróżnico-
wanym rozwojowo, aglomeracyj-
nie, przemysłowo, co do centrów 
handlowych i usługowych. Każde 
państwo członkowskie to oddziel-
ne wypracowane doświadczenie, 
często w dziedzinach na których 
możemy się wzorować. Unia dała 
polsce impuls do moderniza-
cji i ogromne środki �nansowe 
– dla śląska to była szansa na 
przekształcenie infrastruktury, 
rozwój innowacyjnych sektorów 
i inwestycje, o których wcześniej 
mogliśmy tylko marzyć. Ale jesz-
cze ważniejsze było zakorzenienie 
polski, nas Polaków w zachodniej 
wspólnocie wartości. Integracja 
europejska to nie tylko wymiar 
gospodarczy, ale i cywilizacyjny – 
jasny sygnał, że jesteśmy częścią 
Zachodu i gramy w jednej druży-
nie. Owszem, dostęp do funduszy 
unijnych to dla nas niezwykle 
ważne, a biurokracja z nim zwią-
zana bywa uciążliwa, niemniej 
dużą wartością jest to, że dzię-
ki tym procedurom mieliśmy 
okazję nauczyć się porządku 
dokumentacyjnego oraz szcze-
gólnego traktowania pieniędzy 
publicznych. Jednak najwięk-
szą korzyścią dla nas i absolut-
ną wartością jest doświadczenie 
i duch przedsiębiorczości, któ-
ry Unia przez dekady wypracowała. 

na wyłączność | europerspektywy | »śląsk potrzebuje nowej idei – czegoś, co nie będzie tylko doraźną poli

„Trzeba myśleć kategoriami wspólnoty 
lokalnej, narodowej i europejskiej”

rozmowa z tadeuszem donocikiem
o transformacji śląska i polski, kondycji przedsiębiorczości oraz przyszłości unii europejskiej
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To dzielenie się wiedzą, standar-
dami i kontaktami – zwłaszcza 
młodych pokoleń – w połączeniu 
z dostępem do środków i proce-
durami, które uczą nas zachod-
nich praktyk, daje realną szansę 
na dalszy rozwój.

Jak Pan ocenia nasze 
członkostwo w Unii 
Europejskiej? Czy dziś Polacy 
myślą o sobie jako 
o Europejczykach? 

td: Z tym bywa różnie. Men-
talność europejska nie wykształ-
ca się z dnia na dzień, a różnice 
w podejściu do Unii widać wyraź-
nie między pokoleniami. Starsze 
pokolenie – takie jak moje – często 
myśli w kategoriach narodowych 
i lokalnych, bo to właśnie ono wal-
czyło o wejście do ue i w pełni do-
ceniało trud tej transformacji. Mło-
dzi z kolei traktują członkostwo 
jako oczywistość: moja wnuczka 
studiuje w amsterdamie i dla niej 
europa to naturalne środowisko. 
Niestety, nawet wśród młodzieży 
nie brakuje pokus populizmu, któ-
ry zakwestionuje korzyści płyną-
ce z integracji. Bez Unii nie mie-
libyśmy dostępu do wspólnego 
rynku, kluczowych środków roz-
wojowych ani wysokich standar-
dów – a wolność przemieszczania 
się znów stałaby się przywilejem, 
bo paszport, wcześniej lub póź-
niej, wróciłby do rangi trudnego 
do zdobycia dokumentu. Poziom 
jakości, który osiągnęliśmy dzięki 
konkurencji na rynku unijnym, 
byłby nieosiągalny bez wymo-
gów zachodniej Europy. Unia 
to nie tylko dotacje – to wspól-
ne wartości, solidarność, bezpie-
czeństwo i pozycja geopolityczna.  
Mam też pełną świadomość, że 
różnice w stosunku do procesu 
integracji z ue wynikają także 
z miejsca urodzenia, zaintere-
sowania polityką czy środowi-
ska, w jakim się wychowaliśmy. 
Dla wielu Polaków ue stała się 
czymś naturalnym, „podanym 
na tacy”, i rzadko zastanawia-
ją się, jak najlepiej wykorzystać 
ten dar. Niektórzy twierdzą, że 
przez integrację tracimy odręb-
ność narodową, jednak właśnie 
w różnorodności – 350 milionów 
Europejczyków o odmiennych 
językach, kulturach i tradycjach 
– tkwi siła wspólnoty. To, co nas 
łączy, to pragnienie lepszego ży-
cia: dostępu do edukacji, wszech-
stronnych kwali�kacji i możliwości 
wyboru ścieżki zawodowej. Fakt  Î ciąg dalszy – str. 20

tadeusz marian donocik
założyciel i honorowy prezes regionalnej 
izby gospodarczej w katowicach

inicjator i współinicjator szeregu działań 
promujących rozwój katowic i regionu, m.in. 
agencji rozwoju regionalnego, 
agencji przekształceń przedsiębiorstw 
i 12 agencji rozwoju lokalnego.  
aktywny uczestnik procesu przebudowy 
gospodarczo-społecznej śląska – współtwórca 
prac nad kontraktem regionalnym 
dla województwa katowickiego 1992 – 1997.
prezes, współzałożyciel regionalnej izby 
gospodarczej w katowicach (1990-2018.). 
od 1993 r. jest wiceprezesem krajowej izby 
gospodarczej.  
w latach 1997-1998 był szefem gabinetu 
politycznego ministra gospodarki, natomiast 
w latach 1998-2001 piastował stanowisko 
podsekretarza stanu w ministerstwie 
gospodarki.  
od 2018 roku prezes honorowy rig 
w katowicach. 
absolwent wydziału prawa i administracji 
uniwersytetu śląskiego. autor 
ok. 500 referatów, wystąpień i publikacji 
dot. systemu gospodarki rynkowej, marketingu, 
płynności finansowej w firmach, problematyki 
małych i średnich przedsiębiorstw, 
handlu zagranicznego i promocji eksportu, 
polityki regionalnej oraz turystyki.

bycia w Unii Europejskiej oferu-
je każdemu z nas taką możliwość. 
Jeśli to zrozumiemy i zaczniemy 
cenić zarówno naszą odrębność, 
jak i to, co wspólne, zyskamy 
największą wartość – zdolność 
do współpracy na rzecz lepsze-
go jutra.

W ostatnich latach pojawiają 
się jednak głosy podważające 
sens tej integracji. Jak Pan 
je ocenia? 

td: Jestem przedstawicielem 
tego pokolenia, które najpierw ma-
rzyło a następnie walczyło o pra-
wo wejścia do Unii Europejskiej. 
W okresie przygotowywania wej-
ścia polski do Unii Europejskiej 
w Rządzie Prof. Jerzego Buzka 
u boku Pana Premiera Janusza 
Steinhoa odpowiadałem w latach 
1998- 2001 za kilka Screeningów 
– czyli obszarów negocjacyjnych 
m.in. politykę regionalną, turystykę, 
małą i średnią przedsiębiorczość, 
pomoc publiczną.

Historia Magistra Vitae Est. 
Podważanie sensu integracji jako 
takiej, jest albo wynikiem bra-
ku wiedzy, albo poddawaniu się 
emocjom wynikającym z wrogo-
ści do osiągnięć projektu jakim 
jest Unia Europejska. To krót-
kowzroczne. Unia Europejska, 
mimo swoich niedoskonałości, 
jest największym i najstabilniej-
szym projektem integracyjnym 
na świecie. Owszem, trzeba dys-
kutować o jej dalszej reformie, 
ale kwestionowanie samej obec-
ności polski w ue to igranie z bez-
pieczeństwem i przyszłością kraju. 
europa to nie tylko rynek – to tak-
że wspólnota interesów, która daje 
nam większą siłę na arenie mię-
dzynarodowej. W dzisiejszym świe-
cie, pełnym zagrożeń i rywalizacji 
geopolitycznej, kraj średniej wiel-
kości jak polska sam sobie nie po-
radzi. polska powinna nie tylko 
być w Unii Europejskiej, ale ak-
tywnie ją współtworzyć. Mamy 
ogromny potencjał intelektualny 
i kreatywny. Polacy świetnie radzą 
sobie za granicą – pora, by równie 
skutecznie działali w strukturach 
wspólnotowych. europa, jeśli ma 
być silna, potrzebuje polski jako 
państwa ambitnego, nowoczesne-
go i solidarnego. 

Czy Europa Środ.- Wschodnia, 
w tym Polska, ma szansę 
odgrywać większą rolę w Unii 
w nadchodzących dekadach? 
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»wszystko co robicie, robicie dla siebie i waszych potomków« — tadeusz donocik

… a co z regulacjami? Czy 
przedsiębiorcy mogą dziś 
swobodnie działać? 

td: Zależy, jak na to spojrzeć. 
Z jednej strony mamy o wiele 
więcej narzędzi wspierających 
przedsiębiorców niż 30 lat temu 
– urzędy pracy, inkubatory, stre-
fy ekonomiczne, Izby Gospodar-
cze. Ale z drugiej strony – system 
jest przeładowany regulacjami, nie-
czytelny, często niespójny. Nawet 
prawnicy mają problemy z jego 
interpretacją. Ustawa Wilczka – 
że co nie jest zakazane, jest do-
zwolone – była może zbyt prosta, 
ale zawierała mądrą zasadę. Dziś 
każdy przepis rodzi nowe przepi-
sy. Potrzebujemy gruntownego 
przeglądu i uproszczenia prawa. 

Czy nadal funkcjonują 
negatywne stereotypy 
o przedsiębiorcach? 

td: Niestety tak. Nadal pokutuje 
obraz przedsiębiorcy jako speku-
lanta czy cwaniaka, w najlepszym 
przypadku jako osoby, do którego 
uczciwości można mieć wątpliwo-
ści. To bardzo niesprawiedliwe. 
To właśnie przedsiębiorcy wzię-
li na siebie ciężar transformacji. 
Dziś, w przestrzeni publicznej, 
znów pojawiają się antybizneso-
we narracje – choćby w kontekście 
składki zdrowotnej dla najmniej-
szych �rm. Jeśli państwo nie za-
cznie traktować przedsiębiorców 
z szacunkiem, a nie z podejrzliwo-
ścią, to trudno będzie o zaufanie 
i współpracę. Przedsiębiorcy sami 
płacą podatki a tworząc miejsca 
pracy powoduj, że wszyscy płacimy 
podatki od wynagrodzeń a nadto 
płacąc podatek vat przy zakupie 
towarów w sklepach. A może po-
trzeba znalezienia innego sposobu 
zarządzania naszymi podatkami? 
Osobiście mogę przewidzieć, że 
każde wpływy do budżetu Pań-
stwa okażą się niewystarczający-
mi do potrzeb.

Jaką przyszłość widzi Pan 
dla samego Śląska? 

td: śląsk już dawno przestał 
być tylko regionem przemysło-
wym. Mamy tu znakomite uczel-
nie, instytuty naukowo-badawcze, 
nowoczesne �rmy, dobre zaplecze 
infrastrukturalne. Naszym wyzwa-
niem jest przyciąganie i zatrzymy-
wanie młodych ludzi – a to wy-
maga inwestycji w jakość życia, 
kulturę, klimat miejski. Przyszłość 
śląska to inteligentna transforma-
cja – nie tylko w stronę zielonej 

 Î dokończenie ze str. 18:19

td: Zdecydowanie tak. To re-
gion dynamiczny, ambitny, z mło-
dymi społeczeństwami i dużym 
potencjałem rozwojowym. Ale po-
trzebujemy strategicznego my-
ślenia i współpracy regionalnej. 
Jeśli europa Środkowa mówi 
jednym głosem, może wpływać 
na kształt całej Unii. Tego głosu 
zaczyna słuchać nawet Berlin czy 
Paryż. Nasza rola może rosnąć 
– pod warunkiem, że będziemy 
aktywnie, mądrze i odpowie-
dzialnie uczestniczyć w euro-
pejskim dialogu. 

A co z bezpieczeństwem – 
nie tylko ekonomicznym, 
ale fizycznym? Wojna 
w Ukrainie pokazała, 
jak kruche mogą być granice. 

td: To prawda. W polsce na 
dzisiaj wciąż brakuje powszech-
nej i praktycznej wiedzy o tym, 
jak zachować się w razie zagro-
żenia wojennego. Nie wiemy, 
co mają robić �rmy, kto będzie 
zmobilizowany, kto zastąpi sze-
fów, właścicieli, jeżeli Ci zosta-
ną zmobilizowani. Powinniśmy 
się wzorować na krajach takich 
jak szwajcaria czy szwecja, gdzie 
szkolenia obronne są powszech-
ne, a logistyka jest zaplanowana.  
To dotyczy nie tylko państwa, 
ale i samych przedsiębiorców – 
oni też muszą wiedzieć, na czym 
stoją. Przedsiębiorcy nie mogą być 
pozostawieni sami sobie. Trzeba 
jasno określić, kto i kiedy wchodzi 
w tryb mobilizacji, jakie są zasa-
dy funkcjonowania �rm w czasie 
kryzysu. Brakuje publicznej dys-
kusji na ten temat. Dziś mamy  
tylko instytucjonalne niedo-
powiedzenia i przekonanie, że 
„jakoś to będzie”. To nie jest  
wystarczające. 

Wspomniał Pan wcześniej 
o potrzebie zmiany 
mentalności. Czy to największa 
bariera rozwoju? 

td: Zdecydowanie tak. Wciąż 
traktujemy sąsiadujące miasta 
jak konkurencję, a nie potencjal-
ne dzielnice wspólnej metropolii. 
Potrzebujemy mentalnej „grubej 
kreski” – nie w sensie amnezji, 
ale jako nowego otwarcia. Musi-
my zacząć myśleć w kategoriach 
wspólnoty – lokalnej, regionalnej, 
narodowej i europejskiej. Tylko 
wtedy przestaniemy dzielić się 
na „ich i nas”. 

gospodarki, ale też społeczeństwa 
opartego na wiedzy i otwartości. 
Mamy ku temu warunki, ale nic 
nie stanie się samo. Potrzebna 
jest współpraca – samorządów, 
biznesu, uczelni i mieszkańców. 

Zatem – co dziś jest największą 
szansą dla Śląska? 

td: Największą szansą śląska 
jest... śląsk – ludzie mieszkający 
w regionie śląska, który tu żyją 
i pracują, z ogromnym doświadcze-
niem transformacyjnym, z umiejęt-
nością adaptacji do zmian. Mamy 
kapitał społeczny, którego wiele 
innych regionów może nam za-
zdrościć – tylko trzeba go wresz-
cie zacząć uruchamiać w sposób 
mądry, systemowy. Przestać się 
bać nowoczesności, postawić na 
nowe technologie, na energetykę 
odnawialną, na sektor usług biz-
nesowych i przemysły kreatywne. 
Ale też nie zapominać o przemy-
słowej tożsamości, która, choć się 
zmienia, nadal jest wartością. Taką 
tożsamość można modernizować, 
a nie porzucać. 

… a co byłoby impulsem, 
który mógłby zintegrować 
społeczeństwo wokół 
pozytywnego celu? 

td: śląsk potrzebuje nowej idei 
– czegoś, co nie będzie tylko doraź-
ną polityką, ale długofalową wizją, 
za którą mogą pójść zarówno sa-
morządy, biznes, jak i mieszkańcy. 
Tą ideą mogłaby być dobrze zorga-
nizowana metropolia – nie w sensie 
tylko administracyjnym, ale funk-
cjonalnym. Miasto otwarte, nowo-
czesne, zintegrowane. Takie, w któ-
rym Gliwice, Katowice, Sosnowiec 
czy Ruda śląska nie rywalizują 
o wpływy, ale wspólnie planują 
rozwój. I które działa jak nowo-
czesny organizm – z własną poli-
tyką przestrzenną, transportową, 
energetyczną, zorientowaną na 
mieszkańców i przedsiębiorców. 
Tak jak wspomniałem wcześniej 
– jedno miasto z wieloma dzielni-
cami, gdzie różnorodność jest atu-
tem, a nie barierą.

Czyli… Śląsk jako model 
współczesnego europejskiego 
regionu? 

td: Tak, dokładnie. śląsk może 
być takim modelem, bo ma wszyst-
kie potrzebne zasoby: ludzi, in-
frastrukturę, uczelnie, potencjał 
innowacyjny, a nawet – proszę 
mi wierzyć – pewną życiową mą-
drość. Tylko trzeba pozwolić mu 

oddychać pełną piersią, dać mu 
narzędzia sprawcze, znieść nie-
potrzebne ograniczenia i prze-
stać rozgrywać polityczne wojny 
na jego terenie. Ponieważ region 
może być silny tylko wtedy, kiedy 
działa jako całość. 

Jakie przesłanie przekazałby 
Pan młodemu pokoleniu 
mieszkańców województwa 
śląskiego, którzy dziś dopiero 
zaczynają swoją ścieżkę 
zawodową i obywatelską?   

td: Po pierwsze – nie traćcie 
odwagi i łatwo się nie zniechę-
cajcie oraz nauczcie się słuchać 
innych, nie myląc tego z potocz-
nie rozumianym posłuszeństwem. 
Po drugie – nie bójcie się odpowie-
dzialności – wręcz domagajcie się 
obszarów za które chcecie odpo-
wiadać. A po trzecie – pamiętaj-
cie, że każde pokolenie ma swoją 
szansę i swoje zadanie. Wszyst-
ko co robicie, robicie dla siebie 
i Waszych potomków. Waszym 
wyzwaniem jest budować nową 
jakość życia w regionie, który 
przeszedł więcej zmian niż nie-
jeden kraj w Europie. Szanujcie 
historię, ale nie bójcie się przy-
szłości. I nigdy nie wierzcie tym, 
którzy mówią, że się nie da – bo 
to zwykle mówią ci, którym za-
brakło wyobraźni albo woli i de-
terminacji działania. 

Jakie są największe wyzwania 
na najbliższe lata? 

td: Po pierwsze – mentalność. 
Musimy przestać szukać winnych, 
a zacząć szukać rozwiązań. Po dru-
gie – wspólnota. Trzeba odbudować 
zaufanie społeczne, solidarność, 
wzajemną życzliwość. I po trze-
cie – przywództwo. polska po-
trzebuje mądrych liderów, którzy 
nie boją się wyzwań, ale potra�ą 
budować mosty, nie mury. W de-
mokracji chodzi właśnie o to, że 
możemy się różnić, a mimo to po-
tra�my ze sobą współpracować. 
I to jest dziś największe wyzwa-
nie – odzyskać w społeczeństwie 
poczucie wspólnoty, bez względu 
na poglądy polityczne, miejsce 
zamieszkania czy pochodzenie. 
Bo jeśli nie zaczniemy od rzeczy 
podstawowych – od szacunku, 
zaufania i otwartości – to nawet 
najlepiej przygotowane strategie 
gospodarcze czy reformy admini-
stracyjne nie zadziałają.

Rozmawiała Barbara 
Sadkowska
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XXVI GALA BUDOWNICTWA 2024

Tylko tutaj tak się buduje!
po raz dwudziesty szósty władze 
śląskiej okręgowej izby inżynierów 
budownictwa oraz śląskiej izby 
budownictwa  (śib) zorganizowały 
galę budownictwa – coroczne 
święto samorządu branżowego. 

Wydarzeniu przewodniczyli roman karwow-
ski – przewodniczący Rady śloiib i mariusz 
czyszek – prezydent śib w Katowicach.
Kluczowym elementem gali było rozstrzy-
gnięcie konkursu »śląskie budowanie« 
wraz z wręczeniem: Śląskiej Wielkiej Nagrody 
Budownictwa, certyfikatów Autorytet- Bu-
downictwa i Gospodarki Śląskiej i tytułów 
Osobowość Budownictwa Śląskiego. 

Wydarzenie rozpoczęło się od wręczenia 
Odznak Honorowych Za Zasługi dla Budow-
nictwa – nadanych przez Ministra Rozwoju 
i Technologii – wyróżnienia odebrali: an-
drzej kulawik i sławomir stolarski. Od-
znakami Honorowymi  Za Zasługi dla Roz-
woju Gospodarki rp zostali uhonorowani: 
danuta bochyńska-podloch, elżbieta 

nowicka-słowik, anna polisiewicz, maria 
świerczyńska i grzegorz bojanowski. 
Sejmik Województwa Śląskiego – repre-
zentowany na Gali Budownictwa przez 
przewodniczącego Jacka Jarco – nagrodził  
mariusza czyszka Złotą Odznakę Honorową 
Za Zasługi dla Województwa Śląskiego oraz 
bożenę bujoczek – Srebrną Odznaką. Gro-
no osób odebrało Złote i Srebrne Odznaki 
Honorowe piib oraz Medale Śląskiej oiib.

W 2024 r. prestiżową Śląską Wiel-
ką Nagrodę Budownictwa otrzymali: 
Miasto Bytom, Opera Śląska w Byto-
miu, Mostostal Zabrze gpbp sa, Za-
kłady Techniki Komunalnej w Żorach 
Sp. z o.o., bsm w Bytomiu, zbm ii tbs 
Sp. z o.o. w Gliwicach, pec Sp. z o.o. 
w Tychach, fpb lechbud w Bytomiu, phu 
Jantar Ryszard Łach w Gliwicach. Tytułem 
»autorytet – budownictwa i gospodarki 
śląskiej« zostali wyróżnieni: sławomir 
kamiński – prezes Zarządu, dyrektor pec Sp. 
z o.o. w Bytomiu, łukasz kubacki – prezes 

Zarządu sm Północ w Częstochowie, andrzej 
madej – b. prezes sm Metalurg w Dąbrowie 
Górniczej, marek zychla – prezes Zarządu 
pbo śląsk Sp. z o.o., elżbieta godzieszka 
– rzecznik odpowiedzialności zawodowej, 
koordynator w śloiib, członek Krajowej 
Rady piib, przewodnicząca Komisji ds. 
Etyki Krajowej Rady piib, zenon panicz – 
skarbnik Śloiib, członek Krajowego Sądu 
Dyscyplinarnego piib, wieloletni prezes 

Oddziału Stowarzyszenia Elek-
tryków Polskich  w Częstochowie. 

halina bieda – senator rp i dr 
hab. inż. krzysztof wodarski, 
prof. pś – prezes Zarządu gapr Sp. 
z o.o. odebrali nagrodę »przyja-
ciel śląskiego budownictwa«. 

joanna sekuła – senator rp i marcin 
krupa – prezydent miasta Katowice zostali 
uhonorowani tytułami »osobowość bu-
downictwa śląskiego«. , bytom – opera 
śląska { 29 listopada 2024 Ω galeria 
zdjęć: https://tinyurl.com/3k6332s7
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Drogowskazy!
»Nikt nie oczekuje od drogowskazów, by same kroczyły drogą, które wskazują« – jak się 
możecie domyślać, Szanowni Czytelnicy, autora zacytowanego powiedzenia już dawno 
nie ma między żywymi. Myśl, którą pozostawił potomnym, zwraca uwagę na ludzi, których 
traktujemy z najwyższą powagą – ze względu na pozycję społeczną, wiedzę profesjonalną, 
postawę moralną itp. Chcemy, żeby autorytety – drogowskazy w naszym życiu publicznym  
stawiane za wzór do naśladowania – były kryształowo czyste. Idealizujemy, że powinny 
być nieskazitelne, bez rys i skazy. Chcemy, żeby wartości, które reprezentują, rozprze-
strzeniały się w świecie. Bo musimy mieć jakieś podstawy działania – więc, jak zwykło się 
przyjmować, najlepiej żeby to była uczciwość. Zdecydowane i niekwestionowane postawy 
autorytetów w naszym otoczeniu to wspomniane drogowskazy – tymczasem, pozostając 
pod wpływem wyżej zacytowanej myśli, drogowskazy wcale nie są tym, czym się wydają… 
Wszystko zależy od punktu spojrzenia – doceniajmy jednak, że w swoim postępowaniu, 
udaje się uznanym autorytetom realizować – na pewno lepiej niż wielu innym – silne 
wzory, którym hołdują w swoim życiu. Od pewnego czasu – ze względu na rodzaj pro-
wadzonego biznesu, ale także z racji uczestnictwa w różnych wydarzeniach – zderzam 
się z takimi określeniami, jak: »odpowiedzialny biznes«, »etyczna kultura organizacyjna«, 
»działalność oparta na wartościach etycznych«. Wyczuwam, że chodzi w tym wszystkim 
o drogowskazy – nie idealne, ale (mimo wszystko) warte naśladowania.
Dziękuję za pozytywne opinie na temat pracy Redakcji Magazynu „Europerspektywy”.
Robert Pilszak – wydawca: rpilszak@europerspektywy.eu
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Innowator Śląska. Od pomysłu do przemysłu
Finał xvi edycji konkursu »innowator 
śląska« – promującego firmy i instytucje 
badawczo-rozwojowe – potwierdził opinię, 
że mamy rozwiania, które kształtują przy-
szłość poprzez innowacje i zaawansowane 
technologie (innowatorslaska.pl). Organizator 
konkursu – górnośląski akcelerator 
przedsiębiorczości rynkowej sp. z o.o. 
(gapr) – działa w ramach największej światowej 
sieci wspierającej mśp w procesie interna-
cjonalizacji, tj. Enterprise Europe Network. 

Do finału przedsięwzięcia zakwalifikowało 
się – w 3 kategoriach – 20 innowacji, które 
po etapie audytów technologicznych, ubiegały 
się o laur konkursowy. Laureatem nagrody 
w kategorii Mikroprzedsiębiorstwo została 
spółka panamint sp. z o.o. za rozwiązanie 
pn. Inteligentna etykieta Pixie® skalibrowana 
z oprogramowaniem Panamint Experien-
ce® (wyróżnienie: scomi-tech mirosław 
skorek – system monitoringu warunków 
środowiskowych). Statuetkę w kategorii 
mśp otrzymała firma egzotech sp. z o.o. 
w Gliwicach za zrobotyzowane urządzenie 
Sidra leg Ultra (wyróżnienie: relax-med sp. 
z o.o. w Rybniku – automatyczny kalkulator 

pacjenta do obliczania refundacji nfz na wy-
roby cykliczne). Laureatem głównej nagrody 
w kategorii Instytucja BR zostało centrum 
biotechnologii politechniki śląskiej za 
urządzenie mikroprzepływowe do testowania 
leków na komórkach ludzkich w warunkach 
odzwierciedlających środowisko in vivo (wy-
różnienie: sieć badawcza łukasiewicz 
– instytut metali nieżelaznych w gli-
wicach – proszki z metali wysokotopliwych 
jako surowiec do wytwarzania elementów 
wykorzystywanych w przemyśle kosmicznym, 
lotniczym i energetycznym).

Rozwiązanie sidra leg ultra (egzotech 
Sp. z o.o.) otrzymało dwie na-
grody: Polskiej Izby Rzeczników 
Patentowych (pirp) oraz instytucji 
Województwa Śląskiego – inSilesia. 
Innowacyjne rozwiązania z zakresu 
pomiarów środowiskowych i ra-
dioaktywności autorstwa instytutu fizyki 
– centrum naukowo-dydaktycznego 
politechniki śląskiej zostało nagrodzone 
przez przewodniczącego Górnośląsko-Za-
głębiowskiej Metropolii. Lekkie kruszywo 
kompozytowe uzyskane z odpadów tworzyw 

sztucznych i popiołów z procesów spalania 
autorstwa katedry technologii i auto-
matyzacji politechniki częstochow-
skiej zostało nagrodzone przez prezesa 
Katowickiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej 
SA. Nagroda specjalna prezesa Zarządu gapr 
sp. z o.o. trafiła do centrum biotech-
nologii politechniki śląskiej za ww. 
urządzenie mikroprzepływowe do testowania  
leków.

Nagrody w konkursie wręczali: dr hab. 
inż. Krzysztof Wodarski, prof. PŚ – prezes 
Zarządu gapr Sp. z o.o., Dorota Rzążewska 
– prezes pirp, prof. dr hab. inż. Marek Gzik – 

sekretarz stanu w Ministerstwie Nauki 
i Szkolnictwa Wyższego, prof. dr hab. inż. 
Marek Pawełczyk – rektor Politechniki 
Śląskiej, dr hab. inż. Marcin Staniek, prof. 
PŚ – prorektor ds. współpracy z otocze-
niem społeczno-gospodarczym uczelni 

oraz dr hab. Rafał Żelazny, Jacek Brzezinka 
i Jacek Bialik – członkowie Zarządu ksse SA

Termin składania wniosków do w xvii 
edycji konkursu »Innowator Śląska« upłynął 
12 maja 2025 r. Ω galeria zdjęć: h�ps://
tinyurl.com/bd�3d4n



o wartośCiaCh, zesPole 
i komPleksowośCi usług
rozmowa z adamem szubertem

dyrektorem generalnym i wiCePrezesem zarządu asten grouP

 asten grouP 
obChodzi 
właśnie 25-leCie 
działalnośCi. 
Jak to wszystko się 
zaCzęło?
Jak w wielu f irmach – 
wszystko zaczęło się od pasji 
i determinacji. Asteniusz 
Myśliwiec startował do-
słownie z poziomu piwni-
cy. Bez dużych środków, 
ale z czymś, co do dziś stano-
wi nasz wyróżnik: szybkością 
działania. Od pierwszych 
dni kluczowe było dla nas 
błyskawiczne reagowanie na 
potrzeby klienta i realizacja 
zamówień w możliwie naj-
krótszym czasie. Dla wielu 
naszych partnerów to wciąż 
element, który nas odróżnia 

– jesteśmy dostępni, konkretni, skuteczni. To nie marketing 
– to operacyjna codzienność, która definiuje naszą przewagę 
konkurencyjną.

 Jakie momenty uznaJe Pan za kluCzowe 
w rozwoJu asten grouP?
Najważniejsze nie były przejęcia czy budynki. To zawsze byli 
ludzie. Każdy prawdziwy krok naprzód wynikał z tego, że 
do zespołu dołączali wartościowi, zaangażowani profesjonaliści. 
Oczywiście, inwestowaliśmy w infrastrukturę, rozwijaliśmy 
marki, poszerzaliśmy ofertę – ale to kultura pracy i relacje 
są naszym kapitałem.

Działamy inaczej niż klasyczna korporacja. U nas każdy 
traktuje swój obszar jak własny biznes – z odpowiedzialnością, 
pasją i inicjatywą. To nie jest „odbębnienie dniówki”. To chęć 
zrobienia czegoś dobrze – z myślą o kliencie, o firmie, o sobie. 
To czuć wszędzie – od hali magazynowej po targowe stoisko.

 na Czym oPieraCie tak silną kulturę 
organizaCyJną?
Nie potrzebujemy pustych haseł ani sloganów na ścianach. 
Działamy w oparciu o trzy proste zasady: uczciwość, odpo-
wiedzialność i zaangażowanie. Od początku stawialiśmy na 
pełną transparentność – bez umów śmieciowych, bez szarej 
strefy, bez kombinowania. Zawsze działaliśmy zgodnie 

z przepisami, etycznie i przejrzyście. Udowodniliśmy, że da 
się prowadzić dochodowy biznes z zasadami. Bez masek, 
bez udawania – po prostu rzetelnie i na własnych warunkach. 
Tego się trzymamy.

 dziś asten grouP to więCeJ niż Jedna firma. 
Jak oPisałby Pan obeCny model działania?
Stawiamy na kompleksowość – to nasza odpowiedź na ocze-
kiwania rynku. Klienci chcą dziś pełnych rozwiązań, nie tylko 
produktu. Dlatego zbudowaliśmy grupę wyspecjalizowanych 
marek, które wzajemnie się uzupełniają.

Plastigo to jeden z liderów dystrybucji maszyn do przetwórstwa 
tworzyw sztucznych. Shini Europe dostarcza wysokiej klasy 
osprzęt peryferyjny. Ozzone działa w branży wentylacyjnej, 
a Vikk koncentruje się na przemysłowych systemach chłodzenia. 
Mamy też Adino – studio kreatywne od brandingu i marketingu 
oraz Havier, które wspiera firmy w HR i strategii personalnej.

Wszystko razem to system naczyń połączonych. Klient 
może u nas znaleźć maszynę, wdrożyć ją, otrzymać serwis, 
opracować identyfikację wizualną i zatrudnić doświadczony 
zespół – w jednym miejscu. I to działa.

 serwis – wsPomniał Pan, że to szCzególnie 
ważna Część oferty.
Zdecydowanie. Posiadamy własny zespół serwisowy i duży 
magazyn części – to daje naszym klientom realne bezpieczeństwo. 
Reagujemy szybko i skutecznie, bo wiemy, że każda godzina 
przestoju to realne straty.

Podczas pandemii, gdy dostępność komponentów była 
zerowa, rozbieraliśmy nawet nowe maszyny, by nasi klienci 
mogli utrzymać produkcję. Nie było w tym kalkulacji PR-owej 
– to była decyzja operacyjna, wynikająca z naszych wartości 
i odpowiedzialności za klienta.

 a liCzby? Co mówi biznesowy bilans tyCh 25 lat?
Obsłużyliśmy blisko 18 000 klientów. Co ważne – bez ani 
jednej sprawy sądowej, w której bylibyśmy stroną pozwaną. 

To nie przypadek – to efekt uczciwego podejścia i dbałości 
o jakość relacji. Rozwijaliśmy się organicznie, bez skrótów 
i drogi na skróty. Dzisiaj mamy silną, zintegrowaną grupę 
firm, która działa według spójnej, długofalowej strategii. 

 Czego można wam żyCzyć na koleJne lata?
Jeszcze więcej tego, co już mamy – dobrych ludzi, mocnych 
relacji, zrównoważonego wzrostu i klientów, którzy cenią jakość. 

Chcemy dalej rozwijać naszą rolę lidera w kompleksowej 
obsłudze przemysłu – łączyć sprzedaż, doradztwo, serwis 
i logistykę w sposób, który daje naszym partnerom realne 
poczucie bezpieczeństwa. Taka droga nas napędza.
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 O wartościach, przywództwie i kształtowaniu systemowych zmian w gospodarce i medycynie

Od odwagi
do odpowiedzialności. 

Beata Drzazga
Rozmowa z Beatą Drzazgą – założycielką BetaMed SA, właścicielką kilku firm w Polsce i na 

świecie, szefową Zespołu ds. opieki zdrowotnej, opieki senioralnej i farmacji w Radzie Polskich 
Przedsiębiorców, dziekan Wydziału Medycznego Akademii Górnośląskiej, filantropką. 

barbara sadkowska: Zacznijmy 

od przywołania trendu z mediów 

społecznościowych. Co powiedziałaby 

Pani Beacie sprzed 25 lat, z czasów, 

kiedy założyła BetaMed?

beata drzazga: Powiedziałabym: nie bój 
się dziewczyno. I przede wszystkim: brawo, 
gratuluję. Cudownie, że jesteś taka odważna, 
zobaczysz, że wszystko ci się uda. Pamiętaj, 
nieraz będziesz płakała, nieraz będziesz 
upadała, ale wstaniesz. Upadki są normalne 
przy prowadzeniu biznesu. Będzie ciężko, 
popełnisz wiele błędów, ale będziesz się na 
nich uczyć. Jeszcze nie wiesz, ale stworzysz 
największą firmę opieki w Polsce, która 
zatrudnia 3200 osób w 11 województwach, 
wiele osób będzie brało z ciebie przykład. 
Będziesz dużo pracować, ale będziesz szczę-
śliwa – i co najważniejsze, przez te wszystkie 
lata będziesz wierna swoim wartościom. 
Niezmiennie będziesz szczęśliwa, bo będziesz 
pomagać ludziom.

To jest chyba najważniejsze w Pani 

przypadku, prawda? Ta wierność 

wartościom, niezależnie od tego, na 

jakim etapie rozwoju biznesu Pani była. 

Tak, zawsze chciałam pomagać innym. 
Jest to dla mnie ważne, ale wiem, że jest też 
ważne dla tych, którym pomagam czy których 
inspiruję. To pomaganie nie jest widoczne 
tylko w przypadku BetaMedu. Niezależnie 
od tego co robię i gdzie jestem, czy pracuję 
w usługach, czy jestem na spotkaniu Klubu 
Przedsiębiorczości, czy jestem na konferencji, 
czy goszczę w jakimś mieście jak w projekcie 
„Być kobietą on tour” Doroty Wellmann – 
wszędzie wspieram innych i dodaję im siły, 
motywuję ich do działania. 

Czyli można powiedzieć, że biznes 

biznesem, sukces sukcesem, ale cała 

działalność Beaty Drzazgi jest skupiona 

wokół chęci niesieni pomocy, na 

różnych poziomach w płaszczyznach – 

czyli na wartościach.  

W sumie zaczęłam się nad tym zastanawiać 
po jakimś wywiadzie, w którym ktoś również 
zwrócił na to uwagę. Rzeczywiście, patrząc 
na to co się działo, odkąd otworzyłam 
pierwszą firmę, mogę z całą pewnością 
powiedzieć, że gdyby nie ta chęć niesie-
nia pomocy, to nie podejmowałabym się 
kolejnych wyzwań. Wiele osób mi mówi, 
że moja działalność ma wpływ na ludzi, 
że zmieniam czyjeś życie. I to nie tylko 
działaniami – zdarzają się też przypadki, że 
po konferencji czy wykładzie ktoś do mnie 
podchodzi i dzieli się swoją historią. 

Jest Pani kojarzona ze świetną opieką 

medyczną, ale działa Pani szerzej. 

Szczególnie głośno jest ostatnio 

o działaniach w Radzie Polskich 

Przedsiębiorców, w której Prezydium 

Pani zasiada, a ponadto jest Szefową 

Zespołu ds. opieki zdrowotnej, opieki 

senioralnej i farmacji RPP. Dlaczego 

zdecydowała się Pani wesprzeć 

tę inicjatywę? 

Gdy zaproszono mnie do udziału w pracach 
Rady Polskich Przedsiębiorców, byłam za-
szczycona. Wspólnie z innymi przedsiębior-
cami i organizacjami zastanawiamy się, co 
można usprawnić w polskiej rzeczywistości 
gospodarczej, co można zmienić by nam, 
przedsiębiorcom, lepiej się prowadziło działal-
ność. Mamy okazję, by otwarcie powiedzieć 
politykom: przepisy są źle skonstruowane, 
wiele z nich przeszkadza przedsiębiorcom 
w rozwoju i codziennej pracy. A wiadomo, 
że jak przedsiębiorcy się rozwijają i gospo-
darka rośnie, to jest to dobre dla wszystkich, 
dla całego państwa. Prace nad propozycją 
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zmian trwają już od dwóch lat, a w lutym br. 
premier Tusk poprosił nas o przygotowanie 
pakietu deregulacji. Jesteśmy w momencie 
przełomowym, takim, jakiego dawno w Pol-
sce nie było. Jeżeli politycy rzeczywiście 
otwierają się na dialog z przedsiębiorcami, 
to trzeba to wykorzystać i podjąć działania 
na rzecz zmian.

To trudne kwestia, połączenie biznesu 

i systemu ochrony zdrowia, a raczej 

rentowność tego systemu, to nigdy 

nie były proste tematy. Kolejne rządy 

nie potrafią sobie z nimi poradzić, 

chociaż od czasów kas chorych były na 

to różne pomysły. 

Oczywiście, nie ma co zaprzeczać, że kwestie 
publicznej ochrony zdrowia są skomplikowa-
ne. Nie sądzę jednak, żeby sam projekt kas 
chorych czy nawet Narodowego Funduszu 
Zdrowia był zły – bardziej chodzi o to, że 
ten fundusz (czy też inna instytucja) musi 
mieć odpowiedni budżet, którym mógłby 
dysponować. Od lat to podkreślam – jak in-
stytucje publiczne nie będą mieć funduszy 
na to, żeby prowadzić politykę zdrowotną, 
to system nigdy nie będzie efektywny. 
Ale w Radzie Polskich Przedsiębiorców 
działam przede wszystkim jako przedsię-
biorca – dlatego współtworzę organizacje 
pracodawców, dlatego działam w różnych 
organizacjach przedsiębiorców – bo wierzę, 
że razem można zrobić więcej. Wspólnie 
chcemy zmienić gospodarkę na lepsze, żeby 
przyczynić się do tego, żeby było lepiej. 
Dla nas te zmiany są proste do identyfikacji 
– bo wiemy od środka, co źle funkcjonuje. 
Dla wielu polityków wcześniej wszystko 
wydawało się niemożliwe.

Nie poprzestaje Pani jednak na rodzimej 

polityce i działaniach krajowych. 

Jest Pani zaangażowana w Poland 

in Silicon Valley Center for Science, 

Innovation, and Entrepreneurship, 

zainicjowane m.in. przez Piotra 

Moncarza, profesora Uniwersytetu 

Stanforda.

Dzisiaj każdy przedsiębiorca wie, że w dzisiej-
szej rzeczywistości są niezbędne do funkcjo-
nowania w dzisiejszej rzeczywistości. Trzeba 
nie tylko iść z duchem czasu, ale wyprzedzać 
konkurencję – a takie konferencj˝e otwierają 
głowę. Marzeniem jednego ze znajomych 
profesorów organizujących takie konferen-
cje – mówię oczywiście o wspomnianym 
Piotrze Moncarzu z Uniwersytetu Stanforda 
było wzmocnienie pozycji Polaków w USA 
i w tamtejszej nauce, dlatego powstał po-
mysł na organizację w Sao Paulo Poland in 
Silicon Valley Center for Science, Innovation, 
and Entrepreneurship (PolSV Center), któ-
re bazuje na doświadczeniach US-Poland 
Innovation Hub. Centrum miało ułatwić 
polskim firmom wejście na rynek, co się 

z powodzeniem udaje. Teraz udało nam 
się włączyć do współpracy uczelnie oraz 
samorządy. Razem z resztą zarządu Centrum 
chcemy łączyć polskich przedsiębiorców 
z potencjalnymi kontrahentami w Stanach, 
ale też z naukowcami – albo odwrotnie, 
polskich naukowców z amerykańskimi przed-
siębiorcami. Oczywiście konferencje nadal 
będą organizowane, w marcu odbyła się 
kolejny Kongres 60 Milionów. W ten sposób 
mogę pomagać zarówno przedsiębiorcom, 
naukowcom, jak i młodym ludziom, którzy 
szukają pomysłu na siebie.

A co by Pani przekazała młodym 

ludziom? Co ma zrobić młody człowiek, 

który w tym roku zdaje maturę – czy 

pójść na studia, czy może od razu 

po szkole rozpocząć biznes? 

Iść na studia, koniecznie! Oczywiście – po-
szukać tego, co się lubi, ale jednocześnie 
być ciekawym świata – szukać tego, co 
jest dla nas interesujące, może iść do pracy 
do jakieś korporacji, sprawdzić się w jakiejś 
branży. Przed założeniem własnej firmy 
warto zobaczyć, jak to jest być zatrudnionym, 
zobaczyć, jak jest zorganizowana duża firma. 
Wtedy też sami będą mogli zobaczyć, czy 
odpowiada im praca na etacie czy jednak 
chcą pracować na własny rachunek.
Do tych, którzy chcą mieć swoje firmy powtó-
rzę: pamiętajcie, że wszystko jest możliwe. 
Ja sama zmieniłam zawód i rozpoczęłam 
działalność mając trójkę dzieci i 35 lat. Poszłam 
na różne kierunki studiów, jestem przykładem 
na to, że „się da”. Jestem bardzo szczęśliwa 
i niczego nie żałuję – ale nie zapominam, że 
było to okupione ciężką pracą. Inaczej się 
nie da – ale daje to niesamowitą satysfakcję 
i radość, tym, co są konsekwentni. 

 A co by Pani poradziła młodym 

przedsiębiorcom? Zaznaczmy – młodym 

nie wiekiem, ale stażem firmy. 

Po pierwsze: gratuluję Wam odwagi, że 
zdecydowaliście się na karierę przedsiębiorcy, 
która nie jest łatwa. Życzę Wam powodzenia 
w Waszej działalności – i jak tylko będę mo-
gła, będę Wam pomagała – przychodźcie na 
spotkania ze mną, rozmawiajcie, szukajcie 
motywacji – bo będziecie jej potrzebować 
wiele, a jeszcze bardziej będziecie potrze-
bować konsekwencji. 
Życzę Wam siły i energii. Ale chcę też, żeby 
wybrzmiało: obojętnie czy działacie tylko 
na rynku polskim, czy chcecie otworzyć 
biznes w innym kraju, warto pamiętać, że 
dzisiejszy świat oferuje nieograniczone 
możliwości. Warto pracować, rozwijać się, 
sięgać coraz dalej i nie bać się swoich marzeń. 
To właśnie dzięki marzeniom możemy zajść 
daleko. Ciężka praca i odważna wizja. Więcej 
nie trzeba.. K

beatadrzazga.pl
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Wpływ polityki celnej Donalda 
Trumpa w 2025 r. na globalny handel

W 2025 roku polityka celna Donalda Trumpa wciąż wywiera istotny wpływ na globalny 
krajobraz handlowy. 

michał zwyrtek – partner 
zwyrtek & partners

Pomimo upływu lat od pierwszych 
kontrowersyjnych decyzji doty-
czących ceł, Stany Zjednoczone 
utrzymują wysokie taryfy na stal, 
aluminium oraz szereg innych 
towarów importowanych z klu-
czowych partnerów handlowych 
– w tym Chin, Kanady, Meksyku 
i Unii Europejskiej.
Administracja Trumpa uzasadnia 
swoją politykę ochroną bezpieczeń-
stwa narodowego oraz walką z deficytem 
handlowym, jednak wielu ekspertów oraz 
liderów politycznych krytykuje te działania 
jako formę protekcjonizmu, naruszającego 
zasady Światowej Organizacji Handlu (WTO).
Obecna sytuacja zmusza firmy na całym 
świecie – w tym także w Polsce – do adaptacji 
i poszukiwania nowych rynków zbytu oraz 
bardziej elastycznych modeli działalności.

Cła na stal i aluminium: globalne 
napięcia nie słabną
W 2025 roku Stany Zjednoczone konse-
kwentnie utrzymują 25-procentowe cła na 
import stali i aluminium ze wszystkich krajów, 
w tym również z najbliższych partnerów – 
Unii Europejskiej, Kanady i Meksyku. Pod-
stawą prawną tych działań pozostaje sekcja 
232 Ustawy o rozszerzeniu handlu z 1962 roku, 
odwołująca się do kwestii bezpieczeństwa 
narodowego.
Efekty tej polityki są odczuwalne na całym 
świecie: rosnące koszty importu destabili-
zują globalne łańcuchy dostaw, powodując 
wzrost cen surowców i gotowych produktów. 
W odpowiedzi Unia Europejska nałożyła 
odwetowe taryfy na amerykańskie pro-
dukty – od bourbonu po motocykle – choć 
obecnie, na mocy 90-dniowego zawieszenia 
ogłoszonego przez administrację Trumpa, 
większość towarów z UE podlega niższemu, 
10-procentowemu cłu (do 8 lipca 2025 roku).
Kanada i Meksyk, mimo że objęte umo-
wą UMCS (United States-Mexico-Canada 
Agreement), również zmagały się z nowymi 
barierami handlowymi. Choć towary zgodne 
z zapisami UMCS są częściowo zwolnione, 
stal, aluminium i potencjalnie samochody 
nadal podlegają wysokim stawkom celnym. 

Działania te wywołały falę odwetowych ceł ze 
strony sąsiadów USA, pogłębiając atmosferę 

napięcia i niepewności w rela-
cjach gospodarczych.

Relacje z Kanadą 
i Meksykiem: partnerzy 
w cieniu ceł
Choć Kanada i Meksyk pozostają 
kluczowymi partnerami handlo-
wymi Stanów Zjednoczonych 
w ramach umowy UMCS, na-
pięcia związane z polityką celną 
Donalda Trumpa nie ominęły 

także tych relacji. Od 1 lutego 2025 roku USA 
nałożyły 25-procentowe cła na większość 
importowanych towarów z Kanady i Mek-
syku – z wyjątkiem surowców mineralnych 
i energii z Kanady, które podlegają niższej, 
10-procentowej taryfie.
Pomimo obowiązywania UMCS, towary 
ze strategicznych sektorów, takich jak stal, 
aluminium oraz – potencjalnie – sektor 
motoryzacyjny, nadal są objęte wyższymi 
stawkami. W odpowiedzi, Ottawa i Meksyk 
wdrożyły własne pakiety odwetowe, obej-
mujące m.in. produkty rolne oraz wyroby 
przemysłowe z USA.
Skutki tej eskalacji są szczególnie dotkliwe 
dla branż wymagających 
intensywnej wymiany han-
dlowej. W sektorze rolnictwa 
i przemysłu przetwórczego 
napięcia przekładają się na 
wzrost cen i ograniczenie 
dostępności kluczowych 
komponentów.
Polskie firmy, które do tej 
pory korzystały ze stabilnych 
łańcuchów dostaw z Ameryki 
Północnej, muszą obecnie 
rozważać alternatywne źró-
dła zaopatrzenia oraz uważ-
nie monitorować zmieniające się warunki 
dostępu do rynku północnoamerykańskiego.

Konflikt z Chinami: eskalacja napięć 
i nowe globalne sojusze
Stosunki handlowe między Stanami Zjedno-
czonymi a Chinami w 2025 roku pozostają 
wyjątkowo napięte. W wyniku decyzji ad-
ministracji Trumpa cła na chińskie towary 
zostały podniesione do poziomu 125%, co 

stanowi jedno z najwyższych nałożonych 
obciążeń w historii współczesnych relacji 
handlowych.
Biały Dom uzasadnia tę drastyczną politykę 
koniecznością przeciwdziałania manipulacjom 
walutowym, kradzieży własności intelektual-
nej oraz nieuczciwym praktykom rynkowym 
ze strony Chin. Jednak odpowiedź Pekinu 
była natychmiastowa: objęcie amerykańskich 
produktów, takich jak soja, gaz ziemny oraz 
węgiel, wysokimi taryfami odwetowymi, 
a także ograniczenie dostępu do własnego 
rynku dla amerykańskich gigantów tech-
nologicznych.
Eskalacja konfliktu wpływa nie tylko na dwie 
największe gospodarki świata, ale również 
na cały układ sił w globalnym handlu. Chiny 
aktywnie poszukują nowych sojuszników, 
intensyfikując współpracę handlową z kra-
jami Azji Południowo-Wschodniej, Bliskiego 
Wschodu oraz Afryki.
Polscy eksporterzy, zwłaszcza z sektora 
rolniczego i przemysłowego, powinni wziąć 
pod uwagę rosnącą rolę Chin jako aktyw-
nego uczestnika alternatywnych układów 
handlowych. Zmieniające się szlaki handlowe 
stwarzają nowe możliwości, ale i zwiększają 
konkurencję, szczególnie w obszarach, w któ-
rych Polska aspiruje do silniejszej obecności.

Sytuacja UE i Polski: między presją 
a szansą na rozwój
W 2025 roku Unia Europejska wciąż zmaga 
się z konsekwencjami amerykańskich ceł 
na stal i aluminium, utrzymywanych na 
poziomie 25% na mocy sekcji 232 Ustawy 
o rozszerzeniu handlu z 1962 roku. Co prawda, 
większość pozostałych towarów z UE objęta 
jest tymczasowo niższym, 10-proc.cłem – na 
podstawie decyzji o 90-dniowym zawieszeniu
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obowiązującym do 8 lipca 2025 roku – jednak-
że sektor metalurgiczny oraz motoryzacyjny 
pozostają pod stałą presją.
Polskie firmy należące do tych branż od-
czuwają skutki wprowadzonych ograniczeń 
w sposób szczególny. Wzrost kosztów im-
portu surowców, niepewność związana 
z przyszłymi decyzjami celnymi oraz ryzyko 
destabilizacji łańcuchów dostaw zmuszają 
je do redefinicji dotychczasowych strategii  
rozwoju.
W odpowiedzi na nowe wyzwania polskie 
przedsiębiorstwa przyjmują coraz częściej 
trzy kluczowe kierunki działania:

 > Dywersyfikacja rynków zbytu – wzmo-
żone poszukiwania klientów w Azji, Afryce 
Północnej oraz Ameryce Południowej.

 > Inwestycje w automatyzację i nowe tech-
nologie – aby zwiększyć konkurencyjność 
mimo wyższych kosztów operacyjnych.

 > Wzmacnianie odporności łańcuchów 
dostaw – poprzez rozwijanie współpracy 
z wieloma dostawcami i budowanie lokalnych 
zasobów magazynowych.
Sytuacja, choć trudna, otwiera przed polskim 
przemysłem także nowe możliwości: zwięk-
szenie obecności na rynkach wschodzących, 
przyspieszenie transformacji cyfrowej oraz 
budowanie długoterminowej przewagi 
konkurencyjnej.

Podsumowanie i implikacje: czas na 
proaktywną strategię
Polityka celna Donalda Trumpa w 2025 roku 
po raz kolejny udowadnia, jak kruche są glo-
balne łańcuchy dostaw i jak szybko mogą 
zmieniać się warunki prowadzenia bizne-
su. Wysokie cła na stal, aluminium oraz 
szereg innych produktów wywołały falę 
napięć gospodarczych, prowadząc do prze-
tasowań na rynkach i zmuszając przed-
siębiorstwa na całym świecie do szybkiej  
adaptacji.
Dla polskich firm obecna sytuacja to wy-
zwanie – ale również szansa.
Wymaga ono odważnych, przemyślanych 
decyzji: inwestycji w nowe technologie, 
automatyzację produkcji, rozwój relacji 
z partnerami w Azji, Afryce czy Ameryce 
Południowej oraz budowania bardziej od-
pornych i elastycznych łańcuchów dostaw.
W obliczu niepewności jednym z kluczowych 
elementów sukcesu stanie się proaktywność: 
analiza nowych możliwości eksportowych, 
inwestowanie w badania rynku oraz szybka 
reakcja na zmieniające się realia międzyna-
rodowe.
Firmy, które już dziś rozpoczną działania 
adaptacyjne, będą w stanie nie tylko zmi-
nimalizować ryzyko, ale też wykorzystać 
zmieniający się układ sił w handlu światowym 
do własnej przewagi konkurencyjnej.
Czas nie jest sprzymierzeńcem tych, którzy 
zwlekają – adaptacja staje się nie opcją, 
a koniecznością . K

iŚląskie. Co nas czeka
w 2025 roku?

Z początkiem 2025 r. zainaugurowano cykl spotkań  i szkoleń 
na temat cyberbezpieczeństwa i sztucznej inteligencji.

Na warstwę merytoryczną konferencji inaugurującej cykl złożyły się 
wystąpienia i prezentacje ekspertów z dziedziny funkcjonowania ad-
ministracji i biznesu w regionie. Organizatorami konferencji »iŚląskie« 
były trzy instytucje: stowarzyszenie biznes – nauka – samorząd 

pro silesia, europe direct śląskie, międzyuczelniane centrum 

inżynierii prawa, technologii i kompetencji cyfrowych cyber 

sciece. Wsparcia instytucjonalnego udzielili: BIPH w Bytomiu, KSSE SA w Katowicach, 
RIG w Katowicach, RIPH w Gliwicach, Śląski Związek Gmin i Powiatów, Związek Cy-
frowa Polska. Patronat nad cyklem objęli: marszałek województwa śląskiego Wojciech 
Sługa – reprezentowany w debacie przez wicemarszałka Leszka Pietraszka – i przewod-
niczący Górnośląsko-Zagłębiowskiej Metropolii Kazimierz Karolczak. 
Wystąpienie na temat transformacji Śląska jako szansy na cyfryzację województwa przy-
gotował dr michał gramatyka – sekretarz stanu w Ministerstwie Cyfryzacji. Konfe-
rencji przewodniczyli m.in. prof. Wiesław Banyś (Stowarzyszenie Biznes-Nauka-Samo-
rząd Pro Silesia) i dr hab. Dariusz Szostek, prof. UŚ (Centrum IPTiKC Cyber Science). 
W panelu „Transformacja cyfrowa UE” uczestniczyli: prof. Wiesław Banyś, dr Michał 
Gramatyka, Kazimierz Karolczak, dr hab. Rafał Żelazny, prof. UE (KSSE SA). Moderował 
Michał Kanownik. Rozmowę nt. samorządów, administracji i biznesu jako podmiotów 
krytycznych cyberbezpieczeństwa – prowadzoną przez Dariusza Szostka i moderowa-

ną przez Nikolę Bochyńską (CyberDefence24) – przepro-
wadzili: Piotr Kuczera (Śląski Związek Gmin i Powiatów), 
Michał Gawroński (Śląska Federacja Przedsiębiorców 
Polskich), Grzegorz Frugalski (Urząd Miasta w Sosnow-
cu), Tomasz Kępa (Urząd Miasta w Katowicach), Krzysz-
tof Zbrożek (Urząd Miasta w Gliwicach), Wiktor Pawlik 
(RIPH w Gliwicach), Tomasz Zjawiony (RIG w Katowi-
cach). Dariusz Szostek poprowadził kolejne dwa panele 
– nt. stanu gotowości uczelni i szkół do sprostania wymo-
gom cyberbezpieczeństwa oraz nt. regulacji dyrektywy 
UE NIS 2 oraz nowelizacji ustawy o krajowym systemie 
cyberbezpieczeństwa. Wystąpienia w I debacie przygo-
towali: Aleksandra Dyla (Śląskie Kuratorium Oświaty), 
prof. Jerzy Stojko (Śląski Uniwersytet Medyczny), prof. 

inst. Artur Kozłowski (ITI EMAG Sieci Badawczej Łukasiewicz), dr inż. Jarosław Homa 
(Politechnika Śląska), Dariusz Rajfura (Uniwersytet Ekonomiczny w Katowicach) oraz 
Marcin Serweciński (Uniwersytet Śląski w Katowicach). W II dyskusji uczestniczyli: dr 
inż. Rafał Prabucki (Społeczny Zespół Ekspertów przy prezesie UODO), Witold Sta-
niszkis (Google), Mateusz Jakubik (Puls Biznesu), dr inż. Jarosław Homa (Politechnika 
Śląska). W ostatnim panelu – moderowanym przez Mateusza Jakubika i Justynę Smo-
lińską – rozmawiali: dr hab. inż. Paweł Kasprowski, prof. PŚ (Politechnika Śląska – Cy-
ber Science), prof. UE Jan Kozak (Uniwersytet Ekonomiczny w Katowicach), prof. inst. 
Artur Kozłowski, dr inż. Adrian Kapczyński (Politechnika Śląska – CISA, CISM), Mag-
dalena Hyczko (Google). w www.islaskie.pl
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VI MIĘDZYNARODOWA KONFERENCJA ECO5.ZERO

Zrównoważona gospodarka
i nowoczesne technologie
Fundacja Ekon zorganizowała 
wydarzenie poświęcone tematom 
zrównoważonego rozwoju i gospodarki 
o obiegu zamkniętym.

ŚFPP. METROPOLIA 2.0 – QUO VADIS?

Przyszłość Metropolii GZM
pod lupą ekspertów
Przedstawiciele świata biznesu, nauki, NGO-sów, 
samorządu lokalnego i administracji centralnej 
dyskutowali nt. przyszłości Górnośląsko-
Zagłębiowskiej Metropolii.

Na agendę debaty zorganizowanej 17 kwietnia 2025 r. 
przez Śląską Federację Przedsiębiorców Polskich 
(śfpp) złożyły się kwestie dotyczące współpracy 
międzysektorowej, przyciągania inwestycji, rozwoju 
infrastruktury. Z listem do uczestników spotkania 
zwrócił się marek kowalski – przewodniczący 

Federacji Przedsiębiorców Polskich, który podkreślił rolę dyskusji 
o przyszłości metropolii. Gości powitali: michał gawroński – 
przewodniczący śfpp i dr hab. joanna strzelczyk-łucka, prof. ag 
– wiceprzewodnicząca śfpp. W czasie konferencji przedstawiciele 
śfpp i Katowickiego Hubu Gamingowo-Technologicznego podpisali 
porozumienie o współpracy, ustalające zakres działań na rzecz umac-
niania Śląskiego oraz rozwoju innowacji i branży technologicznej. 
Obie organizacje zobowiązały się do budowania silnych relacji 
biznesowych. W debacie wzięli udział m.in.: Kazimierz Karolczak 
– przewodniczący Zarządu gzm, dr Marcin Krupa – prezydent Kato-
wic, prof. dr hab. Tomasz Pietrzykowski – prorektor ds. współpracy 
międzynarodowej i krajowej Uniwersytetu Śląskiego, (Narodowa 
Agencja Wymiany Akademickiej), dr hab. Rafał Żelazny – prezes 
Zarządu ksse sa, Henryk Orczykowski – prezes Zarządu Stalprofil 
sa i Artur Tomasik – prezes Zarządu gtl sa. Wśród uczestników 
debaty znaleźli się także: Tadeusz Donocik (rig w Katowicach), Piotr 
Kalbron (oip w Katowicach), Daniel Beger (um Świętochłowice), 
Sława Umińska-Kajdan (um w Piekarach Śląskich). Środowisko nauki 
reprezentowali: prof. Marcin Staniek (Politechnika Śląska), dr Marta 
Adamczyk (Akademia Górnośląska), joanna strzelczyk-łucka, prof. 
Krystyna Doktorowicz (Szkoła Filmowa w Katowicach). Ω https://
tinyurl.com/4pahdjw7

Partnerami konferencji zostali: Grupa Amber, Śląska Federacja 
Przedsiębiorców Polskich (śfpp) i Izba Pracodawców Recyklingu 
Opakowań Ekopak. Patronaty nad wydarzeniem – zorganizowanym 
29 listopada ub.r. – objęły: Ministerstwo Przemysłu, Ministerstwo 
Cyfryzacji oraz Ministerstwo Rozwoju i Technologii. W otwarciu 
wydarzenia uczestniczyli: michał gawroński – przewodniczący 
Rady Regionów, szef śfpp i dr joanna strzelczyk-łucka, prof. 
ag – prorektor ds. kształcenia Akademii Górnośląskiej w Kato-
wicach. Do udziału w panelu otwierającym konferencję zostali 
zaproszeni: prof. marek gzik (Ministerstwo Nauki i Szkolnictwa 
Wyższego), prof. dr hab. inż. jerzy małachowski (Narodowe 
Centrum Badań i Rozwoju), michał gramatyka (Ministerstwo 
Cyfryzacji), prof. dr hab. inż. adam zieliński (Łukasiewicz – git 
w Gliwicach), dr hab. krzysztof zamasz (Veolia Polska), dr hab. 
zygmunt łukaszczyk (Centrum Kształcenia Ustawicznego w Ryb-
niku Filia Politechniki Śląskiej), dr małgorzata dobrowolska, 
prof. pś (Szkoła Biznesu Politechniki Śląskiej); moderatorem części 
inauguracyjnej był wiktor pawlik – prezydent riph w Gliwicach. 
Agenda konferencji podzielona została na trzy panele tematyczne, 
w trakcie której odbyły się dwie debaty: „Zrównoważona gospodarka” 
oraz „Nowoczesne technologie”. W program konferencji zostało 
włączone podpisanie porozumienia o współpracy między śfpp i ksse 
sa – Katowicką Specjalną Strefę Ekonomiczną sa reprezentowali: 
prezes Zarządu dr hab. rafał żelazny i wiceprezes Zarządu ewa 
lipka. W drugim dniu konferencji eco5.zero przewidziano warsztaty 
dla przedsiębiorców nt. esg – partnerem tej części była Akademia 
Górnośląska. Organizatorzy zaprosili uczestników także na uroczystą 
galę, którą uświetnił recital Pawła Domagały.
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WIELKA GALA PRZEDSIĘBIORSTWO FAIR PLAY

Firmy, które cenią kulturę
i wartości w biznesie

Po raz dwudziesty siódmy 
został rozstrzygnięty konkurs 
organizowany przez Fundację 
Instytut Badań nad Demokracją 
i Przedsiębiorstwem Prywatnym 
– afiliowany przy Krajowej Izbie 
Gospodarczej –  zatytułowany 
Przedsiębiorstwo Fair Play.

Projekt przedsiębiorstwo fair 

play promuje biznes z ludzką twarzą. 
Uczestnicy programu (www.fairplay.

pl) reprezentują w swojej praktyce 
biznesowej działania wpisujące się 
w zachowania społecznej odpowiedzialności 
w stosunku do bezpośredniego otocze-
nia, regionu i kraju. W 2024 r. nominacje 
do udziału w programie Przedsiębiorstwo 
Fair Play uzyskało 171 firm – z tego grona 
tytuły i certyfikaty konkursowe otrzymało 
164 laureatów (kompletna lista nagrodzonych 
w xxvii edycji programu została opublikowana 
w Biuletynie pfp Programu Promocji Kultury 
Przedsiębiorczości nr 2 – 64 – listopad 2024 – 
skrót: https://tinyurl.com/ycxz4ebz).

W czasie xxvii Wielkiej Gali Przedsię-
biorstwo Fair Play zorganizowanej w Pała-
cu Kultury i Nauki w Warszawie nagrodę 
główną – Statuetkę Przedsiębiorstwo Fair 

Play – otrzymało dziewięć przedsiębiorstw: 
Cargill Poland Sp. z o.o. O\ w Kiszkowie, 
Energia Euro Park Sp. z o.o. w Mielcu, ict 
Poland Sp. z o.o. w Kostrzynie nad Odrą, 
Market bhp Sp. z o.o. w Inowrocławiu, No-
vol Sp. z o.o. w Komornikach, Spółdzielnia 
Mieszkaniowa Budowlani w Bydgoszczy, 

tfp-Grafika Sp. z o.o. w Śremie, Wo-
dociągi Miasta Krakowa sa, Zakłady 
Elektrochemiczne Alco-Mot Sp. z o.o. 
w Czarnkowie. Tytuł Debiutu Fair 
Play 2024 otrzymały spółki: Fixokna 
Sp. z o.o. we Wrocławiu i Pixel Sp. 
z o.o. w Bydgoszczy. Inter-Agri Sp. 

z o.o. w Zaworowie/Książu Wielkopolskim 
została uhonorowana wyróżnieniem za szcze-
gólną działalność proekologiczną. Houseboat 
z napędem elektrycznym i systemem oze – 
produkcji La Mare Sp. z o.o. w Bydgoszczy 
został znany za wyróżniającą się innowację.

Nagrodę indywidualną Ambasador Fair 
Play w Biznesie 2024 otrzymali: Robert Andre 
i Anna Andre (Andre Abrassive Articles Sp. z o.o. 
sk w Kole), Marcin Biel (pzg Perfect Plus Sp. 
z o.o. w Łodzi), Wiesław Bożek i Maria Bożek 
(zm wb phu W.Bożek, M.Bożek sj w Woli 
Mieleckiej), Agnieszka Budzik (Euro-Truck 
Sp. z o.o. w Mrokowie), Maria Piszczyńska 
(pe Kazimierz Zawada Sp. z o.o. w Pszczynie), 

Adam Skowroński (Sanatorium Uzdrowiskowe 
Przy Tężni im. dr Józefa Krzymińskiego spzoz 
w Inowrocławiu). 

Warszawska gala była sposobnością do wy-
różnienia firm z 25-letnim stażem w programie 
Przedsiębiorstwo Fair Play – stosowne certy-
fikaty odebrali przedstawiciele firm: Rekord 
si Sp. z o.o. w Bielsku-Białej, Tarczyński sa 
w Ujeźdźcu Małym, Novol Sp. z o.o. w Ko-
mornikach, pf Farmapol Sp. z o.o. w Poznaniu, 
Kanlux sa w Radzionkowie.

Wydarzeniu przewodniczyli: anna szczę-
śniak – prezes Zarządu Przedsiębiorstwo Fair 
Play,  dr mieczysław bąk – przewodniczący 
Komisji Ogólnopolskiej programu Przedsię-
biorstwo Fair Play, marek kłoczko – prezes 
Krajowej Izby Gospodarczej. 

Gala konkursowa, która zgromadziła po-
nad 300 gości, została objęta patronatami 
honorowymi kilku instytucji państwowych: 
Ministerstwa Cyfryzacji, Ministerstwa Fun-
duszy i Polityki Regionalnej, Ministerstwa 
Rozwoju i Technologii oraz Rzecznika Praw 
Obywatelskich. Przedsięwzięcie cieszy się 
także zaufaniem władz samorządowych, 
które wspierają organizatorów w działaniach 
na rzecz tworzenia wysokich standardów 
kultury biznesu w Polsce. Ω galeria zdjęć: 
https://tinyurl.com/rxc47c88



Nowe maszyny

Remonty maszyn

Produkcja części maszyn

Utrzymanie ruchu www.walkazhalasem.pl

Apena Remont Sp. z o.o. po raz kolejny 
została wyróżniona Certyfikatem 
Przedsiębiorstwo Fair Play i otrzymała 
tytuł honorowy Semper Fidelis – za 20 lat 
uczestnictwa w Programie PFP.

Apena Remont to firma o długiej tradycji. 
Jak wyglądała jej droga od przeszłości 
do dzisiejszej działalności?
Piotr Gołda: Nasza historia sięga dawnej 

Fabryki Aparatów Elektrycznych Apena, która 

przez dekady była znana na rynku polskim 

i międzynarodowym. Po jej przejęciu przez 

amerykański koncern General Electric nasza 

firma została oddzielona od struktur koncer-

nu i od tego momentu kontynuujemy nasz 

samodzielny byt, a my jako Apena Remont 

kontynuujemy tradycję pod tą samą nazwą. 

Na przestrzeni lat rozwijaliśmy usługi remon-

towe, które z czasem uzupełniliśmy o budowę 

nowych maszyn i urządzeń. Dziś mamy kilka 

odnóg działalności: specjalizujemy się w dal-

szym ciągu w remontach i budowie maszyn, 

automatyzacji i robotyzacji produkcji, oferujemy 

również produkty i usługi związane z akustyką 

przemysłową, produkujemy wyłączniki prądu 

stałego i regulatory napięcia fazowego oraz 

prowadzimy jeden z największych w naszym 

kraju kryty tor kartingowy Zygzak Karting. 

Takie zróżnicowanie działalności pozwala 

nam na zrównoważony rozwój.

Apena Remont Sp. z o.o. – �rma o ponad 20-letniej historii – z sukcesem łączy tradycję 
z nowoczesnymi technologiami. Dzięki elastyczności i szerokiemu zakresowi usług �rma 
nie tylko utrzymuje, ale także rozwija i umacnia swoją pozycję na rynku związanym 
z budową i remontami maszyn przemysłowych.

Co oferujecie w zakresie remontów 
maszyn? Do kogo kierujecie swoje usługi?
Piotr Gołda: Remontujemy i modernizujemy 

maszyny dla dużych zakładów przemysłowych. 

Podnosimy ich wydajność, zwiększamy stopień 

automatyzacji oraz wprowadzamy rozwiązania 

związane z robotyzacją prac powtarzalnych, 

gdzie można zastąpić ciężką i monotonną 

pracę ludzi. Projektujemy maszyny i urządzenia 

na indywidualne zamówienie, dostosowane 

do potrzeb klientów. Mamy kompleksową 

ofertę: od koncepcji, projektu, po wykonaw-

stwo części, montaż zespołów, instalacji 

i sterowania, a także przygotowanie całych 

maszyn i wdrożenie ich do pracy zakładu. Wy-

konujemy dokumentację wszystkich instalacji 

elektrycznych, pneumatycznych, hydraulicznych 

oraz układów sterowania. Można powiedzieć, 

że jesteśmy w stanie wszystko zaprojektować, 

potem to wykonać i uruchomić. Nasza oferta 

jest skierowana do dużych firm produkcyjnych, 

w których – nie ma co ukrywać – w procesie 

produkcyjnym liczy się każda sekunda. Współ-

pracujemy także z mniejszymi firmami przy 

remontach i modernizacji maszyn konwencjo-

nalnych, ale zakres tej współpracy nie jest duży.  

Pomagamy jednak mniejszym firmom w re-

montach parku maszynowego ponieważ nie-

jednokrotnie zdarzało się, że zakład działa, 

produkuje, ma dobre wyniki, ale maszyny, 

które wykorzystuje, nie można już nigdzie  

kupić.

Wspomniał Pan o akustyce jako 
jednym z rozwijających się segmentów. 
Jakie są perspektywy w tej dziedzinie?
Piotr Gołda: Kilka lat temu przejęliśmy zakład 

specjalizujący się w różnych rodzajach prac 

związanych z redukcją hałasu. Od tego mo-

mentu sukcesywnie rozbudowujemy tę część 

działalności. Produkujemy płyty dźwięko-

chłonne, tłumiki absorpcyjne oraz kabiny 

akustyczne. Oferujemy rozwiązania zarówno 

dla przemysłu, urzędów jak i dla organiza-

cji użyteczności publicznej. Zmniejszamy 

uciążliwość hałasu na stanowiskach pracy 

w fabrykach, biurach i urzędach, w szko-

łach i przedszkolach oraz w prywatnych 

budynkach. Montujemy kabiny akustyczne, 

wygłuszamy całe hale produkcyjne, ale również 

pojedyncze maszyny. Produkujemy również 

tłumiki absorpcyjne i ekrany dźwiękochłonne 

– wykorzystujemy technologię w zależności  

od potrzeb. 

Co ważne, nasze produkty są ognioodporne, 

co spełnia aktualne wymagania i podnosi 

bezpieczeństwo zakładu, zwiększając równo-

cześnie atrakcyjność naszych wyrobów oraz 

usług. Zwracamy także  uwagę na estetykę 

i jakość wykonania. Mamy już opracowaną 

technologię, mamy odpowiednie materiały 

– następnym krokiem jest automatyzacja 

tego procesu oraz zwiększenie dostępno-

ści naszych płyt akustycznych. Widzimy, 

że jest popyt na tego typu materiały – szcze-

gólnie w zakładach pracy, gdzie coraz częściej 

można zauważyć „walkę z hałasem” i cią-

głą poprawę warunków i komfortu pracy. 

To bardzo przyszłościowy temat i ciekawa  

branża. 

Dzięki połączeniu tradycji z nowoczesnością 

Apena Remont umacnia i rozwija swoją pozycję 

na rynku, dostarczając klientom niezawodne 

rozwiązania inżynieryjne, które odpowiadają 

na rosnące potrzeby przemysłu, instytucji oraz 

osób prywatnych.

Zapraszamy do odwiedzenia naszych 
stron internetowych, gdzie można 
znaleźć więcej szczegółów naszej 
działalności. 
https://www.walkazhalasem.pl

https://apena-remont.pl

https://www.zygzak-karting.pl

www.zygzak-karting.pl

Apena Remont. Tradycja
i nowoczesność w przemyśle
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firmy godne zaufania • produkty i usługi, które warto kupować

śląskie akCenty wielkieJ gali warszawskieJ
finał XXviii edyCJi konkursu Przedsiębiorstwo fair Play 

miał wątki PoświęCone firmom woJewództwa śląskiego, któryCh PrzedstawiCiele 
odebrali nagrody na sCenie ogólnokraJoweJ i regionalneJ.

Nagrodę jubileuszową za 
25-letni staż w programie 
otrzymały spółki: kanluX sa 
w Radzionkowie i rekord 

si sP. z o.o. w Bielsku-Białej. 
Certy�katy Semper Fidelis 
trafiły na Podbeskidzie – 
do �rm: aPena-remont sP. 

z o.o. w Bielsku-Białej i aQua 

sa w Bielsku-Białej. Spółki 
z regionu znalazły się też na 
liście nagrodzonych konkur-
sowymi diamentowymi, złoty-
mi i brązowymi laurami:  Pib 

budeCon sa  w sosnowCu 

(diamentowy),   Johnson 

e l e C t r i C  P o l a n d  s P. 

z o.o.  w będzinie (Platynowy 

laur),  bielsko-bialskie tbs 

sP. z o.o.  (złoty),  ziad biel-

sko-biała sa  (Brązowy). Złote 
statuetki otrzymały firmy: 
Luxecasting Poland Bodtech 
Sp. z o.o. w Wodzisławiu Ślą-
skim i Pionenergia Sp. z o.o. 
w Mikołowie. Złoty certy�kat 
programu tra�ł do spółek: Flex 
Work  Sp. z o.o. w Bielsku-Bia-
łej i Sp. z o.o. w Katowicach. 
Dwadzieścia �rm otrzymało 
certyfikaty potwierdzające 
selekcję do �nału xxvii edy-
cji programu: Adient Seating 
Poland O\ w Bieruniu (Tychy), 
Bruk (Czyżowice), Ekomax 
(Gliwice), Eko-Wtór Jakubiec 
(Wilkowice), Etrans Wózki Wi-
dłowe (Wilcza), Inspection N. 
Franków (Bielsko-Biała), jzwiK 
(Jastrzębie-Zdrój), Mapro Pol-
ska (Częstochowa), Optima 
kj Biuro Usług Księgowych 
(Pszczyna), Partner Spedycja 
S. Bugajska-Grajczyk (Katowi-
ce), Pravda (Bielsko-Biała), pe 

Kazimierz Zawada (Pszczyna), 
ppg Prefrow (Rybnik), Przed-
siębiorstwo Ranal (Rudniki), 
Qnt Systemy Informatyczne 
(Zabrze), Riser (Jaworzno), 
Sertop (Tychy), Tramwaje 
Śląskie (Chorzów), WizjaNet 
(Bielsko-Biała), zpwik (Zabrze).

„Z roku na rok interesariusze 
domagają się większej odpowie-
dzialności od �rm” – czytamy 
w informacji prasowej pro-
gramu »Przedsiębiorstwo 

fair Play 2025« (Fundacja 
Instytut Badań nad Demo-
kracją i Przedsiębiorstwem 
Prywatnym). „Społeczna od-
powiedzialność biznesu staje się 
strategicznym wyzwaniem, które 
może poprawić reputację i zwięk-
szyć zaufanie do �rmy. Wymaga 
to skutecznego i wiarygodnego 
komunikowania swoich wysił-
ków w zakresie sob. Nie jeden 
przedsiębiorca przekonał się, że 
bez współpracy opartej na odpo-
wiednich wartościach, szacunku, 
zaufaniu i przestrzeganiu usta-
lonych zasad sukcesy mogą oka-
zać się wyjątkowo krótkotrwałe. 

Ogólnopolski Program Promocji 
Kultury Przedsiębiorczości Przed-
siębiors�o Fair Play od ponad 
27 lat zachęca polskie przedsię-
biors�a do rzetelnego postępo-
wania w relacjach z wszystkimi 
interesariuszami”.

Informacje na temat pro-
gramu »Przedsiębiorstwo 

fair Play«, a�liowanego przy 
największej niezależnej or-
ganizacji biznesu w Polsce 
– kig, i udziału w certy�kacji 
uzyskać można pod numerem 
tel. +48 22 630 98 02 lub na 
stronie www.fairplay.pl



Jakie są założenia projektu? 

Założonym celem realizacji projektu jest za-

kup linii technologicznej i wdrożenie tech-

nologii odzysku odpadów metali wystę-

pujących w formie tzw. złomu stalowego 

niewsadowego. Wdrażana technologia 

umożliwi efektywny ekonomicznie i ekolo-

gicznie odzysk metali. Osiągnięcie wysokiej 

efektywności odzysku będzie możliwe 

dzięki precyzyjnemu zestawieniu składu 

wsadu metalurgicznego, uwzględniającemu 

optymalny dobór pierwiastków stopowych 

zgodnie z oczekiwaniami odbiorców, głów-

nie zakładów metalurgicznych. Finalnym 

efektem procesu będzie wysokiej jakości 

wsad metalurgiczny o starannie dobranym 

składzie chemicznym, spełniający wymaga-

nia rynkowe. W ramach realizacji projektu 

zakupimy środki trwałe w tym maszyny 

i urządzenia, aparatura badawcza w formie 

analizatora spektralnego typu XRF.

Jakie znaczenie ma realizacja tego projektu 
dla �rmy?

Wdrożenie nowej technologii jest dalszym 

krokiem w zrównoważonym rozwoju naszej 

firmy. Jako przedsiębiorstwo odpowiedzial-

ne społecznie, kładziemy ogromny nacisk 

na ochronę środowiska i wdrażanie roz-

wiązań sprzyjających gospodarce obiegu  

zamkniętego. 

W ramach projektu zakupimy prasono-

życe – nowoczesną maszynę, która będzie 

zarówno zmniejszała objętość materiału 

oraz cięła go zgodnie z preferencjami klienta. 

Do tej pory przecinanie złomu odbywało 

się za pomocą palników gazowych – nowa 

maszyna pozwoli nam na bezpieczniejszą 

pracę i dostarczanie bardziej wartościowego 

produktu dla klienta. Inwestowanie w no-

woczesne technologie pozwala nam także 

zminimalizować odpady i zwiększyć efek-

tywność odzysku surowców. Wierzymy, że 

innowacyjne podejście do recyklingu odpadów 

metalowych przyczynia się do budowania 

bardziej zrównoważonego i ekologicznego  

przemysłu.

Czy rozwój jest częścią długofalowej stra-
tegii �rmy?

EKO-WTÓR  
inwestuje w recykling metali 

z unijnym wsparciem
EKO-WTÓR Jakubiec Sp. z o.o. – �rma zajmująca się gospodarowaniem odpadami

i ich recyklingiem – uzyskała kolejne do�nansowanie z Funduszy Unijnych.
Tym razem złożono wniosek w ramach programu Fundusze Europejskie dla Śląskiego 

2021-2027 Działanie 10.3 Wsparcie MŚP na rzecz transformacji na realizację
projektu pod nazwą: „Zakup linii technologicznej i wdrożenie technologii odzysku odpadów

metali jako działanie przyczyniające się do łagodzenia skutków transformacji”.
Wartość projektu to prawie 10 mln złotych,

w tym ponad połowa to wkład z Funduszy Europejskich.

Tak, jak najbardziej. Jako firma działamy 

zgodnie z najwyższymi standardami etycznymi 

i zasadami Przedsiębiorstwa Fair Play – w ub. 

roku po raz kolejny otrzymaliśmy certyfi-

kat programu. Uczciwość, transparentność 

oraz dbałość o relacje z naszymi partnerami 

biznesowymi to filary, na których opieramy 

naszą działalność. Stawiamy na długofalową 

współpracę, opartą na wzajemnym zaufaniu 

i wspólnych wartościach. 

Dzięki realizacji tej inwestycji będziemy mogli 

skuteczniej odzyskiwać surowce, dostarczając 

przemysłowi metalurgicznemu materiały 

najwyższej jakości. To nie tylko wzrost naszej 

efektywności operacyjnej, ale także wkład 

w rozwój regionalnej gospodarki i wsparcie 

procesu transformacji regionu w kierunku 

nowoczesnej, niskoemisyjnej gospodarki.

Z tego względu częścią projektu jest także 

zamontowanie instalacji PV o mocy ok. 50 kWp, 

dla zapewnienia udziału energii odnawialnej 

i częściowego zbilansowania jej zużycia. 

Do tej pory mieliśmy instalację PV o mocy 

wystarczającej na 30 procent naszych potrzeb 

energetycznych. Dzięki nowej instalacji sami 

będziemy produkować energię, która wystarczy 

na ponad 60 procent naszych potrzeb. Oczy-

wiście nie zatrzymujemy myślenia o rozwoju 

firmy – mamy kolejne pomysły i pracujemy 

już nad kolejnymi projektami. 

Laureat 27. edycji programu Przedsiębiorstwo Fair Play

Rozmowa z Kazimierzem Jakubcem
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liderzy potrzebują narzędzi

krokodyl, Garnek 
zŁoTa, syrena i kule.

rozszyfroWanie
oporu przed zmianą

W
spółczesne organizacje funkcjonują 
w środowisku nieustannej zmien-
ności. Wprowadzanie zmian – 
technologicznych, strukturalnych, 
właścicielskich czy kulturowych – 
jest nieuniknione. Mimo że wiele 
z tych zmian niesie potencjalne 

korzyści, często napotykają one opór. Aby skutecznie przez 
niego przejść, liderzy potrzebują narzędzi, które umożliwią 
zrozumienie emocji i logicznych mechanizmów oporu.  
Połączenie metafor zmiany (krokodyl, garnek złota, syrena, 
kule) z modelową strukturą TOC (Theory of Constraints)  
oferuje precyzyjny i praktyczny kompas dla liderów trans-

formacji.

warstwy oporu. zrozumienie,  
które otwiera drogę

Model „Layers of Resistance” autorstwa dr Efrat Goldratt-Ashlag 
dzieli opór na dziewięć kolejnych warstw, które symbolicznie 
należy „obierać” jak cebulę, zanim osiągnie się rzeczywisty  
buy-in.

warstwa 0. „nie ma problemu” – 
– krokodyl jest niewidzialny

Osoby w tej warstwie nie dostrzegają żadnego zagrożenia. 
Krokodyl — symbol ryzyka — dla nich nie istnieje.

 Î Opis: „Obecny system działa dobrze. Po co cokolwiek 
zmieniać?”

 Î Strategia: Użyj faktów, danych, przykładów, by unaocznić 
zagrożenie. Przeprowadź analizę obecnej sytuacji. Pomóż 
ludziom zobaczyć „krokodyla”, który wcześniej był ukryty.

warstwa 1: „to nie mój problem” – 
– krokodyl jest, ale w innym dziale

 Î Problem został rozpoznany, ale nie jako osobisty. Ktoś inny 
powinien się nim zająć.

 Î Opis: „To sprawa działu it / zarządu / marketingu, nie moja.”
 Î Strategia: Pokaż, jak problem wpływa bezpośrednio na ich 

wyniki, komfort pracy lub cele. Wprowadź osobisty wymiar 
„krokodyla”.

warstwa 2. „nie mam na to wpływu” – 
– bariera bezradności

Pracownicy przyznają, że problem istnieje, ale uważają, że nic 
nie mogą zrobić.

 Î Opis: „Nawet jeśli problem istnieje, nie leży to w moich 
kompetencjach.”

 Î Strategia: Przeanalizuj rzeczywisty zakres wpływu danej 
osoby. Zidentyfikuj możliwe działania, nawet jeśli są niewielkie. 
Zwiększ poczucie sprawczości.

warstwa 3 „to zły kierunek zmiany” – 
– spór o kierunek, nie o potrzebę

Występuje spór o to, jak rozwiązać problem. Garnek złota 
nie przemawia — jest w innym miejscu niż myślisz.

 Î Opis: „To nie tak powinniśmy rozwiązywać ten problem.”
 Î Strategia: Opracuj wspólne kryteria dobrej zmiany. Pozwól 

zespołowi współdecydować o kierunku.

warstwa 4. „rozwiązanie jest niekompletne” – 
– kule na drodze

Rozwiązanie jest częściowo akceptowane, ale uznane za 
niewystarczające.

 Î Opis: „To nie zadziała, bo nie uwzględnia X, Y i Z.”
 Î Strategia: Zastosuj mapowanie potrzeb (np. Future Reality 

Tree). Uzupełnij lukę, zamiast bronić niedoskonałości.

warstwa 5. „to ma negatywne skutki” – 
– syrena wzywa do pozostania

Obawy przed stratą (komfortu, wpływów, pozycji) dominują 
nad wizją nagrody.

 Î Opis: „Zmienimy, ale stracimy coś ważnego.”
 Î Strategia: Użyj narzędzi toc (Negative Branch). Przeana-

lizuj ryzyka i zaprezentuj sposoby ich minimalizacji. Odsłoń 
korzyści – pokaż wartość garnka złota większą niż wartość  
syreny.

warstwa 6. „nie damy rady wdrożyć” – 
– kule jako realne przeszkody

Zespół uznaje rozwiązanie, ale widzi przeszkody w implementacji.
 Î Opis: „To zadziała w teorii, ale nie w naszej rzeczywistości.”
 Î Strategia: Przeprowadź analizę barier (Prerequisite Tree). 

Rozbij wdrożenie na etapy, eliminując kule jedna po drugiej.

warstwa 7. „kto? kiedy? jak?” –  
– szczegóły implementacji

Oporu nie ma wobec zmiany jako takiej, ale wobec jej organizacji.
 Î Opis: „Nie wiadomo, kto ma to zrobić i do kiedy.”
 Î Strategia: Zbuduj plan wdrożenia z przypisaniem 
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cHecklIst: lIder zMIany – Przed starteM sPrawdź, czy...

krok PytanIe ∞

1 Diagnoza Czy osoby dostrzegają problem? (Warstwa 0)

2 oDpowieDzialność Czy rozumieją, że problem ich dotyczy? (Warstwa 1)

3 Sprawczość Czy czują, że mogą coś z tym zrobić? (Warstwa 2)

4 KieruneK zmiany Czy zgadzamy się co do sposobu rozwiązania? (Warstwa 3)

5 KompleKSowość rozwiązania Czy rozwiązanie jest kompletne i odpowiada na wszystkie potrzeby? (Warstwa 4)

6 Straty i zySKi Czy potencjalne straty zostały oszacowane i zaadresowane? (Warstwa 5 – Syrena)

7 implementacja Czy mamy plan działania i przewidziane bariery? (Warstwa 6–7 – Kule)

8 ryzyKo Czy przewidzieliśmy i zminimalizowaliśmy ryzyko? (Warstwa 8)

9 czynniKi mięKKie Czy uwzględniamy emocje, kulturę, wartości? (Warstwa 9)

10 motywacja Czy wizja „garnka złota” została jasno pokazana?

odpowiedzialności i logicznym uzasadnie-
niem. Użyj narzędzi takich jak Transition Tree.

warstwa 8. „to za duŻe ryzyko” – 
– lęk Przed uPadkIeM z drabIny

Pojawia się obawa o konsekwencje porażki. 
Krokodyl przeraża, ale drabina, którą trzeba 
uciec, też wygląda niepewnie.

 Î Opis: „A jeśli to się nie uda?”
 Î Strategia: Zadbaj o zabezpieczenia. Zastosuj 

pilotaż, wersje testowe, poduszki bezpie-
czeństwa.

warstwa 9: „Po Prostu nIe” – 
– czynnIkI sPołeczne 

I PsycHoloGIczne

Niechęć nie wynika z treści zmiany, lecz 
z osobistych wartości, kultury lub psycholo-
gicznych barier.

 Î Opis: „Zawsze tak robiliśmy”, „To nie moje 
wartości”, „Nie czuję się dobrze z tą zmianą.”

 Î Strategia: Stwórz przestrzeń do akceptacji. 
Buduj poczucie kontroli, wspieraj małe 

 Î sukcesy, unikaj nacisku.

PodsuMowanIe

Każda z dziewięciu warstw oporu odsłania kluczowe aspekty ludzkiej natury w kontekście zmian organizacyjnych. Skuteczne 
zarządzanie oporem wymaga nie tylko odpowiednich narzędzi, lecz także empatii, uważnego słuchania i gotowości do dialogu. 
Metafory krokodyla, garnka złota, syreny oraz kul służą zobrazowaniu wewnętrznych rozterek, jakich doświadczają pracownicy 
podczas transformacji.

MAKE THE

CHANGE

AND YOU
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ME

?
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YOU WILL

MEET ME… MAKE THE

CHANGE AND

YOU WILL

RISK ME…
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tyChy — mediateka – 31 styCznia 2025

otwartość, wsParCie, 
wsPółPraCa

Ê 
zbigniew gieleCiak – prezes Okręgowej Izby Prze-
mysłowo-Handlowej w Tychach (oiph) w kadencji 

2022-2026 przewodniczył xxiii Gali Noworocznego Spotkania 
Przedsiębiorców organizowanego wspólnie z prezydentem 
miasta Tychy. W wydarzeniu uczestniczyli przedsiębiorcy, me-

nedżerowie, samorządowcy, szefowie 
instytucji regionalnych, reprezentanci 
szkół wyższych oraz przedstawiciele 
świata kultury. Wśród gości uczest-
niczących w spotkaniu był obecny 
Jasmin kahil – ambasador Republiki 
Północnej Macedonii w Polsce. 

W czasie Gali odbyła się uroczystość 
wręczenia nagród w kolejnej edycji nagrody »Integrator Roku«. 
Statuetki Integratorów wręczyli Zbigniew Gieleciak – prezes 
oiph w Tychach wspólnie z maCieJem gramatyką – prezyden-
tem miasta Tychy, markiem mrówCzyńskim – wiceprezesem 
Zarządu oiph, Józefem Piętoniem – dyrektorem Regionu 
Śląskiego Banku bgk. Główna nagroda zespołowa w konkursie 
»Integrator Roku 2024« została przyznana teatrowi małemu 
w Tychach. Nagrodę odebrał dyrektor naczelny i artystyczny 
paweł dRzewiecki. Od 25 lat Teatr Mały – którego początki 
datują się na 1965 r. – jest samorządową instytucją kultury 
miasta Tychy. Główną nagrodę indywidualną w konkursie 
»Integrator Roku« otrzymał gen. dywizJi dr inż. roman Po-

lko – tyszanin, dowódca elitarnej jednostki gRom, uczestnik 
zagranicznych misji wojennych i stabilizacyjnych (kapituła 
konkursowa podkreśliła rolę laureata w integracji społe-
czeństwa wokół bezpieczeństwa narodowego). Wyróżnienia 
w konkursie »Integrator Roku 2024« tra�ły do: klubu żeglar-

skiego ziemowit (nagrodę odebrał 
komandor damian maguda) oraz 
Justyny rutkowskieJ – psycholog, 
dyrektor veRso Instytutu Psychote-
rapii i Zdrowia w Tychach. Nagrodę 
specjalną dla animatora i promotora 
nowych trendów muzycznych otrzy-
mała hania dereJ – tyska kompozytorka, 
pianistka i aranżerka, której koncert był 
muzyczną atrakcją Gali Noworocznego oiph. 
Ω galeRia zdjęć: h�ps://tinyurl.com/2h73y79y

tyChy — mediateka – 11 kwietnia 2025

bezPieCzeństwo 
energetyCzne 
i transformaCJa 
lokalna 

Ê 
Okręgowa Izba Przemysłowo-Handlowa 
w Tychach (oiph) wspólnie z Katowicką 

Specjalną Strefą Ekonomiczną SA (ksse) zor-
ganizowały debatę poświęconą wyzwaniom 
i perspektywom transformacji energetycznej 
miast i gmin (tinyurl.com/2s5a82ra). Gospodarzy konferencji 
reprezentowali: zbigniew gieleCiak – prezes oiph w Tychach, 
maCieJ gramatyka – prezydent Miasta Tychy, katarzyna 

szCzePańska-woszCzyna – prorektor ds. nauki i kształcenia 
Akademii wsb i rafał żelazny – prezes Zarządu ksse SA 
w Katowicach. 

Na agendę debaty złożyły się 3 sesje tematyczne i panele 
dyskusyjne poświęcone: roli samorządów w zapewnieniu 
bezpieczeństwa energetycznego, samowystarczalności 
energetycznej miast i rozwojowi energetyki rozproszonej 
oraz budowie społeczności energetycznych i �nansowaniu 
projektów z funduszy UE. Agendę moderowali: dr Karoli-
na Mucha-Kuś (tauRon Polska Energia SA) oraz Olgierd 
Dziekoński.

Wśród uczestników dyskusji znaleźli się m.in.: dr hab. 
Krzysztof Zamasz (Grupa Veolia w Polsce), Robert Żmuda 
(Grupa Veolia w Polsce), Marcin Staniszewski (tauRon Cie-
pło), Wojciech Saługa (Województwo Śląskie), Kazimierz 
Karolczak (Metropolia gzm), Marcin Staniszewski (tauRon 
Ciepło), dr hab. inż. Sławomir Stelmach, prof. itpie i dr hab. 
inż. Sławomir Stelmach, prof. ipie, Michał Śmierciak (Ma-
nagement Consultants Amplio), Marek Mrówczyński (RN 
Master – Odpady i Energia), Wojciech Tabiś (Agencja Rynku 
Energii), Jacek Szymczak (igcp), dr Bartosz Krysta (Enea SA), 
Daniel Raczkiewicz (Krajowa Izba Klastrów Energii).

Czasopismo Europerspektywy było patronem medialnym 
konferencji.  Ω galeRia zdjęć: h�ps://tinyurl.com/5n8f4yhp
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w naJbliższyCh lataCh wybuChowe zakłady ChCą PrzeProwadzić inwestyCJe 
o wartośCi blisko 500 mln złotyCh.

ambitne Plany nitroergu
Nitroerg S.A. oraz Agencja Rozwoju Przemysłu S.A. pod koniec 
ubiegłego roku podpisały list intencyjny dotyczący zwiększenia 
możliwości produkcyjnych materiałów wybuchowych. Spółki 
zamierzają współpracować w zakresie rozbudowy kompetencji 
dotyczących produkcji wysokoenergetycznych materiałów wybucho-
wych: pentrytu i heksogenu. 

Produkty te mają podwój-

ne zastosowanie. Mogą być 

wykorzystywane zarówno 

do celów cywilnych, jak i woj-

skowych. Pentryt ma być 

w pierwszej kolejności 

produkowany na potrzeby 

własne Nitroergu, a w przy-

padku nadzwyczajnych 

okoliczności mógłby sta-

nowić wsparcie w produkcji 

zbrojeniowej. Oba produkty 

stanowią poszerzenie port-

folio produkcyjnego �rmy, 

a jednocześnie wspierają 

zdolności obronne Polski. 

Zarząd Nitroergu pod-

kreśla, że  priorytetem 

są rynki cywilne. Pentryt jest niezbędny do wytwarzania lontów 

i zapalników. Produkcja własna tego materiału zagwarantuje 

ciągły dostęp do surowca i zapewni stabilność procesu produkcji 

oraz zachowanie płynności ciągu technologicznego polskich 

zakładów górniczych.  Obecnie �rma prowadzi za-

awansowane prace projektowe w zakresie rozpoczęcia 

produkcji pentrytu i heksogenu. 

Podczas podpisania listu intencyjnego 26 listopada 
ubiegłego roku w siedzibie Agencji Rozwoju Przemysłu 
w Warszawie prezes Zarządu Nitroerg S.A. Marek 

Mrówczyński zaznaczył, że ta decyzja to ważny krok 
w rozwoju Spółki. – To z jednej strony odpowiedź na 

potrzeby użytkowników cywilnych, a z drugiej inicjatywa 

uwzględniająca warunki obecnej sytuacji geopolitycznej. 

Będzie to pierwsza tego typu instalacja w naszym zakładzie – podkre-
ślił. Szacowana wartość inwestycji to ok. 250 mln zł. Rozpoczęcie 
budowy planowane jest jeszcze w tym roku, a jej zakończenie 

w drugim kwartale 2028 roku. 
Warto zaznaczyć, że plany inwestycyjne „spółki od wybuchów” 

są bardzo ambitne. Miniony rok skończyła z historycznym wynikiem, 

a w rok 2025 weszła z największym planem inwestycyjnym.  W la-

tach 2025–2029 Nitroerg chce przeznaczyć na inwestycje nie-

spełna 500 mln złotych. 

Poza wspomnianą linią 

do produkcji pentry-

tu i heksogenu firma 

obecnie przygotowuje 

się m.in. do produkcji 

materiałów wybucho-

wych TNR/DNOK. Ma 

także plany dotyczące 

wytwarzania spłonek.  

Te działania mają za zadanie 

poszerzyć portfolio produk-

towe Nitroergu, prowadzić 

do dalszej dywersy�kacji 

produkcji, a tym samym 

dać perspektywę stabilnego 

rozwoju. – Będziemy dalej 

poszerzać grono kooperantów, 

odbiorców nie tylko w Eu-

ropie, ale też dalej – w Ameryce Południowej, Północnej, Afryce i Azji. 

Chcemy też odbudować zapasy magazynowe tak, aby Nitroerg potra�ł 

jeszcze szybciej reagować na potrzeby klientów – mówi prezes Marek 

Mrówczyński. 

Spółka od lat stawia też na ekologię. Obecnie koń-
czy się budowa oczyszczalni ścieków przemysłowych 
w Krupskim Młynie, uruchamiane są również farmy 
fotowoltaiczne w obu lokalizacjach – w Bieruniu 
i Krupskim Młynie. Ponadto �rma podąża za najno-
wocześniejszymi trendami cyfrowymi. Aktualnie trwają 
prace nad wdrożeniem nowego oprogramowania in-
formatycznego, który usprawni praktycznie wszystkie 
obszary funkcjonowania, od zaopatrzenia i logistyki, 
przez BHP, produkcję, sprzedaż, zarządzanie jakością, 

po sprawy kadrowe i nadzór nad �nansami. 

 w nitroerg.pl
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W biznesie | samorząd gospodarczy

„Wołają 
kto pierwszy

ten lepszy, 
a powinno być 

odwrotnie”
Cenimy organizatorów samorządu gospodarczego 

w województwie śląskim. Relacjonujemy wydarzenia, 

które promują. Na przełomie 2024 i 2025 roku 

spora rzesza organizacji tego typu rozpoczęła 

jubileusze 35-lecia swojej działalności. Właśnie dla nich 

wszystko zaczęło się od  wprowadzenia ustawy 

o izbach gospodarczych z dnia 30 maja 1989 r.

 k barbara sadkowska
 f robert PIlszak

K
ilka ostatnich miesięcy obfi-
towało w wydarzenia w or-
ganizacjach samorządu go-
spodarczego województwa 
śląskiego. Te, które relacjono-

waliśmy, postanowiliśmy zaprezen-
tować en bloc. Zaczynamy od re-

GIonalneJ Izby GosPodarczeJ 

(rIG) w katowIcacH – organizacji, 
która w marcu 2025 r. ogłosiła pro-
gram jubileuszu 35-lecia działalności. 
Zaczynamy od dwóch informacji, 
które są ze sobą specyficznie zło-
żone – jak rewers i awers – czyli 
od Gospodarczego Zamknięcia 
Roku i Gospodarczego Otwarcia 
2025 Roku. Wymienione spotkania 
miały swoje motto: rewers – »bądź-

My odwaŻnI, IdźMy do Przodu«, 
awers – »Po PIerwsze transfor-

MacJa enerGetykI, Po druGIe 

zMIany bIznesu«.
Zaproszenia do udziału w gru-

dniowym spotkaniu rig w Katowi-
cach przyjęli m.in. borys 
budka – poseł do Parla-
mentu Europejskiego, mi-
chał dąbrowski – prezes 
Zarządu Agencji Rozwoju 
Przemysłu (arp) sa, bo-
gumił sobula – I wice-
prezydent miasta Katowi-
ce, stanisław korman – członek 
Zarządu Górnośląsko-Zagłębiow-
skiej Metropolii, dr rafał żela-
zny – prezes Zarządu Katowickiej 
Specjalnej Strefy Ekonomicznej sa. 
Licznie zebranych uczestników Go-
spodarczego Zamknięcia Roku po-
witali: tomasz zjawiony – prezes 
rig w Katowicach, członek Rady 
Krajowej Izby Gospodarczej na ka-
dencję 2021–2025 oraz katarzyna 
kuczyńska-budka – prezydent 
miasta Gliwice. Marek Jóźwiak – 
analityk Ebury zaprezentował ana-
lizę makroekonomiczną Polski pt. 
»rok 2024 w PIGułce. JakIe tren-

dy otworzą drzwI do sukcesu 

w 2025?«. rig podsumował kalen-
darium »IV katowIckIeJ akadeMII 

rozwoJu PrzedsIębIorcy« i ubie-
głoroczną edycję praktycznych 
lekcji przedsiębiorczości. W ub.r. 
do rodziny przedsiębiorstw człon-
kowskich rig dołączyło 120 nowych 
firm (nowe certyfikaty członkowskie 
trafiły w grudniu do przedstawicieli 
firm: Trzykąty Dominika Dąbrow-
ska, Eventology Sp. z o.o., Feeder 
World Sp. z o.o., Projektownia 
ppm Sp. z o.o., Locatick Sp. z o.o.). 
Fundacja Śląskie Anioły przepro-
wadziła kiermasz.

Gospodarcze Otwarcie 
Roku rig w Katowicach – 
impreza poświęcona prze-
obrażeniom energetyki 
w województwie śląskim 

– przyniosło dawkę wiedzy 
z obszaru zmian w legisla-

cji i podatkach przygotowanych na 
rok 2025. Spotkanie poprowadzi-
ła marlena miąsko – wiceprezes, 
z-ca dyrektora generalnego rig 
w Katowicach. O zabranie głosu 
zostali poproszeni: marcin krupa 

– prezydent Katowic, maciej tom-
czykiewicz – poseł na Sejm rp, dr 
hab. rafał żelazny – prezes Za-
rządu ksse, bartłomiej babuśka 

– prezes Zarządu Funduszu Gór-
nośląskiego, mariusz jankowski 

– naczelnik Wydziału Obsługi Inwe-
storów w Urzędzie Miasta Katowi-
ce oraz krzysztof sawicki (Viribus 
Unitis) i aleksandra wanat (rig  
w Katowicach). Współgospoda-
rzem styczniowego wydarzenia 
była Dalkia Polska Energia sa. kon-
rad borowski – prezes Zarządu 
spółki przygotował prezentację pt. 
»enerGIa dla PrzyszłoścI – roz-

wóJ bIznesu I MIast«. Dyskusja 
panelowa na temat wspólnego 
planowania inwestycji w infra-
strukturę cieplną – wspierającego 
rozwój biznesu i poprawę jakości 
życia w mieście – odbył się z udzia-
łem: patryka białasa – dyrektora 
centrum innowacji i kompetencji 
(pnt Euro-Centrum w Katowicach), 
konrada borowskiego – prezesa 

Zarządu Dalkia Polska Energia sa, 
jacka chodkowskiego – prezesa 
Zarządu Dalkia Polska Sp. z o.o., dy-
rektora generalnego Grupy Dalkia 
w Polsce oraz marka zdanowicza 

– prezesa Dalkia Polska Solutions 
marlena miąsko wraz z Ewą Lip-
ką – wiceprezes, członkiem Za-
rządu ksse i igorem śmietańskim 

– członkiem Zarządu Górnośląsko-
-Zagłębiowskiej Metropolii wręczyli 
certyfikaty na powitanie nowych 
firm członkowskich.

Agenda święta śląskiej przedsię-
biorczości – jubileuszu 35-lecia rig 
w Katowicach – przewiduje: IV edy-
cję HealtH busIness InnoVatIons 
(Vienna House Easy by Wydham 
Katowice – 5 czerwca 2025 r.), II 
edycJę euroPeJskIeGo konGre-

su PrzeMysłu I enerGetykI Indu-

stry In Transition (Hotel Crystal 
Mountain w Wiśle – 29-30 maja 
2025 r.), wreszcie – uroczystą Galę 

sPołecznoścI rIG w katowIcacH, 
która odbędzie się 27 października 
2025 r. w nospr Katowice.

GalerIa zdJęć

RIG Katowice
 { 27 STYCZNIA 2025

centruM konferencyJno-
bIznesowe stadIonu
śląskIeGo w cHorzowIe
https://tinyurl.com/4y9k3un5

 { 16 GRUDNIA 2025
Prezero arena GlIwIce
https://tinyurl.com/6fa7cz92

GalerIa zdJęć
rIG. otwarcIe 

roku 2025
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Rok 2025 dla reGIonalneJ Izby 

PrzeMysyłowo-HandloweJ 

(rIPH) w GlIwIcacH ma także 
aspekt jubileuszowy – w czerwcu 
1990 r. powołano do życia Gliwic-
ką Izbę Przemysłowo–Handlową, 
a w czerwcu 1995 r. Walne 
Zgromadzenie Członków 
uchwaliło zmianę nazwy na 
riph w Gliwicach. Śledzi-
my wszystkie wydarzenia 
tego samorządu gospodar-
czego z niesłabnącą uwagą 

– zwłaszcza  comiesięczne 
Śniadania Biznesowe 
w gliwickiej Chacie 
Polaka. W minio-
nych miesiącach 
gośćmi gliwic-
kich przedsię-
biorców byli: 
agnieszka rup-
niewska – prezy-
dent miasta Zabrza, 
ewa kraus – dziekan Wy-
działu Nauk Stosowanych, dy-
rektor Biura Rozwoju Akademii 
Humanitas, sławomir zielonka 

– prezes 4Edu Sp. z o.o., karol foj-
cik – prezes Zarządu Neutrina Sp. 
z o.o., mariusz klama (Docusoft Sp. 
z o.o.), piotr guzdek (Łukasiewicz – 
Instytut Mikroelektroniki i Fotoniki), 
anna pyci-pytlik (Smart HR), prof. 
dr hab. inż. marek gzik – sekreta-
rza stanu w Ministerstwie Nauki 
i Szkolnictwa Wyższego, jarosław 
zięba – iii z-ca prezydenta miasta 
Gliwice. Merytoryczne wystąpienia 
przygotowali także reprezentanci 
spółek: Biuro Rachunkowe Debet, 
Commled Solution, Deweloperskie 
psa, Elmako Małgorzata Klimunt, 
Kancelaria Prawna KorusLegal. 
Gospodarzami wydarzeń w riph 
w Gliwicach są wiktor pawlik 

– prezydent riph oraz agnieszka 
szymczyk – prezes Izby. Certyfika-
ty członkowskie w ostatnim czasie 
odebrali: karina lebzuch (kador 
Polska), Śląski Instytut Budowlany 
A. Kasper SK, ipb Rafał Ziółkow-
ski, Akademia Humanitas w So-
snowcu, Górnośląski Akcelerator 
Przedsiębiorczości Rynkowej Sp. 
z o.o., Docusoft Sp. z o.o., Kance-
laria Rzeczoznawcy Majątkowego 
mgr inż. Sylwii Drzewieckiej-Pielasy, 
Triass Sp. z o.o. Dr Artur Oleś i Rafał 
Drzewiecki odebrali akty powoła-
nia do grona ekspertów gliwickiej 
riph – z kolei mecenas Dobrosła-
wa Tomzik otrzymała dokument 
powołania na arbitra Sądu Arbi-
trażowego przy Izbie. W grudniu 
ub.r. Kazimierz Karolczak – prze-
wodniczący Zarządu Metropolii 
gzm został uhonorowany specjalną 
nagrodą riph w Gliwicach. Szcze-
gółowe informacje o wydarzeniach 
riph – rIPH.coM.Pl

Słowo o wydarzeniu specjalnym, 
w którego organizację włą-
czyła się riph w Gliwicach. 
Praktycznym celem II edy-

cJI GlIwIckIeGo balu cHa-

rytatywneGo (8 lute-

Go 2025 r.) była zbiórka 
środków dla Górnośląskiej 
Fundacji Onkologicznej 

na rzecz Gliwickiego 
Oddziału Narodo-

wego Instytutu 
Onkologii  (nio) 
im. Marii Skło-
dowskiej-Curie 

– Państwowego 
Instytutu Badaw-

czego (pib). Uczest-
nicy towarzyskiego 

spotkania przekazali kwo-
tę niemal 70 tys. zł na wsparcie 

opieki nad dziećmi chorymi on-
kologicznie. Wydarzenie uzyska-
ło honorowy patronat: Katarzyny 
Kuczyńskiej-Budki – prezydent 
miasta Gliwice, dr. hab. Sławo-
mira Blamka – dyrektora nio pib 
oraz Górnośląska Fundacja Onko-
logiczna (fundacjaonkologiczna.pl). 
Organizatorem balu byli: Grzegorz 
Wszołek (emt-Systems), Regional-
na Izba Przemysłowo-Handlowa 
(riph) w Gliwicach, wiktor paw-
lik – prezydent riph w Gliwicach, 
krzysztof szaliński – prezes Za-
rządu pec Gliwice Sp. z o.o. oraz 
Leszek Żochowski (J&L).

busIness centre club (bcc) – za-

łoŻony w 1991 r. PrestIŻowy klub 

bIznesu dla PrzedsIębIorców 

Ω
GalerIa zdJęć

RIPH Gliwice
 { 3 KWIETNIA 2025

https://tinyurl.com/mrs67y7e

 { 7 MARCA 2025
https://tinyurl.com/3pkxjpty

 { 9 LUTEGO 2025
https://tinyurl.com/33d23up6

 { 6 LUTEGO 2025
https://tinyurl.com/4zfnf37k

 { 9 STYCZNIA 2025
https://tinyurl.com/2btjyp2r

 { 12 GRUDNIA 2024
https://tinyurl.com/2nk7m3hm

 { 7 LISTOPADA 2024
https://tinyurl.com/5n8n49tv

Górnośląska
fundacJa onkoloGIczna

na rzecz GlIwIckIeGo
oddzIału narodoweGo 

Instytutu onkoloGII
IM. MarII skłodowskIeJ-curIe

PaństwoweGo Instytutu 
badawczeGo

KRS
0000179042

GalerIa zdJęć 
II GlIwIckI bal 
cHarytatywny

Î ciąg dalszy na stronach 40:41

– jest największą w kraju ustawową 
organizacją indywidualnych praco-
dawców. W strukturze 22 ośrod-
ków bcc działających w kraju, trzy 
reprezentują województwo śląskie 

– Loża Bielska, Loża Częstochow-
ska i Loża Katowicka.

janusz szymura – kanclerz Loży 
Bielskiej bcc, jarosław klima-
szewski – prezydent miasta Biel-
ska-Białej  i witold mazurkie-
wicz – dyrektora Teatru Polskiego 
w Bielsku-Białej byli organizatorami 
grudniowego  spotkania liderów 
biznesu Podbeskidzia. Gościem 
specjalnym spotkania był leszek 
podstawski – wiceprezes bcc, 
prezes Zarządu Business Centre 
Sp. z o.o. To już trzecia edycja wy-
darzenia, które Loża Bielska bcc 
zorganizowała w formule „biznes 

w teatrze” – choć może bardziej 
w formule: »bIznes-MIasto-kul-

tura« – tym sposobem impreza 
na trwałe zapisała się w kalendarzu 
spotkań w Subregionie Południo-
wym województwa śląskiego. Ar-
tystycznym akcentem wydarzenia 
był spektakl pt. Singielka 2, czyli 
Matka Polka z udziałem anny gu-
zik-tylki i wojciecha michalaka 
(reż. jacek bończyk).

Korzystając z zaproszenia future 
group – która wsparła organizację 
»III cHarytatywneJ kolacJI do-

bra«, odbywającej się z inicjatywy 
Loży Łódzkiej bcc i Aparthotel 
termy uniejów – mogliśmy uczest-
niczyć w szczególnym wydarzeniu. 
Dzięki akcji »łącząc sIły MoŻna 

czynIć PrawdzIwe dobro« uda-
ło się zebrać kwotę 164,5 tys. zł na 
wyposażenie sal zabaw w Klinice 
Pediatrii, Onkologii i Hematologii 
Centralnego Szpitala Klinicznego 
im. Marii Konopnickiej Uni-
wersytetu Medycznego 
w Łodzi. W I edycji wy-
darzenia (2023 r.) zebra-
no 80 tys. zł dla Fundacji 
Dom w Łodzi, w II edycji 
w 2024 r. była to kwota po-
nad  163 tys. zł dla Fundacji 
dobrodzieje. W br. firma Future 
Group wystawiła do licytacji prze-
jazd samochodem wyścigowego 
teamu gk forge lotto rally – 
aktualnych mistrzów Polski. jarek 
szeja osobiście zachęcał uczestni-
ków do licytowania! Nad przebie-
giem wydarzenia czuwała izabela 
witaszek – dyrektor Loży Łódzkiej 
bcc. Do uczestników wydarzenia 
zwrócił się wojciech młynarski 

– kierownik Kliniki (pieniądze na 
wyposażenie przekaże Fundacja 
drużyna szpiku). Na liście atrakcji 

wydarzenia znalazły się: kulinaria 
szefów kuchni Aparthotel Termy 
Uniejów, spotkanie z mają klajdą 

– miss Polonia 2024 oraz emocje 
muzyczne i taneczne.

kalendarIuM wydarzeń InI-

cJowanycH Przez loŻę katowIc-

ką bcc wyróżnia tę organizację – 
dyrektor Loży Katowickiej jacek 
siatkowski wprowadził do agen-
dy wydarzeń bcc szereg nowych 
zagadnień: kwestie wdrożenia na-
rzędzi sztucznej inteligencji w biz-
nesie, cyfryzacji i automatyzacji 
produkcji, nowoczesnych tech-
nologii energetycznych dla firm. 
Przedsiębiorcy zrzeszeni w Loży 
Katowickiej bcc mogą regularnie 
zapoznać się z analizami nt. rynku 
nieruchomości oraz Human Reso-
urces. Gośćmi ostatnich spotkań 
w Loży Katowickiej bcc byli m.in.: 
marcin mrowiec – główny ekono-
misty Grant Thornton, agnieszka 
rupniewska – prezydent miasta 
Zabrza, dariusz łukaszewski – 
prezes Polskiego Związku Teniso-
wego, dyrektor KS Górnik Bytom, 
robert baran – prezes Zarządu 
Colop Polska Sp. z o.o., sylwia sta-
szewska – właścicielka Bielskiego 
Centrum Szkoleniowego, marek 
dyrka – członek zarządu i dyrektor 
spedycji Budan tsl Sp. z o.o., ka-
rol fojcik – prezes Zarządu Neu-
trina Sp. z o.o., michał zduńczyk 
i dawid michna – przedstawicie-
le Stowarzyszenia Mieszkanicznik, 
paweł prencel – prezes Revon 
Energy Sp. z o.o. Loża Katowicka 
bcc w kolejnych miesiącach roz-
wija Grupę hr, którą zajmuje się 
marcin frąckowiak (Sadkowski 
i Wspólnicy). W czasie spotkań 
w Loży Katowickiej przyjmowa-

ni są kolejni przedsiębior-
cy do rodziny firm bcc – 
w ostatnim czasie: jakub 
majchrzak (K2 Centrum 
Szkoleniowo Konsultingo-
we), krzysztof błania i mi-
chał witkowski (SH tax), 
andrzej nycz i mariusz 

klam (Docusoft Ltd Bielsko-Bia-
ła), [....]. Do organizacji przystąpił 
także Wydział Organizacji i Zarzą-
dzania Politechniki Śląskiej – certy-
fikat członkowski odebrali: dr hab. 
aleksandra kuzior, prof. PŚ i dr 
dariusz krawczyk
Na zaproszenie Zabrzańskiej Agen-
cji Realizacji Inwestycji (zari), Loża 
Katowicka bcc znalazła się w gronie 
organizatorów spotkania pt. »nowe 

zabrze dla PrzedsIębIorców«.

GalerIa zdJęć
unIeJów. 

kolacJa dobra
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W biznesie | samorząd gospodarczy

dokończenIe ze str. 38:39 > Wyda-
rzenie zgromadziło ponad 70 przed-
siębiorców. Partnerami konferencji 
zostali: Otwarte Forum Przed-
siębiorców Nowego Zabrza, Za-
brzańskie Centrum Rozwoju Przed-
siębiorczości, Arena Zabrze. bcc 
przygotował panel nt. tworzenia sieci  
biznesowej. agnieszka rupniew-
ska – prezydent Zabrza podkreśliła 
znaczenie budowania silnej spo-
łeczności biznesu.

Przechodząc do kolejnej 
organizacji – odnotujmy 
zmiany, jakie dokonały się 
za sprawą Nadzwyczajne-
go Walnego Zgromadzenia 
Członków Izby Prze mys ło-
wo -Han dlo wej Ryb nic kie-
go Okręgu Przemysłowego (iph 
rop). W marcu 2025 r. z funkcji  
prezesa Zarządu zrezygnował wie-
loletni prezes Andrzej Żylak. Od po-
łowy kwietnia br. nowe władze iph 
rop na kadencję 2023–2027 pracują 
pod przewodnictwem krzyszto-

fa urbańczyka – organ uzupeł-
nia dwóch wiceprezesów i czworo 
członków Zarządu. , rybnIk – ho-
tel przy młynie { 24 marca 2025

okręGowa Izba PrzeMysłowo-

-Handlowa w tycHacH (oIPH) 
jest samorządem, który kreuje 
sprawy gospodarcze zajmując się 
m.in. dotacjami unijnymi na działal-
ność lokalnego biznesu, integrację, 
szkolenia i doradztwo, organizacją 
seminariów i konferencji. W lutym 
br. odbył się event poświęcony ra-
portowaniu esg – spotkanie zo-
stało skierowane do firm sektora 
mśp, które coraz częściej obejmuje 
obowiązek informowania kontra-
hentów i instytucji finansowych. 
Mówiono też o obowiązkach ra-
portowania w dużych firmach ze 
względu na dyrektywę csrd, która 
dotyczy tzw. zrównoważonego roz-
woju. W konferencji uczestniczyli 
przedstawiciele spółek komunal-
nych – podmiotów o znaczącej roli 
w transformacji zrównoważonego 
rozwoju. Spotkanie otworzyli zbi-
gniew gieleciak – prezes Zarządu 
oiph w Tychach i michał zwyrtek 

– członek Zarządu oiph w Tychach. 
W gronie ekspertów znaleźli się: 
piotr rybicki – ekspert w dzie-
dzinie nadzoru korporacyjnego, 
biegły rewident, praktyk corpora-
te governance, krzysztof asare – 
regionalny manager sprzedaży i do-
radztwa energetycznego Regionu 
Południowego Veolia esco Polska 
Sp. z o.o., dr anna staszewska  

(Akademia Górnośląska im. W. 
Korfantego w Katowicach) – am-
basadorka Europejskiego Pak-
tu Klimatycznego, jolanta po-
lańska – kierownik projektu 
w Zakładzie Produkcji Sprzętu 
Oświetleniowego rosa Sp. z o.o.  
w Tychach. 

W ramach działań oiph w Ty-
chach w styczniu br. tyska Izba 
zorganizowała spotkanie dotacyjne 
dla przedsiębiorców prowadzących 

działalność rzemieślniczą. 
Dla mikro i małych przed-
siębiorców województwa 
śląskiego – poza Subregio-
nem Częstochowskim – 
została stworzona oferta 
dofinansowań w branżach: 
budowlanej (betoniarze, 

murarze, tynkarze), motoryzacyj-
nej (mechanicy, lakiernicy) i innych 
(stolarze, fryzjerzy, piekarze). In-
formację nt. programów wsparcia 
działalności rzemieślniczej przygo-
tował krzysztof kondratowicz. 
Środkamii lutowego wsparcia – wy-
noszącego od 50 tys. do 400 tys. zł 

– dysponowało Śląskie Centrum 
Przedsiębiorczości m.in. na zakup 
maszyn i urządzeń, finansowanie 
inwestycji w technologie ochro-
ny środowiska, wsparcie rozwoju 
usług i produktów.

z nowyM rokIeM beskIdzka Izba 

GosPodarcza (bIG/ccI) – sPadko-

bIerczynI tradycJI reGIonalneJ 

Izba Handlu I PrzeMysłu w bIel-

sku-bIałeJ – weszła w JubIleusz 

35-lecIa dzIałalnoścI. Końców-
ka poprzedniego roku była okazją 
do zorganizowania dużego wyda-
rzenia, któremu przewodniczyli ma-
ciej jeleń – prezes big w Bielsku-

-Białej, anna szczęśniak i janusz 

targosz – wiceprezesi. Zarząd Izby 
wyróżnił firmy otoczenia bizneso-
wego – w tym: ing Bank Śląski sa, 
ksse sa, pws Konstanta sa, Wado-
wicką Grupę Biznesową. Urszula 
Kryńska – ekonomistka z Cen-
trum Analiz pko Banku Polskiego 
przedstawiła prognozę gospodar-
czą dla kraju na rok 2025. Uroczy-
stość uświetnił koncert Big Bandu 
Zespołu Państwowych Szkół Mu-
zycznych im. S. Moniuszki (kierow. 
tomasz janusz). W I połowie 2025 r. 
big w Bielsku-Białej prowadzi przy-
gotowania do najważniejszego 
wydarzenia – XV edycji konkursu 
»fIrMa roku 2025. saMorządy 

PrzedsIębIorcoM«, będącego 
wspólną inicjatywą starosty biel-
skiego, prezydenta miasta Bielska-

-Białej oraz prezesa big. 

Śląski Klub Biznesu (śkb) – w ad-
ministracji Regionalnego 
Centrum Biznesu w Kato-
wicach – wszedł w nowy 
rok z tak zwanym „przy-

tupem”; »InwestycyJne 

otwarcIe 2025 roku« 
zgromadziło rzeszę bli-
sko 70 przedstawicieli firm, 
którzy zapoznali się z na-
rzędziami, pomysłami i rozwiąza-
niami na udane inwestycje. miłosz 
omastka – prezes śkb wręczył cer-
tyfikaty konkursowe xxvii edycji 
konkursu Przedsiębiorstwo Fair 
Play 2024 (Bruk w Czyżowicach 

i Pionenergia w Mikołowie). Za 
część merytoryczną spotkania 
odpowiadali: marek skrzynecki 
(Profitum Wealth Management), 
piotr niewiadomski (Auvesta 
AG) i ewelina tobiasz (att Inve-
stments Europe). magdalena pią-
tek-sosnecka (Sensuel by Meg) 
odebrała certyfikat członkowski 
śkb. miłosz omastka i Maria Ni-
ciejewska (Fundacja A jutro w Czę-
stochowie) przeprowadzili aukcję 
środków na codzienną działalność 
fundacji.

W I kwartale br. śkb zorganizo-
wał szereg działań szkoleniowych 
i warsztatowych – w tym kilkudnio-
we szkolenie »MIstrzowskIe wy-

stąPIenIa PublIczne« – jak również 
kilka konferencji nt. odpowiedzial-
ności w spółkach, inwestycji na 
rynku słowackim. W marcu od-
była się wizyta studyjna członków 
go Klubu na Cyprze – zaś 9 kwiet-
nia br. hotel szyndzielnia ziad 
w Bielsku-Białej gościł uczestników 
międzynarodowego warsztatu pt. 
»słowacJa Jako Partner Inwe-

stycyJny I Handlowy PolskI« 
zorganizowanego przez śkb we 
współpracy z Ambasadą Słowacji  
w Warszawie. Prelekcje przygoto-
wali: miroslav šperka (V4 Group), 
dagmar urbanová (Veľvyslanec-
tvo Slovenskej republiky), paulina 
šperkowa (Słowacko-Polska Izba 
Gospodarcza). miłosz omastka 
wręczył certyfikaty członkowskie 
przedstawicielom: Ślęzak Group 
Sp. z o.o. oraz Bank Spółdzielczy 
w Gliwicach. Spotkanie było oka-
zją do prezentacji książki pt. „Pasja” 
(Wydawnictwo iobd, 2025) – pracy 
29 autorów, do której rozdział na-
pisał m.in. miłosz omastka.

W Jaworznie nie brakuje wydarzeń, 
które dotyczą lokalnego biznesu. 
Wracamy do wydarzeń »VIII Ja-

worznIckIeGo dnIa dla bIz-

nesu Pt. zarządzanIe, koMPe-

tencJe, sukces«, który odbył się 
w ramach Światowego 
Tygodnia Przedsiębiorczo-
ści. Imprezę zorganizowa-
li: Powiatowy Urząd Pracy 
(pup) w Jaworznie, Urząd 
Miejski (UM) w Jaworznie, 
Jaworznicka Izba Gospo-
darcza (jig). W programie 
znalazł się konkurs dla mło-

dzieży im. Jerzego Zamarlika. Dzień 
Branżowy zorganizowała firma 
Multikom. Zaproszenie do udzia-
łu w gronie ekspertów przyjęli: 
ryszard pająk, beata makowska, 
joanna madejska-niemczyk, ewa 

GalerIa zdJęć
oIPH tycHy:

esG

GalerIa zdJęć
GwIazdkowy 
bIznes MIXer
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Business  Centre 
Club

 { 20 MARCA 2025
loŻa katowIcka. 
restauracJa MłodnIk
https://tinyurl.com/2btjyp2r

 { 21 LUTEGO 2025
loŻa katowIcka. 
restauracJa MłodnIk
https://tinyurl.com/434hps44

 { 6 LUTEGO 2025
loŻa bIelska bcc. teatr 
PolskI bIelsko-bIała
https://tinyurl.com/45t4yk2u

 { 31 STYCZNIA 2025
loŻa łódzka bcc. 
aPartHotel terMy unIeJów
https://tinyurl.com/yeeckmrx

 { 25 LUTEGO 2025
zarI & loŻa katowIcka bcc. 
arena zabrze
https://tinyurl.com/bdfmnccx

 { 23 STYCZNIA 2025
loŻa katowIcka. 
restauracJa MłodnIk
https://tinyurl.com/25wkez59

 { 18 GRUDNIA 2024
loŻa katowIcka. szyb 
MacIeJ w zabrzu
https://tinyurl.com/yppwrtt4

Ω
Pozostałe GalerIe zdJęć

OIPH W TYCHACH
 { 18 LUTEGO 2025

centruM bIznesowe atrIon 
w tycHacH
https://tinyurl.com/2s49rthc

OIPH W TYCHACH
 { 23 STYCZNIA 2025

centruM bIznesowe atrIon 
w tycHacH
https://tinyurl.com/2t4fuvpr

ŚLĄSKI KLUB BIZNESU
 { 4 KWIETNIA 2025

Hotel szynadzIelnIa zIad 
w bIelsku-bIałeJ
https://tinyurl.com/4x54nrz7

 { 14 STYCZNIA 2025
rezydencJa luXury Hotel 
PIekary śląskIe
https://tinyurl.com/3fe2dz9f

BIG W BIELSKU-BIAŁEJ
 { 6 GRUDNIA 2024

zPsM IM. st. MonIuszkI 
w bIelsku-bIałeJ
https://tinyurl.com/6fnm6mb5

JIG W JAWORZNIE
 { 20 LISTOPADA 2024

laboratorIuM bIznesu
https://tinyurl.com/5n62v7yv

CENTRUM ATRION TYCHY
 { 6 LISTOPADA 2024

https://tinyurl.com/3vmpdarh

kowacz, marcin koziarz. Jaworz-
nicka Izba ogłosiła wyniki konkursu 
»fIrMa rodzInna – MIędzyPo-

kolenIowy ProGraM rozwoJu 

GosPodarczeGo reGIonu« – na-
grody otrzymali: Biutech (Sławo-
mir Pęcak), Strzelnica Hubertech 
(Małgorzata Tabor), Wydawnictwo 
GM (Mirosława Matysik). 

śląska okręGowa Izba InŻynIe-

rów budownIctwa wybrała In-

ŻynIerów roku – W aktualnym 
wydaniu piszemy o xxvi Wielkiej 
Gali Budownictwa (29 listopada 
2024 r.). Jednym z elementów agen-
dy wydarzenia był finał konkursu 
dla twórców najbardziej nowocze-
snych i technicznie innowacyjnych 
rozwiązań w projektach budowla-
nych i procesie realizacji inwestycji. 
Tytuły Inspektora Nadzoru Roku 
2023 otrzymali: Marek Łyszczarz 
(kategoria Obiekty kubaturowe 

i inne inżynierskie – Remont, re-
nowacja i konserwacja elewacji bu-
dynku Pokoje Królewskie klasztoru 
Ojców Paulinów na Jasnej Górze 
w Częstochowie) oraz zespół – Da-
mian Kolanowski, Marcin Siedlecki 
oraz Franciszek Bernas (kategoria 
Obiekty liniowe infrastruktury – 
Rewitalizacja ul. 1 Maja w Jastrzę-
biu-Zdroju i zamianą częściowo 
w deptak odcinka między ulica-
mi: Kościuszki – Miarki). W kon-
kursie Projektant Roku 2023 zo-
stał nagrodzony piotr miarecki 
(projekt budowy linii kolejowych 
wraz z niezbędną infrastrukturą).

bIznes MIXer katowIckIeJ sPecJal-

neJ strefy ekonoMIczneJ – ksse 
sa wraz z 15 bilateralnymi izbami 
gospodarczymi i przemysłowo-

-handlowymi oraz Miastem Kato-
wice i Konfederacją Lewiatan zor-
ganizowali tradycyjne grudniowe 

spotkanie networkingowe (Hotel 
Vienna House Easy Katowice  – 
17 grudnia 2024 r.). Gospodarze 
wydarzenia: Andrzej Zabiegliński – 
wiceprezes ksse i bogumił sobula 

– wiceprezydent Katowic podsumo-
wali rok 2024 – i oddali głos przed-
stawicielom: cciip (Włochy), bbc 
(Belgia), ahk (rfn), pccc (Kanada), 
ccifp (Francja), prb iph (Rumunia), 
plhucc (Węgry), bpcc (UK), ipcc 
(Irlandia), Polsko-Słowackiej iph, 
pccnl (Holandia), phig (Hiszpania), 
spcc (Skandynawia), Enterprise 
Ireland i Advantage Austria. , Ka-
towice – Hotel Vienna House Easy 
Katowice GalerIa zdJęć: https://

tinyurl.com/mr2kntmv

w atrIonIe. tyskI Hub Przed-

sIębIorczoścI – Z myślą o mi-
krobiznesie i firmach mśp odby-
ło się spotkanie pt. »znamy się 

– jak możemy wpłynąć na twój 
biznes«, podczas którego przedsię-
biorcy prezentowali swoją ofertę, 
nawiązywali nowe kontakty oraz 
wymieniali się doświadczeniami. 
Szczególne zainteresowanie wzbu-
dziła listopadowa prelekcja autor-
stwa andrzeja kowalczyka, który 
mówił o tzw. dźwigni aktywności 
i odżywiania dla poznania, zrozu-
mienia i nauki zarządzania mecha-
nizmami wpływającymi na zdrowie  
i sylwetkę. 

pracownik – naJcennIeJszy ka-

PItał bIznesu – Śląska Izba Pra-
codawców (śip) we współpracy 
z organizacją Pracodawcy rp zor-
ganizowała doroczne spotkanie 
w formie podwieczorku z biznes 
(sip-gliwice.pl). Wiosną 2025 r. roz-
mawiano o kadrach dla firm – na 
początku konferencji jacek bialik 
i jacek brzezinka – członkowie 
Zarządu Katowickiej Specjalnej 
Strefy Ekonomicznej sa przed-
stawili ofertę ksse dla sektora mśp. 
O aktualnych trendach w opiece 
profilaktycznej nad pracownika-
mi mówiła prof. dr hab. n. med. 
jolanta walusiak-skorupa (In-
stytut Medycyny Pracy im. prof. 
dr med. Jerzego Nofera w Łodzi). 
mariusz rybka moderował panel 
ekspercki nt. benefitów, zdrowia 
i konfliktów. Do udziału w dyskusji 
zostali zaproszeni: rafał hrynyk 
(Pracodawcy rp), piotr kalbron 
(Okręgowy Inspektorat Pracy w Ka-
towicach – pip), krzysztof sawic-
ki (śip), agnieszka socha (Worker 
Service), wojciech semmerling. 
Organizatorzy przewidzieli ne-
tworking konferencyjny.

orGanIzacJe Pracodawców

ŚIP W GLIWICACH
 { 13 MARCA 2025

GlIwIce
https://tinyurl.com/ta55smep

ŚFPP W TYCHACH
 { 14 GRUDNIA 2024

zabrzańskI GoścInIec
https://tinyurl.com/mv9sdnsz

Ω
GalerIa zdJęć

ROTARY – RC KATOWICE
 { 8 KWIETNIA 2025

https://tinyurl.com/yc6252ap
 { 5 LUTEGO 2024

Hotel Park dIaMent 
katowIce
https://tinyurl.com/3xcmzbwe

śląska federacJa PrzedsIębIor-

ców PolskIcH zaProsIła – mi-
chał gawroński – przewodniczący 
Śląskiej Federacji Przedsiębiorców 
Polskich (śfpp) z eugeniuszem bud-
niokiem – wiceprzewodniczącym 
śfpp i markiem staszkiem – preze-
sem Zarządu db Cargo Polska sa 
przewodniczyli ostatniemu w 2024 r. 
spotkaniu członków i sympatyków 
śfpp (sfpp.org.pl). Współgospo-
darzem wydarzenia był bogumił 
sobula – wiceprezydent miasta 
Katowice. śfpp podsumowała dzia-
łania w ramach społecznej odpo-
wiedzialności – przedstawiciele 
kilku lokalnych instytucji odebrali 
czeki, skierowane dla kilku szkół 
i Górnośląskiego Centrum Me-
dycznego im. prof. Leszka Gieca 
śum w Katowicach. śfpp przyznała 
prezesom db Cargo Polska (Marek 
Staszek), Stalprofil (Henryk Orczy-
kowski) i ppuh Dolomit Kopalnia 
Ząbkowice (Janusz Kmiecik) me-
dale Odpowiedzialni Społecznie.

rotary club katowIce – michał 
gawroński – przewodniczący śfpp 
jest też prezydentem Rotary rc Ka-
towice (rotary.katowice.pl). Mieli-
śmy okazję uczestniczyć w dwóch 
wydarzeniach, które odbyły się 
z jego inicjatywy. W lutym br.  be-
ata drzazga – przedsiębiorczyni, 
menedżer, filantropka przygoto-
wała dla uczestników spotkania 
rc Katowice specjalne wystąpie-
nie, które było inspirującą narracją 
o jej drodze do sukcesu. Spotkanie 
kwietniowe z udziałem krystyny 
baj-pawluk – gubernator dystryktu 
2231 Rotary International (79 klu-
bów – 1655 członków)  – było opo-
wieścią o 120-letniej historii Rotary 
International. Rotary liczy sobie po-
nad 1,4 mln członków w tysiącach 
klubów na całym świecie – orga-
nizacja angażuje się w działania 
humanitarne, wspiera edukację, 
zdrowie, pokój i rozwój społecz-
ny. Hasłem roku 2025 jest „Magia 
Rotary” – w czasie spotkania rc 
Katowice zaprezentowano plany 
(m.in. wsparcie dla Górnośląskiej 
Fundacji Onkologicznej oraz kam-
pania „Babskie Falowanie” dla pro-
filaktyki raka piersi). rc Katowice 
nawiązał współpracę z Akademią 
Górnośląską w Katowicach, któ-
ra analizuje relacje międzyludzkie 
w kontekście cyfrowej rzeczywi-
stości młodego pokolenia. Krysty-
na Baj-Pawluk wręczyła Michało-
wi Gawrońskiemu, Zbigniewowi 
Rogowskiemu i Federico Gonfia 
odznaczenie Paul Harris Fellow.
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»zielona Przestrzeń«
ii edyCJa konkursu

 è 29 styCznia 2025

Konkurs promuje i wspiera 
społeczne inicjatywy dotyczą-
ce tworzenia ekologicznych 
przestrzeni w miastach i gmi-
nach. wfośigw w Katowicach 
nagrodził 36 śląskich gmin. 
Łącznie – w dwóch edycjach 
przedsiewzięcia, powstaje ok. 
66 zielonych przestrzeni war-
tości ok. 13 mln zł. Wydarzeniu 
przewodniczyli Mateusz Pindel 
i Iwona Gejdel-targosz (Zarząd 
wfośigw w Katowicach), Ro-
man Kusz i Bronisław Karasek 
(Rada Nadzorcza wfośigw). 
W �nale uczestniczyli: Henryk 
Kiepura (Ministerstwo Edukacji 
Narodowej), Michał Kopański 
(śuw), Grzegorz Boski (Zarząd 
Województwa Śląskiego), Jacek 
Jarco i Marek Bieniek (Sejmik 
Województwa), Witold Magryś 
(śzgip).
Ω h�ps://tinyurl.com/57bm4ez8

dzień Czystego 
Powietrza

 è 14 listoPada 2024

74 śląskie gminy zostały 
sklasy�kowane w rankingu 
najbardziej aktywnych uczest-
ników Programu »Czyste 
Powietrze«. W gronie 10 naj-
bardziej proekologicznych 
gmin znalazły się: Opatów, 
Wręczyca Wielka, Radlin, 
Blachownia, Bieruń, Piekary 
Śl., Krzepice, Goczałkowi-
ce-zdrój, Panki i Kornowac. 
Wartość nagrody pieniężnej 
dla każdej gminy wyniosła 
30 tys. zł. Wyróżnienia wrę-
czyli: mateusz pindel – prezes 
wfośigw w Katowicach, iwona 
gejdel-taRgosz – z-ca prezesa 
wfośigw w Katowicach, gRze-
goRz boski – wicemarszałek 
województwa śląskiego, maRek 
bieniek – radny Sejmiku Wo-
jewództwa Śląskiego.
Ω h�ps://tinyurl.com/yeyuvdve

zmiany w »Czystym 
Powietrzu« –
sPotkanie 
z samorządowCami 

 è 12 marCa 2025

W Akademii Śląskiej w Kato-
wicach odbyło się spotkanie 
z przedstawicielami samorzą-
dów, poświęcone kluczowym 
zmianom w programie »Czy-
ste Powietrze« – 143 przed-
stawicieli gmin wzięło udział 
w dyskusji o przyszłości ekolo-
gicznych inwestycji i wsparcia 
dla mieszkańców. W brie�ngu 
prasowym wzięli udział: Ma-
teusz Pindel – prezes Zarządu 
wfośigw w Katowicach, Iwona 
Gejdel-Targosz – z-ca preze-
sa wfośigw w Katowicach 
i Robert Gajda – z-ca prezesa 
nfośigw.
Ω h�ps://tinyurl.com/5bmh7u5r

50 hybryd dla śląskieJ 
PoliCJi

 è 16 grudnia 2024

W siedzibie Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej (wfośigw) 
w Katowicach odbyło się podpi-
sanie umowy na do�nansowanie 
zakupu 50 nowoczesnych radio-
wozów z napędem hybrydowym 
dla Komendy Wojewódzkiej 
Policji (kwp) w Katowicach (do�-
nansowanie: 5 mln zł). To kolejne 
wsparcie działań kwp na rzecz 
bezpieczeństwa mieszkańców 

– w latach 2018-2024 katowicki 
Fundusz przeznaczył ponad 
16,6 mln zł na wymianę taboru 
policyjnego. Umowę podpisali 
Mateusz Pindel – prezes wfo-
śigw w Katowicach i nadinsp. 
Mariusz Krzystyniak – śląski 
komendant Policji.
Ω h�ps://tinyurl.com/2p9�4nj

»20-leCie Polski i śląskiego w ue«
 è 27 listoPada 2024

Henryk Kiepura (Ministerstwo Edukacji Narodowej), 
Piotr Bogusz (Ministerstwo Klimatu i Środowiska) 
i Dorota Zawadzka-Stępniak (nfośigw) uczestniczyli 
w wydarzeniu »unia euroPeJska dla środowiska«. 
W konferencji brali udział: Mateusz Pindel i Iwona 
Gejdel-Targosz (wfośigw w Katowicach), michał 
kopański (śuw), Paweł Łapacz (Konwent Prezesów 
wfośigw), Małgorzata Mondraszek (um Katowice), 
Jerzy Kanik (ug Buczkowice).
Ω galeRia zdjęć: h�ps://tinyurl.com/3zrvd6dj

PeC tyChy w Programie 
»50 kw na start«

 è 12 lutego 2025

wfośigw w Katowicach podpi-
sał umowę z Przedsiębiorstwem 
Energetyki Cieplnej (pec) Sp. z o.o. 
w Tychach dot. »zabudowy insta-
laCJi fotowoltaiCzneJ o łąCzneJ moCy 49,92 kw 
oraz montażu dwóCh magazynów energii« z do-
�nansowaniem 321.730,28 zł (1) zmniejszenie emisji 
co2 o 33240 kg/rok, produkcja energii elektrycznej 
z instalacji pv 40 tys. kWh/rok, 2) zmniejszenie emisji 
pyłów, so2, nox, co). W podpisaniu umowy wzięli 
udział: Mateusz Pindel – prezes Zarządu wfośigw, 
Andrzej Skowroński i Rafał Wolski – członkowie 
Zarządu pec, Maciej Gramatyka – prezydent miasta 
Tychy.
Ω h�ps://tinyurl.com/32vf5yay

inwestyCJe w bytomiu
 è 24 lutego 2025

Magdalena Górak – z-ca prezydenta 
Bytomia, Sławomir Kamiński – pre-
zes pec, Wojciech Dulak – dyrektor 
ds. technicznych pec oraz Mateusz 
Pindel – prezes wfośigw w Katowi-
cach parafowali 7 umów wspartych 
pożyczkami i dotacjami dotyczy na ciepłownicze 
inwestycje miejskie. wfośigw w Katowicach udzielił 
także wsparcia bytomskiej spółce w ramach programu 
»zamień PieC na sieć«. Wśród umów znalazła się 
też ostatnia umowa Funduszu w ramach Programu 
»50 kw na start« (instalacja fv 43 kW i montaż 
magazynu energii przy ul. Bema 1b).
Ω  galeRia zdjęć: h�ps://tinyurl.com/zvt8734t
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Trudno jednoznacznie powiedzieć, czy 
ilość wydarzeń poświęconych przed-
siębiorczości kobiet – w tym imprez, 
w czasie których kobiety są nagra-
dzane i wyróżniane – odpowiada roli, 
jaką panie mają do spełnienia w biz-
nesie. Mało, niemało – rzecz trudna 
do oceny – na pewno jednak należy zwracać 
uwagę na takie wydarzenia. Stąd przypomi-
namy w nagłówku ważne i precedensowe wy-
darzenie, jakim był �nał xxii edycji konkursu 
»ey PrzedsiębiorCa roku«, w którym po raz 
pierwszy tryumfowała kobieta. Z uznaniem 
przyjęliśmy także wiadomość, że beata drza-

zga (Drzazga Clinic) znalazła się wśród lau-
reatów konkursu »wektory 2024« zorgani-
zowanego przez Pracodawców Rp. Statuetka 
konkursowa jest symbolem dialogu prowa-
dzonego przez Pracodawców Rp z otoczeniem 
m.in. na temat bieżących wyzwań stojących 
przed biznesem. Tak na reporterskim margi-
nesie – oprócz Beaty Drzazgi, wśród siedmiu 
indywidualnych laureatów nagrody Wekto-
ra – w roku jubileuszu 35-lecia działalności 
Pracodawców.pl  – znalazła się wspomniana 
dR n. med. małgoRzata adamkiewicz (Ada-
med Pharma sa).

„Europerspektywy” śledzą głównie przejawy 
obecności kobiet w życiu gospodarczym 
i biznesowym województwa śląskiego. Wy-
darzeniem numer 1 ostatnich miesięcy w re-
gionie była konferencja »emPowering diver-

sity. Jak różnorodność i zrównoważony 

rozwóJ naPędzaJą innowaCJe w biznesie« 
zorganizowana przez Business Centre Club 
(www.bcc.org.pl/empowering-diversi�). O czym 
chciały rozmawiać uczestniczki ww. konferen-
cji? O tym, jak inkluzywne relacje oparte na 
networkingu budują przyszłość, o tworzeniu 

inkluzywnej marki w świecie cyfrowym, 
o strategiach diversi� w zmieniają-
cym się świecie, o społecznej odpo-
wiedzialności liderów, którzy traktują 
różnorodność jako fundament zrów-
noważonego rozwoju, o rozmaitości 
napędzającej innowacje technologicz-

ne ze wybiciem rozwiązań ai. Wystąpienia : 
edyty kwiatkowskiej-pelizg (Od zarządzania 
do przywódz�a – jak budować trwałe zespoły 
i wyniki), aleksandRy włodaRczyk (Siła jed-
nej decyzji. Kiedy sukces w biznesie to za mało) 
i patRycji bRychcy (Sekre� LinkedIn Mastery. 
Jak zamienić pro�l w magnes na klientów?) czy 
Regina buRdaś (Skuteczne przywódz�o oparte 
na talentach. Narzędzia do zarządzania różno-
rodnością w zespole) – dały dawkę inspiracji! 
W gronie panelistów i prelegentów pojawili 
się: ilona adamska (Law Business Quality), dR 
magdalena czaplińska (sbc Inspektor), agata 

hagno (dpm), aleksandRa kania (ArcelorMit-
tal Poland), ewa kępa (Intelligent Solutions), 
adRianna kilińska (Engave), małgoRzata ko-

sińska (edisonda psa – Grant Thornton Pol-
ska), pRof. aleksandRa kuzioR (Politechnika 
Śląska), monika nykiel (ContentHouse), mał-

goRzata RejmeR (KF Lex), ewa Rogala (Rezy-
dencja Luxury Hotel), agnieszka sencio (jaga 
Recruitment), agnieszka socha (WorkerServi-
ce), agnieszka stefanowska (Samsic 
Polska), ewa tRzeszczyńska (punt Pro 
Novum), ewelina tobiasz (att Inve-
stments Europe), izabela witaszek 
(Business Centre Club) oraz łukasz 

goik (Opera Śląska w Bytomiu), maRek 

klimaszewski (Outsourcing24), maR-

cin kot (Grupa Jurajska gopR), gRze-

goRz miłkowski (ContentHouse), wojciech 

mól (Grupa Anmar), mateusz stypułkowski 
(Fundacja pta – Businessland). Konferencja 

»bCC emPowering diversity« zainaugurowała 
nowy projekt – inicjatywę bcc Kobiety. Mieli-
śmy satysfakcję, że „Europerspektywy” pełniły 
rolę patrona medialnego. , park hotel dia-
ment katowice { 3 grudnia 2024 Ω galeria 
zdjęć: h�ps://tinyurl.com/4vxyykak

Byliśmy również patronem medialnym vii 
edycji akcji »Pierwiastek k! regionalneJ 

izby gosPodarCzeJ w katowiCaCh«. To do-
roczne wydarzenie Rig w Katowicach – orga-
nizowane z myślą o przedsiębiorczości kobiet 

– w 2025 r. odbyło się pod hasłem: »siła zmiany 

i kobieCego Przywództwa«. Gościem spe-
cjalnym wydarzenia była sonia draga – czoło-
wa menedżer biznesu wydawniczego w kraju, 
członkini Rady Polskiej Izby Książki, z któ-
rą rozmawiała jaga kolawa (Business Hub). 
O roli kobiet opowiedziały m.in.: Renata po-

lak-gaRdaś, edyta nowak-żółty oraz pRof. 
anna syRek-kosowska. Prelegentki podkreśliły 
konieczność aktualizacji podejścia do przy-
wództwa w dynamicznym świecie. W panelu 
dyskusyjnym na temat nieuchronnych zmian 
w życiu zawodowym i prywatnym rozmawia-
ły: Joanna boJCzuk (Zarząd Województwa 
Śląskiego), aneta luboń-stysiak (Zarząd 
Miasta Tychy), Justyna orlińska (Kancela-
ria Adwokacka Justyna orlińska Adwokat). 

Dyskusję moderowała aleksandRa 

gajda – sekretarz miasta w Tarnow-
skich Górach. Po części merytorycz-
nej odbyły się warsztaty, strefa kon-
sultacji oraz networking. Pierwiastek 
K! – wydarzenie skierowane do kobiet 
z lokalnego środowiska biznesowego 
i okołobiznesowego – jest organizowa-

ne w marcu w ramach świętowania Dnia Ko-
biet. , katowice { 6 marca 2025 Ω galeria 
zdjęć: h�ps://tinyurl.com/mwm²8s5h

w marCu 2025 roku dr n. med. małgorzata adamkiewiCz – PrzewodniCząCa rady nadzorCzeJ 
i wsPółwłaśCiCielka adamed została zwyCiężCzynią XXii edyCJi konkursu »ey PrzedsiębiorCa roku« 

i finalistką ey world entrePreneur of the year 2025.

różnorodność. kobiety w biznesie

GalerIa zdJęć
eMPorInG 
dIVersIty

GalerIa zdJęć
PIerwIastek k! 

2025

europerspektywy.eu
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bielsko-biała — kino kreska – 25 marCa 2025

wszeChświat kobiet
Inauguracja tegorocznego »regionalnego kongresu kobiet pod-
beskidzia« Fundacji Strefa Kobiet (fundacjastrefakobiet.pl) zgro-
madziła: przedstawicieli organizacji wspierających prawa kobiet, 
samorządowców, przedsiębiorców. Mottem spotkania była rola kobiet 
w budowaniu społeczeństwa opartego na dialogu, równości i aktyw-

ności społecznej. Wydarzenie otworzyło wystąpienie 
Agnieszki Nowak – prezes Fundacji Strefa Kobiet.
Głos także zabrała inicjatorka pierwszych edycji 
Kongresu mirosława nykiel – posłanka do Parla-
mentu Europejskiego X kadencji, która podkreśliła 
znaczenie inicjatyw wspierających kobiety w życiu 
publicznym oraz gospodarczym. Posłanka Nykiel 
objęła Kongres honorowym patronatem. Inicjatywę 

Fundacji wsparła joanna bojczuk – członkini Zarządu Wojewódz-
twa Śląskiego. dorota piegzik-izydorczyk – przewodnicząca Rady 
Miasta w Bielsku-Białej przedstawiła lokalne inicjatywy na rzecz 
równości i aktywności kobiet. dorota wiewióra – przewodnicząca 
Wyznaniowej Gminy Żydowskiej w Bielsku-Białej mówiła o roli kobiet 
w budowaniu dialogu międzykulturowego i społecznej integracji. 
jarosław klimaszewski – prezydent Bielska-Białej zwrócił uwagę na 
rolę samorządów w kształtowaniu przestrzeni przyjaznej kobietom.
Na progam kongresu kobiet Podbeskidzia 2025 składa się wiele 
wydarzeń kulturalnych, edukacyjnych i społecznych – otworzyły 
je »artystyczne odsłony kobiecości« (Bator Art Gallery) oraz 
projekt »my kobiety podbeskidzia« (Fundacja Polka Idolka). Majo-
wy projekt »zrób sobie przegląd« będzie poświęcony pro�laktyce 
zdrowotnej. Także w maju zostanie zinaugurowany Festiwal Mono-
dramów Mała Czarna (patronat Marii Sadowskiej). Na 14 września 
br. został zaplanowany »bieg kobiet« współorganizowany przez 
bbosir Bielsko-Biała. We wrześniu również odbędzie się xiv gala 
podsumowująca Regionalny Kongres Kobiet Podbeskidzia – hasło 
wydarzenia: „Wszechświat Kobiet”. W listopadzie 2025 r. rusza kampania 
społeczna »pomarańczowy listopad« poświęcona przeciwdziałaniu 
przemocy wobec kobiet.
Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/3yddpdx9

ekMś 2024. PrzedsIębIorczość kobIet — W ramach Europejskiego 
Kongresu Małych i Średnich Przedsiębiorstw odbyła się »Konferencja 
Kobiet: Biznes i Klasa – kobiecy punkt widzenia „Wspólnie dla Ko-

biet”« zorganizowana przez Fundację Śląskie Anioły. Moderatorką 
konferencji była Beata Twardowska – prezes Fundacji Śląskie Anioły. 
Wśród prelegentów znaleźli się m.in. Beata Drzazga (BetaMed SA), 
Marlena Miąsko (Regionalna Izba Gospodarcza w Katowicach), Adam 
Trzebińczyk (Okręgowy Szpital Kolejowy w Katowicach) oraz Dorota 
Stasikowska-Woźniak (ps. Ewa Kassala). Do agendy konferencji trafiły 
zagadnienia: 1) kobiecego wyzwania w biznesie i liderstwie, 2) kobie-
cości – siła a subtelność miłości do siebie, 3) budowania pewności 
siebie, oddziaływanie, sprawczość, 4) innowacyjności i kreatywności 
w prowadzeniu działalności gospodarczej, 4) ekonomicznej siły kobiet 

w historii starożytnej, 5) roli mentorstwa i wsparcia w rozwoju kariery. 
Wydarzenie poprowadziła Nina Nocoń. Konferencja była okazją 
do uroczystego podsumowania iii edycji projektu „Zbuntowane 

Anioły”. Podczas konferencji uczestniczki miały 
okazję wymienić się doświadczeniami i pomysłami, 
jak mierzyć się z wyzwaniami w biznesie, budować 
pewność siebie, wywierać pozytywny wpływ oraz 
rozwijać innowacyjne podejście do prowadzenia 
działalności gospodarczej. Poruszono także temat 
ekonomicznej siły kobiet na przestrzeni wieków oraz 
omówiono, jak ważne jest wsparcie i mentorstwo 
w rozwoju kariery. , Katowice ‹ Międzynarodowe Centrum Kongresowe 
{ 29 października 2024 ? galeria zdjęć: https://tinyurl.com/3hxax553



Konferencja »Kobieta Współczesna« 2025 | expo KatoWice | przedsiębiorczość Kobiet

kobIeta wsPółczesna. lIderkI PrzyszłoścI – Pod honorowym 
patronatem Ministerstwa Przemysłu odbyła się konferencja kontynuująca 
wydarzenie pt. Kobieta Współczesna – Przemiana i Siła (Katowice, 
wrzesień 2024 r.). Wydarzenie zorganizowało expo Katowice SA. 
W panelu inauguracyjnym uczestniczyli: Joanna Bojczuk – członek 
Zarządu Województwa Śląskiego, Marek Wójcik – wojewoda śląski, 
Jarosław Makowski – wiceprezydent miasta Katowice, 
Sandra Tymińska – dyrektor Departamentu Zarządzania 
Kapitałem Ludzkim i Kulturą Organizacji w pge SA oraz 
Arkadiusz Hołda – kanclerz Akademii Śląskiej w Katowicach. 
Debaty i panele eksperckie konferencji »Liderki Przyszłości« 
były poświęcone problemom: nowoczesnego przywództwa 
i kobiecego stylu zarządzania, roli inteligencji emocjonalnej, 
kreatywności i autentyczności w zarządzaniu, Sztucznej inteligencji 
jako wyzwania i wsparcia w pracy liderek. Rozmawiano także o stra-
tegiach awansu kobiet i przełamywania barier strukturalnych oraz 
roli kobiet w gospodarce globalnej i wpływu, jaki wywierają w skali 
międzynarodowej. W bardzo udanym panelu – na temat bariery 
szklanego sufitu – rozmawiały: Anna Zych, Ewa Lipka (Katowicka 

Specjalna Strefa Ekonomiczna SA), Małgorzata Maciejewska (Fa-
bryka Sprzętu Ratunkowego i Lamp Górniczych Faser SA), Teresa 
Tiszbierek i dr inż. arch. barbara uherek-Bradecka. Ciekawym 
panelem była debata o sukcesji w biznesie z udziałem Agaty Hagno 
i Adama Morawskiego. Do rozmowy o kobiecym stylu w zarządzaniu 
zostały zaproszone: prof. dr hab. Katarzyna Chałubińska-Jentkiewicz 

(akademia leona Koźmińskiego), Wirginia Leszczyńska (DL 
Invest Group), dr Klaudia Rogowska (Górnośląskie Centrum 
Medyczne im. prof. L. Gieca śum w Katowicach) i dr hab. Elwira 
Gross-Gołacka, prof. UW, która prezentowała swoją książkę 
pt. »Zarządzanie różnorodnością« (Difin). O przywództwie 
dyskutowały: dr Henryka Bochniarz (Konfederacja Lewiatan), 
Agnieszka Rupniewska (Zarząd Miasta Zabrza), Renata Wozba 

(Grupa T2S), Monika Żyznowska (Mercator Medical SA) oraz Monika 
Dąbrowska (4grow Sp. z o.o.) Monika Dąbrowska, Anna Katarzyna 
Wyrzykowska (petroenergy Sp. z o.o.). W finale konferencji odbyły 
się spotkania networkingowe. Wydarzenie zostało objęte honorowym 
patronatem Ministerstwa Przemysłu. , katowice – akademia ślą-
ska { 5 kwietnia 2025 Ω galeria zdjęć: https://tinyurl.com/5ec5dbrk

konkurs ProMocJI woJewództwa śląskIeGo
d o f I n a n s o w a n o  z  b u d Ż e t u  s a M o r z ą d u  w o J e w ó d z t w a  ś l ą s k I e G o

XVI edycJa konkursu Marka-śląskIe
orGanIzator:

reGIonalna Izba PrzeMysłowo-Handlowa w GlIwIcacH 
urząd MarszałkowskI 

tVP katowIce, PolskIe radIo katowIce, dzIennIk zacHodnI

konkurs Marka-śląskIe ma na celu wzmocnienie podejmowanych do tej pory działań na rzecz promocji województwa 
śląskiego i zwrócenie uwagi nie tylko na jego atuty przemysłowe i gospodarcze, ale także na zjawiska społeczne, naukowe, 
kulturalne czy sportowe. we współczesnym świecie pojęcia „wizerunek” i „marka” są niezwykle istotne przy promocji kraju czy 
regionu. nagroda Marka-śląskIe jest symbolem, jakości, solidności ludzi, firm instytucji naszego województwa, pokazuje 

zmiany tu się dokonujące oraz podkreśla to, co o śląsku powinna wiedzieć polska, europa i świat

od 2016 r. nagrody przyznawane są w kategoriach: gospodarka, nauka, kultura, dziedzictwo kulturowe regionu, sport, turystyka 
i rekreacja, produkt, usługa, zdrowie, organizacje pozarządowe, społeczna odpowiedzialność biznesu, media, osobowość roku

 bIuro kaPItuły konkursu Marka-śląskIe PrzyJMuJe wnIoskI do dnIa 16 czerwca 2025 r.
wszelkie informację dotyczące konkursu marka-śląskie oraz wnioski do pobrania na naszej stronie internetowej 

https://riph.com.pl/marka-slaskie/16-edycja-konkursu-marka-slaskie-2025r/
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koleJe śląskie. nowa aPlikaCJa mobilna ″ W czasie lutowej konferencji prasowej  Grzegorza Boskiego 
– wicemarszałka województwa śląskiego i Tomasza Niedzieli – wiceprezesa ds. handlowych Koleje Śląskie 
Sp. z o.o. pojawił się temat »kaeśki«, tj. aplikacji mobilnej umożliwiającej zakup biletów na przejazdy 
pociągami regionalnego przewoźnika kolejowego. Od początku stycznia 2025 r. dokonano 
ponad 35 tys. tego typu zakupów. Aplikacja – przeznaczona dla użytkowników urządzeń 
z systemami ios i Android – została udostępniona bezpłatnie w sklepach AppStore i Google 
Play. Opnie na temat aplikacji Kolei Śląskich są pozytywne – platforma jest dopracowana 
pod wzgledm funkcjonalności oraz dobrze wypromowana. Bilety oferowana w aplikacji 
są tańsze o 30 proc. W drugiej części brie�ngu zostałpodjęty temat promocji w czasie ferii 
dzieci i młodzież, które w województwie śląskim wypadła na okres 15 lutego - 2 marca 
(przjazdy za złotówkę pociągami Kolei Śląskich oraz Polregio i Kolei Małopolskich na 
odcinkach Katowice – Kraków Płaszów, Bielsko-Biała Główna – Zakopane). Mówiono także o całorocznej 
ofercie „Rodzina” z 30-proc. zniżką. , katowice  { 11 lutego 2025 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/4drh64ps

koleJe śląskie zbuduJą nową bazę teChniCzną w gliwiCaCh 
″ Koleje Śląskie Sp. z o.o. i Polska Grupa Górnicza (pgg) sa 
podpisały list intencyjny w sprawie zielonej transformacji 

poprzemysłowego terenu kwk Sośnica. 
W uroczystości uczestniczyli m.in. Wojciech 
Saługa – marszałek województwa śląskiego, 
Leszek Pietraszek i Grzegorz Boski – wice-
marszałkowie, Bartosz Kępa – p.o. prezesa 
Zarządu pgg, Marek Skuza – wiceprezes 
Zarządu ds. produkcji pgg, Krzysztof Klimosz 
– prezes Kolei Śląskich, Katarzyna Kuczyń-

ska-Budka – prezydent miasta Gliwice. , gliwice { 12 lutego 
2025 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/y4f2c5sk

blisko 22 mln Pasażerów – koleJe śląskie w 2024 roku ″ Statystycznie każdy mieszkaniec województwa 
śląskiego pięciokrotnie wybrał podróż pociągami regionalnego przewoźnika! Pociągi Kolei Śląskich w ub.r. 
przejechały 8,7 mln pociągokilometrów (wzrost o 7 proc. 2023/2024). Średnia długość trasy, którą pokonał 
statystyczny pasażer Kolei Śląskich w ub.r. wyniosła 41,7 km. Największą popularnością w 2024 r. cieszyła 
się linia S1: Gliwice – Częstochowa (9,3 mln pasażerów); ii miejsce linia S5 Katowice – Zwardoń (4,2 mln 
podróżnych), iii miejsce linia S4 Katowice – Tychy (1,4 mln pasażerów). Od września 2024 r. – po rozpoczęciu 
przebudowy Katowickiego Węzła Kolejowego (pkp plk) – Koleje Śląskie zmniejszyły liczbę kursujących 
pociągów. W 2024 roku – częściej niż rok wcześniej – podróżowaliśmy pociągami do turystycznych 
miejscowości: Wisły, Ustronia, Zwardonia i Zakopanego. Liczba podróżujących osiągnęła tutaj prawie 
3 mln osób (wzrost ponad 640 tys. pasażerów). Trasę Katowice – Zwardoń pokonało 1,69 mln podróżnych, 
na linii Katowice – Wisła Głębce była to liczba 1,2 mln podróżnych, do stolicy Tatr w 2024 r. wybrało się 
prawie 28 tys. podróżnych. Koleje Śląskie starają wzmacniać ten trend – od 15 grudnia 2024 r. zwiększyły 
liczbę połączeń do Zakopanego oraz zaoferowały nową linię weekendową S77 Racibórz – Wisła Głębce.

nowe imPulsy wyJeChały ″ Newag sa w Nowy Sączu dostarczy województwu śląskie-
mu i Kolejom Śląskim 31 pojazdów z rodziny Impuls 2. Wartość umów podpisanych 
z nowosądeckim producentem to ok. 1,5 mld zł (645 mln zł pochodzi ze środków 
ue – program »fundusze euroPeJskie dla śląskiego 2021-2027«.). 
W Katowicach odbyło się podpisanie umowy z udziałem: Wojciecha 
Saługi – marszałka województwa, Grzegorza Boskiego – wicemar-
szałka, Krzysztofa Klimosza – prezes Zarządu Kolei Śląskich oraz 
Zbigniewa Konieczka – prezesa Zarządu Newag sa. Pociągi są prze-
znaczone do obsługi pasażerskiego ruchu regionalnego z maksymalną 
prędkością do 160 km/h. Czteroczłonowe składy dysponują 400 miej-
scami dla pasażerów, strefą rowerową oraz strefą dla rodzin z dziećmi. 
Realizacja umowy – od ii poł. 2025 r. do 2027 roku. , katowice { 24 lutego 
2025 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/4d3z5cew

Pkm tyChy kuPił dziesięć autobusów elektryCznyChy ″ Podczas 
tyskiej Konferencji Energetycznej odbyła się uroczystość podpisania 
umowy na dostawę autobusów elektrycznych marki Solaris dla Przed-

siębiorstwa Komunikacji Miejskiej (pkm) w Tychach. 
Pojazdy będą miały długość ok. 12 m,  mieszczą co 
najmniej 85 pasażerów (25 na miejscach siedzących). 
Zasięg na jednym ładowaniu – minimum 260 km. 
Wartość transakcji – 28 mln zł netto (do�nansowanie 
93,27 proc.). Jednocześnie pkm Tychy podpisało umowę 
z �rmą zpue sa na budowę infrastruktury ładowania 
elektrycznych pojazdów oraz instalację pv (4,5 mln zł 

brutto – do�nansowanie – 50 proc.). , tychy – mediateka { 11 kwietnia 
2025 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/2nkj2b95
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Xi international business meeting silesia ″ Podstrefa 
Tyska ksse sa, Grupa Veolia oraz Fundacja Europa House 
zorganizowali biznesowe wydarzenie, któremu towarzyszyło 
wręczenie nagród »leader in internatio-
nal integration 2024«. Gości powitali: 
dr hab. rafał żelazny – prezes Zarządu 
ksse sa, maciej gramatyka – prezydent 
miasta Tychy i patryk szczygieł – prezes 
Fundacji Europa House. Fundacja Europa 
House promowała akcję Kryptonim: W24. 
Prezentację wiodącą przygotował płk dr 
piotr potejko. , tychy – galeria strefart { 21 listopada 
2024 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/5fnte578

booster dla biznesu w arCelormittal Park ″ Katowicka 
Specjalna Strefa Ekonomiczna sa (ksse), Śląskie Centrum 
Przedsiębiorczości (ścp) i Zagłębiowski Park Sportowy (zps) 

zaprosili przedsiębiorców z regionu na spo-
tkanie dotyczące »funduszy euroPeJskiCh 
dla śląskiego (dostęPne narzędzia wsPar-
Cia PrzedsiębiorCzośCi)«. Wprowadzenia 
do agendy konferencji dokonali: dr hab. 
rafał żelazny (ksse), anna jedynak-rykała 
(ścp) i i karina skowronek. (zps), Uczestnicy 
Boostera mśp zapoznali się z ofertą instytucji 

otoczenia biznesu. , sosnowiec { 21 listopada 2024 Ω ga-
leria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/mr3jstnd

kssenon oCzami dzieCka ″ »kssenon oCzami dzieCka, Czyli od Przedszkola 
do akCeleratora« – akcja przygotowana z myślą o najmłodszych, którzy mieli okazję 
odwiedzać nowoczesne �rmy i poznawać ich działalność miała swoją inaugurację 

na terenie żorskiego Akceleratora Biznesowego ksse sa. Projekt 
jest odpowiedzią na potrzebę kształtowania umiejętności przyszłości 
już od najmłodszych lat – uczestnikami były dzieci z przedszkola 
kssenon Kids. W wydarzeniu wzięły udział: Aleksandra Wiechuła 
– dyrektorka przedszkola kssenon Kids, Katarzyna Cierniak – dy-
rektor Akceleratora Biznesowego kssenon, Agnieszka Socha – prezes 
Fundacji Podzielmy się Dobrem (organizator żorskiego przedszko-
la). Projekt został zapowiedziany w formie cyklicznych wizyt – co 

cztery tygodnie – obejmujących różnorodne branże i �rmy działające w żorskim 
akceleratorze. , Żory { 14 marca 2025 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/55aubc95

Czy biznes i samorząd to zgrany duet? ″ W czasie tyskiego »boostera 
dla biznesu« – wydarzenia zorganizowanego przez Katowicką Specjalną 
Strefę Ekonomiczną (ksse) sa z Województwem Śląskim – rozmawiano 
o społecznym kontekście biznesu. Temat okazał się 
atrakcyjny dla przedsiębiorców, którzy licznie pojawili 
się w siedzibie Podstrefy Tyskiej ksse sa. Partnerami 
wydarzenia byli Miasto Tychy i Fundusz Górnośląski. 
W panelu dyskusyjnym wzięli udział: joanna bojczuk 
(Zarząd Województwa Śląskiego), maciej gramatyka 
(Miasto Tychy), maciej biskupski (Miasto Katowice), 
mariusz prokop (Huf Polska) i ewa lipka (ksse). W �nale 
spotkania odbył się networking. , tychy – galeria stref Art { 2 grudnia 
2024 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/3pm9mat2

inwestuJ na wsChodzie ″ Paweł kowal – przewodniczący Komisji Spraw Za-
granicznych Sejmu rp przyjął zaproszenie do udziału w konferencji inwestycyjnej 
zorganizowanej przez Katowicką Specjalną Strefę Ekonomiczną (ksse) sa. Tematem 

przewodnim były inwestycje na Ukrainie. W wydarzeniu uczestniczyli 
m.in.: bartłomiej babuśka – prezes Funduszu Górnośląskiego sa, 
konsul Honorowy Ukrainy w Tarnowie, krzysztof zamasz – dy-
rektor Handlowy Grupy Veolia w Polsce, wiceprezes Zarządu, julia 
boguslavska – założycielka Fundacji Ukrainka w Polsce, ewa lipka 
– wiceprezes Zarządu ksse sa. Miejsca wśród publiczności zajęli 
m.in. maciej gramatyka – prezydent miasta Tychy, luiz hanania – 
dyrektor generalny Grupy Veolia w Polsce, prezes Zarządu, dr hab. 

rafał żelazny – prezes Zarządu ksse sa. , tychy – galeria strefart { 28 marca 
2025 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/5n7e5wbc
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Urząd Marszałkowski Województwa 
Śląskiego – instytucja samorządu regional-
nego – prowadzi działalność w szerokim 
spektrum problemów (slaskie.pl). 
Skupiając się tylko na formalnym 
wyliczeniu – jest to ok. dwudziestu 
większych i mniejszych dziedzin. 
Urząd Marszałkowski zajmuje się 
również problematyką Funduszy 
Unii Europejskiej dla Śląskiego 
w perspektywie lat 2021-2027 (�ndu-
szeue.slaskie.pl). Urząd Marszałkow-
ski jest także organizatorem pracy jedno-
stek (kultura, oświata, ochrona zdrowia, 
innych) i spółek z udziałem województwa. 
Regularnie śledzimy wydarzenia, w których 
organizację angażuje się umwś. W minio-
nych miesiącach obserwowaliśmy także 
obrady Sejmiku Województwa Śląskiego – 
od sesji vi do xii – organu samorządowego, 
który w imieniu wspólnoty stanowi zmiany 
w regionie i kontroluje ich realizację.

seJmik wybrał wiCemarszałka woJewódz-
twa śląskiego na vii sesJi Ê W listopadzie 
ub.r leszek pietraszek uzupełnił skład 
Zarządu Województwa Śląskiego. Sejmik 
podjął też uchwałę w sprawie zaangażo-
wania w działalność Muzeum Górnictwa 
Węglowego (muzeumgornic�a.pl) ze względu 
na trudną kondycję �nansową miasta, 
które przekazało władzom regionu rolę 
kluczowego organizatora tej instytucji. Na 
decyzję radnych wojewódzkich o przyjęciu 
ww. roli miał wpływ kontekst ewentualnego 
uzyskania statusu obiektu wpisanego na 
listę dziedzictwa kulturowego unesco. 
W czasie listopadowej sesji radni podjęli 
uchwałę w sprawie zmian Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Województwa Ślą-
skiego (2024-2035). Sejmik zajął się również 
zmianami w budżecie. , katowice { 4 li-
stopada 2024 Ω galeria zdjęć: h�ps://
tinyurl.com/3s3hw5rc

w debata o kierunkaCh rozwo-
Ju Ê wojciech saługa – marszałek 
województwa śląskiego wraz z Paw-
łem Silbertem – prezydentem miasta 
Jaworzna byli uczestnikami konfe-
rencji na temat transformacji energe-
tyki w kierunku zwiększenia udziału 

oze w miksie energii oraz wprowadzenia 
atomu jako źródła energii przyszłości. 
„Górnictwo i energetyka w Jaworznie wciąż 

tworzą tandem – są nierozerwalne, 
ale potrzebują wsparcia” – mówił 
szef Zarządu Województwa Śląskie-
go. „Górnictwo nie może ograniczać 
wydobycia w sposób gwałtowny, 
bowiem zachwieje to bezpieczeń-
stwem energetycznym naszego 
kraju. Nowoczesny miks energe-
tyczny, który powinniśmy budować 

to taki, w którym jest miejsce zarówno 
na węgiel, jak i na odnawialne źródła 
energii” – dodał. Szefostwo Południowego 
Koncernu Węglowego sa (pkw) w Jaworz-
nie zapewnia, że ma świadomość zmian 
dekarbonizacyjnych: „pkw ma 30 proc. 
zasobów krajowych węgla energetycznego  
– praktycznie co trzecia tona węgla leży 
tutaj – na pokładach między Jaworznem 
a Libiążem” – powiedział prezes Zarządu 
pkw sa Łukasz Deja. W panelu dyskusyjnym 
– oprócz wojciecha saługi, Pawła Silberta 
i Łukasza Deji – brał udział: Grzegorz Lot 
– prezes Zarządu tauron Polska Energia 
sa, dr hab. inż. Stanisław Tokarski (gig 
pib). , Jaworzno – Południowy Koncern 
Węglowy { 27 listopada 2024 Ω galeria 
zdjęć: h�ps://tinyurl.com/6z9amnnz

2025 – rokiem tragedii górnoślą-
skieJ Ê Władze województwa – pod patro-
natem prezesa Rady Ministrów, marszałka 
Sejmu rp i marszałek Senatu rp – przyjęły 
uchwałę ustanawiającą 2025 r. »Rokiem 
Tragedii Górnośląskiej« (tragediagornoslaska.
slaskie.pl). Przed sesją Sejmiku Wojewódz-
twa Śląskiego odbyła się konferencja 
prasowa z udziałem m.in. członków Za-
rządu Województwa – wojciecha saługi, 
grzegorza boskiego, joanny bojczuk, 
przewodniczącego Sejmiku jacka jarco, 
wojewody śląskiego marka wójcika, senator 
rp haliny biedy i posłanki rp moniki rosy. 

Władze samorządowe województwa 
opolskiego reprezentowali: wice-
marszałek zbigniew kubalaniec 
i przewodniczący Sejmiku rafał 
bartek. , katowice – westybul 
sejmu śląskiego { 18 listopada 
2024 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.
com/mryz2cd4

nowe Porozumienie dla sosnowCa Ê ar-
kadiusz chęciński – prezydent miasta 
Sosnowca i przemysław juszczyk – dyrek-
tor Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych 
i Autostrad (gddkia) Katowice podpisali 
porozumienie w sprawie inwestycji na 
S1 w dzielnicy Klimontów. W wydarzeniu 
wzięli udział m.in. włodzimierz czarzasty 
– wicemarszałek Sejmu rp, przemysław 
koperski – wiceminister infrastruktury, 
wojciech saługa – marszałek województwa 
śląskiego, mateusz bochenek – poseł na 
Sejm rp i anna jedynak-rykała – przewod-
nicząca Rady Miasta w Sosnowcu. , So-
snowiec { 18 listopada 2024 Ω galeria 
zdjęć: h�ps://tinyurl.com/t856fa94

»mōJ ōPa tyż boł dePortuwa-
ny« Ê Z udziałem parlamentarzystów, 
przedstawicieli władz centralnych i regio-
nalnych, radnych Sejmiku Województwa 
Śląskiego odbyło się otwarcie wystawy 
upamiętniającej Tragedię Górnośląską 
1945 r (autorzy: justyna konik, dr mał-
gorzata laburda-lis, judyta olszowska 
– teksty: dr dariusz węgrzyn). Wystawa 
podejmuje temat losów mieszkańców 
Górnego Śląska deportowanych do zsrs 
w 1945 roku w celu popularyzacji wiedzy 
o jednym z najdramatyczniejszych rozdzia-
łów górnośląskiej historii. Projekt powstał 
dzięki centrum dokumentacji deportacji 
górnoślązaków do zsrr w 1945 roku 
w radzionkowie (deportacje45.pl), które do-
kumentuje historię wywózek ok. 50 tysięcy 
mężczyzn i represji, jakie stały się udziałem 
ich rodzin. Specjalnego wymiaru nabrała 
uroczystość uhonorowania Złotą Odznaką 
za Zasługi dla Województwa Śląskiego 
prof. joachima kozioła – współzałoży-
ciela i przewodniczącego Stowarzyszenia 
Pamięci Tragedii Śląskiej 1945, wykładowcy 
Politechniki Śląskiej oraz Uniwersytetu 
Zielonogórskiego. Wystawę do�nansowa-
no ze środków Muzeum Historii Polski 
(program Patriotyzm Jutra). , Katowi-
ce { 20 stycznia 2025 Ω galeria zdjęć: 
h�ps://tinyurl.com/3pvknpz5

śląskie. akCJe górnośląskiego towarzy-
stwa lotniCzego dla samorządu Ê Radni 
wojewódzcy przyjęli uchwałę intencyjną ws. 
zakupu akcji Górnośląskiego Towarzystwa 

rok PaMIęcI 
ofIar traGedII 
GórnośląskIeJ

»GórnIctwo 
I enerGetyka 
węGlowa«



Śląskie samorządowe CzeChowiCe-dziedziCe — CzeChosławy 2024 rozdane

Lotniczego (gtl) sa, będących w po-
siadaniu Węglokoks sa (42,49 proc. 
kapitału zakładowego). Choć pro-
jekt uchwały w sprawie poparcia 
działań zmierzających do nabycia 
akcji gtl sa był jednym z kilku 
elementów obrad, zapewne stał 
się projektem numer jeden. Projekt re-
ferował wojciech saługa – marszałek 
województwa. Sejmik podjął też decyzję 
o udzieleniu pomocy �nansowej dla po-
wiatu pszczyńskiego (publiczny transport 
zbiorowy w przewozach pasażerskich 
w transporcie drogowym). Radni  zajęli 
się wnioskiem o zezwolenie na utworze-
nie dwóch oddziałów o pro�lu mundu-
rowym Straży Granicznej. , katowi-
ce { 20 stycznia 2025 Ω Galeria 
zdjęć: h�ps://tinyurl.com/bdz69rv5

samorządy zainteresowane 
katowiCe airPort Ê wojciech 
saługa – marszałek województwa 
śląskiego i Marcin Krupa – prezy-
dent Katowic zaprosili dziennikarzy 
mediów regionalnych, aby poinfor-
mować o zainteresowaniu władz regionu 
i samorządów nabyciem 42,5 proc. akcji 
Górnośląskiego Towarzystwa Lotniczego 
(gtl) sa, znajdujących się w aktywach 
Węglokoks sa. Zarząd Województwa Ślą-
skiego posiada 34,9 proc., Urząd Miasta 
w Katowicach – 4,9 proc. akcji gtl sa. gtl 
sa zamknął 2024 rok przyjęciem Planu 
Generalnego – dokumentu, w którym 
ujęte są plany inwestycyjne rozpisane 
aż do 2043 r. „Port lotniczy jest obecnie 
w fazie inwestycyjnego boomu – prac 

węGlokoks: 
akcJe katowIce 

aIrPort

wartych 1,5 mld zł” – mówił prezy-
dent Krupa. „Dzięki temu Katowice 
Airport stanie się jeszcze bardziej 
konkurencyjne – i to mówimy już 
nie tylko o skali kraju, ale tej części 
Europy”. • Katowice – Willa Gold-
steinów • 27 stycznia 2025 • galeria 

zdjęć: h�ps://tinyurl.com/mr2vxk33

dalsza rewitalizaCJa w nowym Centrum 
dąbrowy górniCzeJ Ê wojciech sału-
ga – marszałek województwa śląskiego 
wziął udział w spotkaniu z dziennika-
rzami mediów regionalnych, podczas 
którego odbyła się o�cjalna prezentacja 
kolejnego etapu projektu »Fabryka Pełna 
Życia – Centrum Przedsiębiorczości«. 

W brie�ngu prasowy uczestniczyli 
również: Aldona Węgrzynowicz 
– radna Sejmiku, Marcin Bazy-
lak – prezydent miasta Dąbrowy 
Górniczej, Marek Węgrzynowicz 
– z-ca prezydenta miasta. Fabrykę 
Pełnej Życia reprezentowali: Woj-
ciechCzyżewski – prezes Zarządu 
oraz Katarzyna Cichy-Karolczak 

- wiceprezes Zarządu. Koszt inwestycji 
przekracza 53 mln zł (do�nansowanie 
– 20,6 mln zł z Funduszu Sprawiedliwej 
Transformacji). Projekt jest prowadzony  
w sposób kompleksowy i integrujący 
procesy przestrzenne, budowlane, infra-
strukturalne i społeczne. Inwestycja ma 
znaczenie dla rozwoju miasta, Zagłębia 
Dąbrowskiego oraz wschodniej części 
obszaru Metropolii gzm. , dąbrowa 
górnicza { 6 lutego 2025 Ω h�ps://
tinyurl.com/ymh78pzz

w urzędzie marszałkowskim odbyło się 
sPotkanie dot. zmiany Planów CPk Ê woj-
ciech saługa – marszałek województwa 
śląskiego reprezentował władze regionu na 
wspólnym posiedzeniu parlamentarnego 
zespołu ds. wielkoskalowych inwestycji 
celu publicznego i wywłaszczeń (Sejm rp) 
oraz doraźnej komisji Sejmiku Wojewódz-
twa Śląskiego ds. projektów rządowych. 
W spotkaniu pt. »Spójny system kolejowy 
dla województwa śląskiego« brał udział 
Piotr Malepszak  – wiceminister infra-
struktury. W czasie brie�ngu prasowego 
mówiono o urealnieniu budowy nowej 
linii kolejowej. , Katowice { 15 marca 
2025  Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.co-
m/2nkj2b95

woJewódzka rada dialogu sPołeCz-
nego w sPrawie uniJnego zielonego 
ładu Ê W czasie marcowych obrad wrds 
w Katowicach zostało przyjęte wspólne 
stanowisko w sprawie reformy polityki kli-
matyczno-energetycznej Unii Europejskiej. 
Dziennikarze mediów lokalnych zapoznali 
się z tym stanowiskiem w czasie konferencji 
prasowej z udziałem: wojciecha saługi – 
marszałka województwa śląskiego, marka 
wójcika – wojewody śląskiego, dominika 
kolorza – przewodniczącego Zarządu 
Regionu Śląsko-Dąbrowskiej Solidarności, 
marka zychli – prezes Śląskiego Związku 
Pracodawców Lewiatan. wrds wskazała 
na negatywne skutki polityki ue (wysokie 
ceny energii, zubożenie społeczeństwa, 
degradacja przemysłu). , katowice – sala 
kolumnowa umwś { 20 marca 2025 Ω ga-
leria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/3ee3xhz3

woJewódzka 
rada dIaloGu 
sPołeczneGo

bIznes PrzyczynIa sIę do kreowanIa PozytywneGo wIzerunku 

czecHowIc-dzIedzIc – Uroczystość wręczenia statuetek Czechosława 
w XIV edycji konkursu raz nagród Super Firma oraz Laury Umiejętności 
i Kompetencji zgromadziła rzeszę przedsiębiorców zrzeszonych w Regionalnej 
Izby Gospodarczej (RIG) w Katowicach (Delegatura w Czechowiacach-
-Dziedzicach), samorządowców i parlamentarzystów. Gospodarzami gali 
konkursowej byli: marian błachut – burmistrz Czechowic-Dziedzic i wie-
sław pochopień – prezes Czechowickiej Delegatury RIG w Katowicach. 
Tytuł Super Firmy 2024 i nagrodę Orła z okresu Księstwa Warszawskiego 
otrzymała fIrMa reMontowo-budowlana Mat-bud woJsław Ma-

teusz, która wyróżnia się w zakresie podstawowej działalności i działania 
społecznego. Statuetkę autorstwa Mariana Holerka odebrał właściciel 
firmy mateusz wojsław. W kategorii „Produkcja i budownictwo” kapituła 
konkursowa przyznała nagrodę Czechosława fIrMIe usłuGoweJ do-

MInIk kawalerek. W tej samej kategorii zostały przyznane Złote Laury 

Umiejętności i Kompetencji RIG – otrzymali je: Zdzisław Badowski i firma 
Safety First Sp. z o.o. Statuetkę w kategorii „Handel i usługi” – przyznaną 
firmie boMatur sJ boGusław I danuta Matlak – odebrali danuta 
i bogusław matlakowie wraz z synami, Marcinem i Arturem. Ta rodzinna 
firma od 35 lat zajmuje się przewozami turystycznymi, dysponując flotą 
40 najwyższej klasy autokarów. Wyróżnienia konkursowe w kategorii 
„Handel i usługi” – wręczone w formie Srebrnych Laurów Umiejętności 
i Kompetencji – otrzymały mariola szpyrka, natalia szpyrka (Salon 
Fryzjerski Vivian) i anna gabryś (Pracownia Głosu Canetis). W czasie 
czechowickiej Gali Przedsiębiorczości odbyła się akcja charytatywna na 
rzecz osób poszkodowanych w trakcie wrześniowej powodzi (kwota 
zbiórki ok. 4 tys. zł). Galę uświetnił koncert Filipa Lato z zespołem. , cze-

cHowIce-dzIedzIce – dworek eureka { 22 grudnia 2024 Ω galeria 
zdjęć: https://tinyurl.com/mwx9nxwv
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łoPaty wbite! ″ W Narodowym Instytucie Onkologii w Gliwicach (nio-pib) rozpoczęła się budowa 
nowoczesnego Oddziału Terapii Izotopowej Zakładu Medycyny Nuklearnej i Endokrynologii Onko-
logicznej. W specjalnej  uroczystości wzięli udział: prof. Marek Gzik – sekretarz stanu w Ministerstwie 

Nauki i Szkolnictwa Wyższego, Katarzyna Kuczyńska-Budka – prezydent Gliwic, dr 
hab. n. med. Beata Jagielska, prof. nio-pib – dyrektor nio oraz dr hab. n. med. Sławomir 
Blamek, prof. nio-pib – dyrektor nio-pib O\ w Gliwicach. Inwestycja umożliwi integrację 
najnowszych technologii diagnostycznych i terapeutycznych. Pięciokondygnacyjny 
budynek powstaje dzięki środkom Krajowego Planu Odbudowy (kpo). W Gliwicach 
leczy się 1/3 wszystkich chorych na raka tarczycy w Polsce (30 proc. pochodzi ze Śląska, 
70 proc. - z pozostałych województw). Instytut leczy raka tarczycy, nowotwory neuro-
endokrynne, raka regionu głowy i szyi. nio-pib w Gliwicach jest członkiem Europejskich 

Sieci Referencyjnych eurocan i endo – ern, które skupiają wysokospecjalistyczne ośrodki onkologiczne 
i endokrynologiczne. , katowice { 11 grudnia 2024 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/4z5fcf5w

robot da vinCi w katowiCkim ośrodku ″ Robot da Vinci należy do zaawansowanych narzędzi 
chirurgicznych, które są wykorzystywane w leczeniu: raka trzonu macicy, raka jelita grubego, raka 
prostaty. W Katowickim Centrum Onkologii (kco) odbyło się podsumowanie pierwszego roku 
wykorzystywania robota da Vinci w leczeniu raka trzonu macicy – w ciągu roku 
zespół przeprowadził już 100 takich operacji, sfinansowanych przez nfz. W kon-
ferencji wzięli udział: lek. med. Włodzimierz Migacz – dyrektor Naczelny kco, 
Leszek Pietraszek – wicemarszałek Województwa Śląskiego, Jakub Chełstowski – 
przewodniczący Rady Społecznej kco, prezes Zarządu Towarzystwa Finansowego 
Silesia sa. Wartość inwestycji wyniosła blisko 12 mln zł – w tym współfinanso-
wanie ze środków Unii Europejskiej na poziomie ponad 8,5 mln zł. Inwestycja 
została zrealizowana w ramach projektu »nowoCzesne teChnologie w walCe 
z nowotworami« (rpo wsl 2014-2024), która podnosi jakość i dostępność opieki onkologicznej 
w województwie śląskim. , katowice { 11 grudnia 2024 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/zxxs7pjm

»bezPieCzeństwo PraCy a innowaCyJne teChnologie w Przemyśle« Ê Okręgowy Inspektorat Pracy 
w Katowicach (oip) zorganizował w mck w Katowicach konferencję, która znalazła się w agendzie xxi 
Międzynarodowych Targów Bezpieczeństwa, Higieny Pracy i Ochrony Przeciwpożarowej bhp 2025. 

W konferencji uczestniczyli m.in. Marcin Stanecki – główny inspektor pracy, Piotr 
Kalbron – okręgowy inspektor pracy w oip Katowice, Marek Wójcik – wojewoda śląski, 
Marcin Krupa – prezydent Katowic, Wiktor Pawlik – prezydent riph w Gliwicach. 
Konferencja skupiła się na zagadnieniach związanych z Przemysłem 4.0, sztuczną 
inteligencją (ai), cyfrowymi narzędziami monitorowania bhp, nowoczesnymi stra-
tegiami zarządzania ryzykiem w miejscu pracy. Uczestnicy mieli okazję wysłuchać 
inspirujących wystąpień ekspertów i zapoznać się z praktycznymi wdrożeniami 
nowych technologii. Autorami wystąpień konferencyjnych byli m.in. dr inż. Artur 

Pollak – prezes Zarządu apa Group Sp. z o.o. i dr hab. Marcin Lis, prof. Akademii wsb – prorektor ds. 
Studenckich Akademii wsb. , katowice { 5 marca 2025 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/4bde4shu

koleJny etaP realizaCJi trasy n-s w rudzie śląskieJ ″ W spotkaniu z dziennika-
rzami wzięli udział: Michał Pierończyk - prezydent miasta Rudy Śląskiej, Arkadiusz 
Kierkowicz - wiceprezes Zarządu Eurovia Polska, dyrektor Regionu Południe i Rafał 
Godula – prezes Zarządu dtś sa spotkali się na bie�ngu z przed-
stawicielami mediów regionalnych w miejscu realizacji kluczowej 
rudzkiej arterii komunikacyjnej (ciąg od ul. Magazynowej do ul. 
Piastowskiej). Ten etap zadania – o wartości ponad 143,6 mln zł – 
uzyskał do�nansowanie w wysokości ok. 140,1 mln zł z Programu 
Inwestycji Strategicznych w ramach Rządowego Funduszu Polski 
Ład. Niedawno Ruda Śląska uruchomiła przetarg na budowę 
kolejnego odcinka trasy N-S - od ul. Bielszowickiej do węzła auto-
stradowego – z ponad 200-mln unijnym do�nansowaniem. , ruda śląska { 5 lutego 
2025 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/bdcnzcvx

wyższy komfort transPortu w będzinie Ê W będzińskim magistracie 
odbyło się uroczyste podpisanie umowy na modernizację torowiska tramwa-
jowego wzdłuż ul. Czeladzkiej (skrzyżowanie Nerka  – wiadukt dk86). Projekt 
realizowany w systemie »ProJektuJ i buduJ« jest kolejnym etapem inwestycji 
spółki Tramwaje Śląskie w Będzinie (wartość ok. 9 mln zł brutto ze środków 
własnych). W wydarzeniu wzięli udział: Łukasz Komoniewski – prezydent 
miasta Będzina, Bolesław Knapik – prezes Tramwaje Śląskie sa, Marcin Mi-

chalik – członek Zarządu Tramwaje Śląskie sa, Wiesław Nowak – prezes Zarządu zue sa, Marcin 
Wiśniewski – wiceprezes zue sa. W ramach działań inwestycyjnych prowadzonych w mieście 
Będzinie została dotąd zrealizowana między innymi przebudowa infrastruktury tramwajowej 
w ciągu ul. Małobądzkiej (kwota ponad 43 mln zł brutto z częściowym współ�nansowaniem ze 
środków unijnych) i pięć zadań związanych z modernizacją przejazdów drogowo-tramwajowych 
w kluczowych punktach miasta o łącznej wartości ponad 2 mln zł brutto. , będzin { 28 stycznia 
2025 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/mvscsb9t
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nowa ścieżka proekologicznych inwestycji oze w ciepłownictwa ″ Przedsiębiorstwo Energetyki Cieplnej (PEC) w By-
tomiu Sp. z o.o. uroczyście otworzyło najnowszą inwestycję przy ul. Huty Julia 12B, gdzie system ogrzewania opiera się na 
instalacji fotowoltaicznej, pompach ciepła oraz geotermii. Łączny koszt inwestycji – 1,7 mln zł. Do�nansowanie – ze środków 
Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Katowicach – wyniosło ok. 1,35 mln 
zł. W uroczystym uruchomieniu instalacji uczestniczyli: Sławomir Kamiński – prezes PEC Bytom, Iwona 
Gejdel-Targosz – zastępca prezesa Zarządu WFOŚiGW w Katowicach i Mariusz Wołosz – prezydent Bytomia. 
„To istotny krok w kierunku poprawy jakości powietrza i realizacji strategii dekarbonizacji miasta” – mówił prezes 
Sławomir Kamiński. „Inwes�cja stanowi przykład działań na rzecz ciepłownic�a piątej generacji, wpisując się w eu-
ropejskie plany rozwoju sektora energe�cznego. Dzięki nowej instalacji roczna emisja co2 zostanie zredukowana o 80 ton, 
co odpowiada wyeliminowaniu spalania 40 ton węgla rocznie” – wylicza. »kopalnia zielonej energii« to pierwsza 
tego typu instalacja w Polsce, zrealizowana przez spółkę komunalną. Dzięki odwiertom głębinowym o łącznej 
długości ponad 2 km, energia pozyskiwana z wnętrza ziemi zasila pompy ciepła o mocy 100 kW, zapewniając mieszkańcom 
ciepło w sposób ekologiczny i efektywny. , BytOm { 19 marCa 2025 Ω GalEria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/bd�k84

europerspektywy.eu

okręgowy insPektorat PraCy w katowiCaCh Podsumował rok 2024 Ê Piotr 
kalbron – okręgowy inspektor pracy w Katowicach wraz z małgorzatą JędrzeJCzyk 
– z-ca okręgowego inspektora pracy ds. prawnych spotkali się z przedstawicielami 

śląskich mediów, aby zreasumować działalność Okręgowego Inspek-
toratu Pracy (oip) w Katowicach w ubiegłym roku (katowice.pip.gov.
pl). Brie�ng prasowy poprowadziła ewa bobrowska-szczepańska 
– rzecznik prasowa oip Katowice.  Inspektorzy pracy przeprowa-
dzili 7 723 postępowania kontrolne (w tym 2 414 na podstawie 
skarg) na terenie głównie małych i średnich przedsiębiorstw oraz 
w większych przedsiębiorstwach.  Kontrole objęły przede wszystkim 
�rmy produkcyjne, budowlane i handlowe. Inspektorzy Kalbron 

i Jędrzejczyk obszernie wyjaśniali kwestie związane z funkcjonowaniem katowickiego 
oip. , katowice { 23 stycznia 2025 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/4wz5parr

woJewództwo śląskie nadąża za rzeCzywistośCią gosPodarCzą! ″ Z końcem 
listopada 2024 r. Fundusz Górnośląski (fg) sa zainaugurował dwa projekty, które 
mają na celu poprawę dostępności do usług prorozwojowych i innowacyjnych 

dla przedsiębiorców z sektora mśp. »śląska sieć rozwoJu Przed-
siębiorCzośCi« oraz »śląska sieć innowaCJi« – projekty o łącznej 
wartości 93 mln zł – zaprezentował Bartłomiej Babuśka – prezes 
Zarządu fg sa (fgsa.pl/slaskie-sieci-rozwoju-biznesu). Środki 
przewidziane na realizację ww. projektów zostały wykorzystane 
przez �rmy ze Śląskiego na dostosowanie się do rzeczywistości 
biznesowej w regionie (dwa cele projektów obejmują: wzrost 
konkurencyjności i stymulowanie potencjału innowacyjnego 

oraz wzrost innowacyjności poprzez poprawę skuteczności procesów komercjali-
zacji). , katowice { 28 listopada 2024 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/4dzsztsn

tramwaJe śląskie sa PodPisały umowę na dostawę 50 nowyCh wagonów ″ Umowa 
dotyczy zakupu tramwajów od dwóch polskich producentów: Modertrans Poznań 
Sp. z o.o. i pesa Bydgoszcz sa. Sygnatariuszami umowy byli: Bolesław Knapik, prezes 
Zarządu Tramwaje Śląskie, Marcin Michalik, wiceprezes Zarządu 
spółki Tramwaje Śląskie, Henryk Kolender, wiceprezes Zarządu 
spółki Tramwaje Śląskie, Krzysztof Zdziarski, prezes Zarządu, 
dyrektor zarządzający pesa, Robert Ta�łowski, wiceprezes Zarządu 
ds. �nansowych pesa, Piotr Pawlak, prezes Zarządu Modertrans. 
Poznań, Robert Kij, wiceprezes Zarządu Modertrans Poznań  Umowa 
dotyczy zakupu 10 wozów 13-metrowych z Modertransu i 40 po-
jazdów 25-metrowych z Pesy. 50 nowych wagonów dla Tramwajów 
Śląskich to ok. 25 proc. parku taborowego przewoźnika. , chorzów { 28 listopada 
2024 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/2sc7byau

fraCht lufthansa Cargo – Pomiędzy frankfurtem a katowiCe airPort ″ Na 
początku kwietnia br. Airbus A321F (Freighter) linii Lufthansa Cargo wykonał 
pierwszy regularny lot towarowy na trasie Frankfurt–Katowice–Frankfurt. Obsługa 
połączenia ma odbywać się dwa razy w tygodniu (poj. ładowni 
–  max. 28 ton frachtu. Aktualnie 
ota przewoźnika składa się 
z 4 Airbusów A321F. We 
ocie przewoźnika znajduje się także 
18 szerokokadłubowych Boeingów 777F. Linia posiada także 
480 samolotów pasażerskich z grupy Lufthansy, których jest moż-
liwości przewozu bagażu klientów. Premiera połączenia odbyła się 
w obecności: Wojciecha Ryglewicza – dyrektora sprzedaży i obsługi 
naziemnej Lufthansy Cargo w Europie Centralnej i Wschodniej 
i Artura Tomasika – prezesa Zarządu Górnośląskiego Towarzystwa Lotniczego 
sa. , katowice { 3 kwietnia 2025 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/yw7sxm3h
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»wizJa i PersPektywy 
rozwoJu mPl katowiCe 
w PyrzowiCaCh«
organizatorzy:
polskie towarzystwo 
ekonomiczne oddział 
w katowicach \\ 
górnośląskie towarzystwo 
lotnicze 

 è 13 marCa 2025

Artur Tomasik (gtl sa), Michał 
Dudek (Uniwersytet wsb Merito 
Chorzów), Mariusz Kuczek 
(Katowice Airport), Wojciech 
Ryglewicz (Lufthansa Cargo), 
Małgorzata Rutowska (Akade-
mia Górnośląska im. Korfante-
go), Michał Ogłoziński (ksse sa), 
Iwona Krzyżewska (Akademia 
wsb) wzięli udział w katowic-
kiej konferencji nt. rozwoju 
Katowice Airport do 2032 r., 
problemów cargo lotniczego, 
dywersy�kacji usług lotniczych, 
rozwiązaniami smart w trans-
porcie publicznym. 
Ω galeria zdjęć:
h�ps://tinyurl.com/y25eyw

»aktualny stan 
i PersPektywy górniCtwa 
węgla kamiennego 
w PolsCe«
organizatorzy:
polskie towarzystwo 
ekonomiczne oddział 
w katowicach \\ główny 
instytut górnictwa – 
państwowy instytut 
badawczy

 è 7 listoPada 2024

dr Jerzy Podsiadło (pte w Kato-
wicach) i Jarosław Zagórowski 
(gig-pib) wystąpili w roli gospo-
darzy konferencji nt. branży 
paliwowo-energetycznej. Wśród 
prelegentów znaleźli się: Le-
szek Pietraszek (pgg sa), dr 
hab. Krystyna Faliszek, prof. 
uś (Uniwersytet Śląski), dr hab. 
Zygmunt Łukaszczyk, prof. pś 
(Politechnika Śląska) oraz  dr 
hab. inż. Alicja Krzemień, prof. 
gig-pib i dr hab. inż. Stanisław 
Tokarski, prof. gig-pib.
Ω galeria zdjęć:
h�ps://tinyurl.com/2kxd8xxj

obrona Cywilna w PraktyCe. 
Jak zbudować tarCzę 
obywatelską?
organizatorzy:
województwo śląskie \\ śląski 
związek gmin i powiatów

 è 6 listoPada 2025

Organizacje wojewódzkie zorganizo-
wały konferencję na temat systemu 
bezpieczeństwa mieszkańców regionu 
oraz strategii reagowania w sytuacjach 
zagrożenia. Głos w konferencji zabierali 
m.in. wojciech saługa – marszałek 
województwa śląskiego, Piotr Kuczera 
(śzgip oraz eksperci – dr Jacek Bartosiak, 
Marek Budzisz, płk Paweł Piątkowski.
Ω galeria zdjęć:
h�ps://tinyurl.com/37p5x398

»śląskie forum sPrawiedliweJ transformaCJi«
organizator: departament rozwoju i transformacji regionu urzędu 
marszałkowskiego wojewódzkiego śląskiego

 è 5 grudnia 2024

Wojciech Saługa – marszałek województwa śląskiego otworzył 
wydarzenie poświęcone miejsca transformacji regionu w nowej 
unijnej perspektywy �nansowej 2021-2027, gdy do regionu napłyną 
środki rozwojowe rzędu 5,1 mld euro. Moderatorką konferencji była 
Małgorzata Staś – dyrektor Departamentu Rozwoju i Transformacji 
Regionu umwś w Katowicach. W sesji plenarnej uczestniczyli: Jerzy 
Buzek – b. premier rządu rp, przewodniczący Parlamentu Europejskiego 
2009-2012, Leszek Pietraszek – wicemarszałek województwa, Joanna 
Pauly – dyrektor Departamentu Funduszy Europejskich i Spraw 
Zagranicznych w Ministerstwie Przemysłu, Balbina Gluza - Cyczer-
ska – przedstawicielka Komisji Europejskiej (Dyrekcja Generalna ds. 
Polityki Regionalnej i Miejskiej), Maciej Sytek – prezes Zarządu arp sa 
w Koninie. Grudniowe Forum było momentem inauguracji projektu 
»Regionalne Obserwatorium Procesu Transformacji 2.0«.
Ω  galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/3eh8cuj4

»transformaCJa 
energetyCzna śląska 
w modelu PPP«
organizatorzy:
górnośląsko-zagłębiowska 
metropolia, parlamentarny 
zespół ds. partnerstwa 
publiczno-prywatnego, śląski 
urząd wojewódzki, fundacja 
centrum ppp 

 è 16 styCznia 2025

Senator rp Joanna Sekuła była 
inicjatorką debaty nt. wykorzy-
stania środków z kpo i funduszy 
ue na inwestycje transformacji 
energetycznej. Wystąpienia kon-
ferencyjne przygotowali: Jacek 
Karnowski  i Robert Dzierzgwa 
(Ministerstwo Funduszy i Po-
lityki Regionalnej, Kazimierz 
Karolczak (gzm), Joanna Pauly 
(Ministerstwo Przemysłu) oraz 
Piotr Sprzączak (Veolia esco), 
Artur Pollak (apa Group) Marek 
Zdanowicz (Dalkia Polska Solu-
tions), Konrad Borowski (Dalkia 
Polska Energia), Marcin Bejm 
(cms), Robert Żmuda (Veolia).
Ω galeria zdjęć:
h�ps://tinyurl.com/j3afahms

»rPa do zmian klimatu«
 è 11 lutego 2025

Ruszył pierwszy w kraju Regionalny Plan 
Adaptacji do zmian klimatu (powietrze.
slaskie.pl). W konferencji inauguracyjnej 
ip life dla adaptacji terenów pogórni-
czych (life IpC/cz/00004 — life-ip coala) 
uczestniczyli: Rafał Adamczyk (Zarząd 
Województwa Śląskiego), Paweł Jaworski 
(Departamentu Adaptacji do Zmian 
Klimatu i Polityki Miejskiej w mkiŚ), 
Jarosław Makowski (Zarząd Miasta 
Katowice), Ilona Jędrasik (ioś-pib) oraz 
dr Agnieszka Kuśmierz i dr Agnieszka 
Sobol – zespół merytoryczny rpa.
Ω galeria zdjęć:
h�ps://tinyurl.com/424kb9e9

»śląskie. zawodowCy 2«
lider projektu:
województwo śląskie

 è 25 styCznia 2025

W inauguracji ii edycji projektu 
promocji kształcenia profesjo-
nalistów »Śląskie. Zawodowcy« 
uczestniczyli: Rafał Adam-
czyk (Zarząd Województwa 
Śląskiego), Aleksandra Wanat 
(rig w Katowicach), dr Rafał 
Żelazny (ksse sa), prof. Jan 
Klimek (Izba Rzemieślnicza 
oraz mśp w Katowicach) i dr 
Marta Adamczyk (Akademia 
Górnośląska im. W. Korfantego 
w Katowicach). W inauguracji 
wzięła udział młodzież z Po-
wiatowego Zespołu Szkół nr 
2 im. K. Miarki w Pszczynie 
i Zespołu Szkół Poligra�czno 
- Mechanicznych im. Armii 
Krajowej w Katowicach. Projekt 
uzyskał ok. 79 mln zł (67 mln 
zł – środki pochodzące z ue, 
4 mln zł – z budżetu państwa, 
8 mln zł – wkład własny).
Ω galeria zdjęć:
h�ps://tinyurl.com/5xrvahby
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sPrawny wymiar sPrawiedliwośCi – silna gosPodarka 4 W Sali Marmurowej 
w budynku Śląskiego Urzędu Wojewódzkiego w Katowicach odbyła się debata 
z cyklu »sPrawny wymiar sPrawiedliwośCi – silna gosPodarka«. W debacie wziął 
udział adam bodnar – minister sprawiedliwości, prokurator generalny. Wydarzenie 
spotkało sie z zaiteresowaniem  przedstawicieli biznesu, środowisk prawniczych 

i akademickich. Gospodarzem miejsca był marek wóJCik – woje-
woda śląski.  Dyskusja skupiła się na problemach przedsiębiorców 
wynikających z: przewlekłości postępowań, trudności w egzekucji 
roszczeń, roli asystentów sędziów w sprawach gospodarczych oraz 
konieczności specjalizacji sędziów w tej dziedzinie.  Wystąpienie 
merytoryczne przygotowała natalia sołtowska – prezes Sądu 
Arbitrażowego przy Izbie Przemysłowo-Handlowej w Tarnowskich 

Górach. W panelu dyskusyjnym uczestniczyli: sonia draga, natalia klima-Pio-
trowska oraz Prof. dr hab. woJCieCh PoPiołek. Katowicka konferencja znalazła 
się w agendzie ogólnopolskiego cyklu organizowanego w ramach badań »business 
ready« realizoane przez Bank Światowy. , katowice { 12 marca 2025 Ω galeria 
zdjęć: h�ps://tinyurl.com/vf29298m

Pierwszy rok resortu i założenia nowego PPeJ 4 marzena Czarnecka – minister 
przemysłu podsumowała efekty działania resortu w pierwszym roku działalności. 

Szefowa ministerstwa wraz z Pawłem gaJdą – dyrektorem Depar-
tamentu Energii Jądrowej w resorcie omówili główne założenia 
aktualizacji Programu Polskiej Energetyki Jądrowej. Elektrownie 
jądrowe powstaną w:  Lubiatowie-Kopalinie w pow. wejherowski 
(2025-2035 – Polskie Elektrownie Jądrowe Sp. z o.o. i konsorcjum 
Westinghouse i Bechtel, usa) oraz Bełchatowie i Koninie (ew. 
Kozienicach i Połańcu); druga instalacja powstanie w latach 2032-

2040. , katowice { 13 marca 2025 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/t6wnzwbx

węglokoks w CzęstoChowie ″ Umowa dzierżawy między syndykiem masy upadłościowej 
Liberty Częstochowa a Węglokoksem sa była wstępem do uporządkowania spraw Huty 
Częstochowa. W brie�ngu prasowym zorganizowanym w związku z przejęciem często-
chowskiej huty wzięli udział: robert kropiwnicki – sekretarz stanu 
w map, wojciech saługa – marszałek województwa śląskiego, tomasz 
ślęzak – prezes Zarządu Węglokoks, adrian sienicki – wiceprezes Zarządu 
Węglokoks, jarosław huptyś – dyrektor produkcji Huty Częstochowa, 
adrian dzwonek – syndyk masy upadłościowej Liberty Częstochowa, 
łukasz pabiś – z-ca prezydenta Częstochowy.  Do realizacji umowy została 
powołana spółka huta CzęstoChowa sP. z o.o., która przejęła obowiązki 
pracodawcy dla ponad 900 pracowników.  Realizacja przedsięwzięcia była 
możliwa dzięki Ministerstwu Przemysłu i osobistemu zaangażowaniu minister Marzeny 
Czarneckiej. , częstochowa { 20 listopada 2024 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/4fdc2ycd

list dla wsPółPraCy ″ Fundusz Górnośląski (fg) sa i Agencja Rozwoju Przemysłu (ap) sa zostały sygna-
tariuszami listu intencyjnego dot. współpracy w zakresie rozwoju przedsiębiorczości �rm sektora mśp 
w województwie śląskim. W uroczystości podpisania listu uczestniczyli: woJCieCh saługa – marszałek 
województwa śląskiego, bartłomieJ babuśka – prezes Zarządu fg sa, miChał dąbrowski – prezes arp 
sa (do końca stycznia 2025 r.). , katowice { 11 grudnia 2024 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/6z9amnnz

katowiCe Członkiem PPCa ″ Katowice przystąpiły do Powering Past Coal Alliance (ppca) 
– koalicji na rzecz przyspieszenia odejścia od produkcji energii z węgla, zrzeszającej ponad 
180 krajów, samorządów i �rm z całego świata W uroczystości podpisania dokumentu ws. 
dołączenia do ppca wzięli udział: Marcin Krupa – prezydent miasta Kato-
wice, Anna Clunes – ambasador Zjednoczonego Królestwa Wlk. Brytanii 
i Irlandii Płn. w Polsce, Catherine Godin – ambasador Kanady w Polsce 
oraz Patryk Białas – przewodniczący komisji klimatu i środowiska Rady 
Miasta w Katowicach. Przystępując do ww. koalicji Katowice zobowiązały 
się do utworzenia miejskiego planu adaptacji do zmian klimatycznych 
– samorząd miejski ma podjąć starania, aby do 2030 r. zredukować 
emisję co2 o 40 proc. w stosunku do 2012 r. oraz wspierać lokalny biznes 
w działaniach związanych z transformacją. , Katowice { 9 stycznia 2025 Ω galeria zdjęć: 
h�ps://tinyurl.com/37wxarzj
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Uniwersytet ekonomiczny w katowicach
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 È styCzniowe święto uniwersytetu ekonomiCznego w katowiCaCh

strategia błękitnego oCeanu
święto uniwersytetu ekonomiCznego w katowiCaCh – JedneJ z naJstarszyCh uCzelni 
na Górnym Śląsku, powstałej na przełomie 1936/1937 r. – należy do najważniejszych wy-
darzeń akademickich w województwie śląskim. Tegoroczna uroczystość miała specjalny 
wyraz, gdyż towarzyszyła jej inauguracja projektu Bauhaus4EU (www.bauhaus4.eu). 

Wydarzeniu przewodziła Prof. dr hab. inż. Celina m. olszak – rektor uczelni, która 
w swoim przemówienia mówiła nt.: 88-letniej historii instytucji, uczestnictwa w projekcie 
Europejskie Miasto Nauki Katowice 2024 (50 Tygodni Nauki) oraz zobowiązania do pozo-
stawania „błękitnym oceanem”, tj. miejscem odkryć, współpracy i spotkania z nieznanym. 

Wstępem do 88. uroczystości jubileuszu Uniwersytetu Ekonomicznego w Katowicach 
była inauguracja projektu Bauhaus4EU – systemowej, strukturalnej i trwałej współpracy 
grupy europejskich uczelni w konsorcjum dążącym do wypracowania nowych rozwiązań 
wykraczających poza dotychczasowe modele współpracy. Wystąpienia w tej części wy-
darzenia przygotowali: mirosław marCzewski – dyrektor generalny Fundacji Rozwoju 
Systemu Edukacji oraz Prof. Peter benz – rektor Universität Weimar (RFN). 

Tradycyjnie – święto katowickiej uczelni jest okazją do wręczenia 18 naukowcom dyplo-
mów doktorskich; w imieniu promowanych głos zabrała dr Magdalena Dominiczewska. 
Uroczystość poprowadził prof. dr hab. Maciej Nowak – prorektor ds. Nauki i Rozwoju 
Kadry Akademickiej. Prof. dr hab. Maciej Nowak poprowadził również uroczystość 
wręczenia tytułów profesora honorowego na ręce dwóch zasłużonych, emerytowanych 
profesorów uniwersyteckich – dr hab. Agaty Małysy-Kalety i dr. hab. Andrzeja Bajdaka. 
Dyplomy wręczyła prof. dr hab. inż. Celina M. Olszak.

W agendzie święta Uniwersytetu Ekonomicznego znalazło się wręczenie statuetek IV 
edycji projektu »Wybitni Absolwenci«, które poprowadził dr hab. Robert Wolny, prof. UE 
– prorektor ds. rozwoju i współpracy z otoczeniem. Laureatami konkursu zostali zostali: 
prof. dr hab. Krystyna Jędralska, Dariusz Mazurkiewicz, Tomasz Konik oraz Kamil Lorek. 
Statuetki wręczyły prof. dr hab. inż. Celina M. Olszak oraz dr inż. Kamila Bartuś – prezes 
Stowarzyszenia Absolwentów. Ważnym elementem wydarzenia były wręczenia: dyplomów 
uznania dla pięć szkół partnerskich uczelni oraz  wyróżnień dla 43 członków społeczności 
akademickiej. Wyróżnienia wręczyli: prof. dr hab. inż. Celina M. Olszak oraz  prof. dr hab. 
Wojciech Dyduch – prorektor ds. kształcenia i współpracy międzynarodowej.

Z okazji święta uczelni zostały przygotowane dwa specjalne �lmy: „Poten-
cjał Województwa Śląskiego” oraz „Uniwersytet na całe życie”. Uroczystość 
uświetnił występ Chóru Uniwersytetu Ekonomicznego w Katowicach. 
nad agendą ceremonii czuwał rzecznik prasowy Marek Kiczka. , katowi-
ce { 24 stycznia 2025 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/y4tjfd43

wykład. wyzwania 
dla transformaCJi 
energetyCzneJ
grzegorz lot – prezes Zarządu 
tauron Polska Energia sa przy-
gotował wykład pt. »wyzwania 
dla transformaCJi energe-
tyCzneJ« w ramach Katedry 
Transformacji 
Energetycznej 
na Uniwersyte-
cie Ekonomicz-
nym w Katowi-
cach kierowanej 
przez dr hab. Marzenę Czar-
necką, prof. ue – minister prze-
mysłu. Prezes Grzegorz Lot 
– po nakreśleniu szerokiego 
tła aktualnej sytuacji krajowej 
energetyki – zajął się omówie-
niem rozwiązań, które należy 
przyjąć na przyszłość. Podzielił 
się także swoim poglądem na 
sens transformacji, który wyra-
ża się w zdaniu: „Najważniejsi 
są ludzie”. Problem akceptacji 
społecznej dotyczy każdej trans-
formacji – a transformacji ener-
getycznej opartej na wartościach 
w szczególności. W wykładzie 
znalazło się również miejsce 
dla problematyki oze, którą 
prezes Lot rozumie jako zwią-
zek: Odpowiedzialność, Zaan-
gażowanie, Efektywność i Ener-
gia. , katowice { 24 stycznia 
2025 Ω galeria zdjęć: https://
tinyurl.com/e27ythpw
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 È szkoła biznesu PoliteChniki śląskieJ

liderzy dla zmieniaJąCego się świata
w 2025 do agendy dni otwartyCh PoliteChniki śląskieJ trafiła konferencja »energe-
tyka – nauka – Przemysł« – wydarzenie zorganizowane przez Szkołę Biznesu Politechniki 
Śląskiej (mcbi.pl) oraz Stowarzyszenie Absolwentów Studiów mba Politechniki Śląskiej. 
W czasie konferencji omawiano kluczowe wyzwania i strategie dotyczące transformacji 
energetycznej w Polsce – wśród dyskutantów znaleźli się: przedstawiciele władz centralnych, 
przedsiębiorcy oraz naukowcy. Wśród zagadnień podjętych przez ekspertów uczestniczą-
cych w konferencji znalazł się problem perspektywy budowy elektrowni jądrowej w Polsce 
oraz kalendarium inwestycji w krajowy atom. Pierwszy prąd z reaktora ma popłynąć 
do sieci w 2036 roku. Zaproszenie do udziału w konferencji przyjęła m.in. dr hab. marzena 

CzarneCka, Prof. ue – minister przemysłu, która wygłosiła wystąpienie pt. 
»energetyka kraJowa – Problemy i strategia na koleJne lata«. Szefowa 
resortu przemysłu podkreśliła potencjał województwa śląskiego jako jednej 
z przyszłych lokalizacji małej elektrowni modułowej (smr) – warunkiem 
byłoby wykonanie szczegółowych badań geologicznych. 

W wydarzeniu wzięli udział: prof. dr hab. inż. marek gzik – sekretarz 
stanu w Ministerswie Nauki i Szkolnictwa Wyższego, prof. dr hab. inż. marek pawełczyk 
- rektor Politechniki Śląskiej, katarzyna kuczyńska-budka – prezydent miasta Gliwice, 
borys budka – przewodniczący Komisji Parlamentu Europejskiej ds. przemysłu, badań 
naukowych i energii, monika gawlik – dyrektor departamentu ds. spółek paliwowych 
i energetycznych w Ministerstwie Aktywów Państwowych. Obecni byli także: robert żmuda 
– dyrektor handlowy Veolia Polska, prof. dr hab. inż. 
adam zieliński – dyrektor Łukasiewicz – git w Gliwi-
cach, grzegorz onichimowski – prezes Zarządu pse 
sa, olaf kopczyński – dyrektor ds. sprzedaży Oshore 
Wild ge Vernova (ge Vernova), piotr gołębiowski – 
wiceprezes Zarządu tauron  Polska Energia i piotr 
andrusiewicz – prezes Zarządu Enea Wytwarzanie.

W drugiej części wydarzenia – poprowadzonej przez 
dr hab. małgorzatę dobrowolską, Prof. Pś – odbyło 
się wręczenie absolwentom studiów mba na Politechnice 
Śląskiej dyplomów, które potwierdzają kompetencji 
w zakresie mba Przemysł 4.0 oraz mba Technologie Wodorowe i Transformacja Energetycz-
na. Równocześnie z ceremonią wręczenia dyplomów miała miejsce uroczysta inauguracja 
nowego rocznika studiów mba Transformacja Energetyczna i Cyfrowa. , gliwice – Centrum 
Edukacyjno-Kongresowe { 28 marca 2025 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/yc8452rb

inwestyCJa 
w Przyszłość
Prof. marek gzik – sekretarz 
stanu w ministerstwie na-
uki i szkolniCtwa wyższego 
(mniszw), Prof. marek Paweł-
Czyk – rektor PoliteChni-
ki śląskieJ oraz agnieszka 
dylewska – wiCePrezydent 

miasta gliwi-
Ce wzięli udział 
w prezentacji 
wielosilniko-
wego samolotu 
szkoleniowego 
tecnam P2006T, 

czyli najnowszego nabytku Aka-
demickiego Ośrodka Szkolenia 
Lotniczego gliwickiej uczelni. 
Wydarzeniu przewodniczył 
prof. Jarosław Kozuba – dyrek-
tor Centrum Kształcenia Kadr 
Lotnictwa Cywilnego Europy 
Środkowo-Wschodniej (www.
polsl.pl/rjo14-ckklc). Zakupiona 
maszyna z dwoma silnikami 
Rotax 912S3 (100 km każdy) 
ma 411 kg ładowności,  osiąga 
prędkość przelotową 145 wę-
złów oraz zasięg do 5 godzin 
lotu (200 l paliwa). Na wypo-
sażeniu jest awionika Garmin 
G950. Koszt zakupu zbliżył się 
do 4 mln zł – na �nansowanie 
złożyły się środki ze specjalnego 
programu. , gliwice – Akade-

micki Ośrodek Szkolenia Lot-
niczego ato polsl { 31 marca 
2025 Ω galeria zdjęć: h�ps://
tinyurl.com/3xbwe5tp

europerspektywy.eu
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nowa oferta studiów PodyPlomowyCh Ê Przedstawiciele 
Politechniki Śląskiej i Głównego Instytutu Górnictwa – 
Państwowego Instytutu Badawczego (gig-pib) podpisali list 
intencyjny w sprawie organizacji studiów podyplomowych 
»adaPtaCJa koPalń do Pełnienia nowyCh funkCJi – 

uwarunkowania Prawne, teChniCzne, 
sPołeCzne i środowiskowe«. Strony 
reprezentowali: dr hab. aleksandra kuzior, 
prof. pś – dziekan Wydziału Organizacji 
i Zarządzania Politechniki Śląskiej oraz 
jarosław zagórowski – dyrektor gig-
-pib. Unikatowym obszarem ww. studiów 
podyplomowych będzie tzw. postmining. 

„Ta wyjątkowa inicja�wa będzie budować kompetencje liderów 
zdolnych przekształcać tereny pogórnicze w nowoczesne prze-
strzenie zrównoważonego rozwoju” – powiedział dyrektor 
gog-pib. , katowice { 26 listopada 2024 Ω galeria zdjęć: 
h�ps://tinyurl.com/3sm�2rc

wsPółPraCa PoliteChniki z orlenem Ê Politechnika Śląska 
i pkn Orlen podpisali umowę Konsorcjum Przemysłowo-
-Naukowego w dziedzinie next-catalysis, które dla Grupy 
Orlen stanowi klucz do współpracy z najlepszymi ośrod-
kami badawczymi w kraju. Z ramienia Politechniki Śląskiej 
umowę podpisał prof. marek pawełczyk – rektor uczelni, 
ze strony pkn Orlen ireneusz fąfara – prezes Zarządu. 
Gliwicka Politechnika stanie się liderem współpracy z jedną 

z największych europejskich �rm. Celem 
Konsorcjum jest realizacja wspólnych 
Projektów Badawczo-Rozwojowych, kształ-
cenie przyszłych kadr naukowców, rozwój 
innowacyjnych materiałów katalitycznych 
dla procesów przemysłowych prowadzonych 
w Grupie Kapitałowej Orlen a także transfer 
wiedzy oraz budowa relacji biznesowych 
pomiędzy przemysłem a światem nauki. 

Liderem Konsorcjum jest pkn Orlen. Partnerami naukowymi 
zostały ww. Politechnika Śląska i Uniwersytet Warszawski. 
Konsorcjum Przemysłowo-Naukowego w dziedzinie kata-
lizy next-catalysis zostało zainicjowane przez pkn Orlen 
w 2023 r. podczas iii Naukowej Konferencji »kataliza – 
teraźnieJszość i Przyszłość«. , gliwice { 18 listopada 
2024 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/45w5xsnv
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Jakie cele strategiczne przyjął Pan 
na swoją kadencję jako rektor 
i jak planuje je Pan realizować?

Dialog jest kluczowym elementem zarzą-
dzania uczelnią. Myśląc o długofalowym 
rozwoju uczelni trzeba mieć konkretne 
propozycje, ale również wysłuchać propo-
zycji społeczności akademickiej. Bez współ-
pracy z kadrą akademicką oraz studen-
tami trudno realizować odważne plany, 
szczególnie takie wymagające zaangażo-
wania całej społeczności akademickiej.

Bardzo ważne jest umiędzynarodowie-
nie uczelni. Politechnika Śląska aspiru-
je do bycia rozpoznawalną uczelnią na 
rynku międzynarodowym, co obejmuje 
współpracę z zagranicznymi instytucjami 
badawczymi, wymianę studentów i re-
alizację międzynarodowych projektów 
badawczych.

Ważne są działania na rzecz posze-
rzenia oferty edukacyjnej, szczególnie 
w kontekście ogólnego spadku liczby 
studentów. Wynika on głównie z ma-
lejącej liczby kandydatów na studia 
drugiego stopnia. Wielu absolwentów 
znajduje pracę już w trakcie studiów, co 
powoduje, że nie kontynuują edukacji. 
Aby ich zatrzymać, konieczne jest do-
stosowanie oferty dydaktycznej: zwięk-
szenie elastyczności zajęć, umożliwienie 
łączenia nauki z pracą oraz atrakcyjne 
kierunki studiów. Politechnika Śląska 
stawia na kształcenie zorientowane 
projektowo powiązane z rzeczywisty-
mi problemami.

Razem z dziekanami wydziałów udało 
nam się w krótkim czasie wypracować 
nowe propozycje, szybko zdobywamy do-
świadczenie i odnosimy sukcesy. Wśród 
nowych kierunków studiów są: tech-
nologie inżynierskie w kryminalistyce, 

rewitalizacja terenów poprzemysłowych, 
innowacyjne technologie w przemyśle, 
czy zielone technologie. Politechnika 
Śląska aspiruje do roli lidera w kraju 
w kształceniu w zakresie energetyki ją-
drowe. Mamy także wyjątkowy program 
studiów MBA w tematyce transformacji 
energetycznej, które cieszą się dużym 
zainteresowaniem menedżerów. Inno-
wacyjność i nowoczesne formy kształ-
cenia przyciągają studentów, również 
studiów podyplomowych, jednak wy-
magana jest intensywna promocja tych 
inicjatyw.

Jak uczelnia zamierza zwiększyć 
swoją rozpoznawalność 
i przyciągnąć kandydatów?

Promowanie unikalnego podejścia 
do kształcenia, opartego o projekty i sze-
roką wybieralność, jest fundamentalne, 
bo to nas wyróżnia. Ważne jest także 
podkreślenie wyjątkowej infrastruktury 
uczelni, jak nowoczesne centra i laborato-
ria na poziomie światowym. Przykładem 
jest Europejskie Centrum Innowacyjnych 
Technologii dla Zdrowia - EHTIC w Za-
brzu, które przyciąga partnerów z całej 
Europy. Rozpoczynamy realizację kilku 
dużych inwestycji, wspieranych przez 
fundusze unijne o wartości około 300 mln 
zł. Są one niezwykle ważne dla zapewnie-
nia pozycji uczelni w gronie najlepszych 
w kraju i Europie.

Działania te są istotne nie tylko 
dla uczelni, ale także dla regionu. Chcemy 

zachęcić młodych ludzi do studiowania 
i pracy na Śląsku. Współpraca z wła-
dzami samorządowymi i biznesem ma 
na celu zatrzymanie tutaj młodych lu-
dzi. Także ważna jest dla nas współ-
praca z innymi uczelniami w regionie, 
na równych i partnerskich zasadach, 
może wspólne utworzenie federacji, po-
zwalające wszystkim zachować własną 
tożsamość, a przy tym zacieśniać nasz 
związek. Ważne są także relacje z oto-
czeniem społeczno-gospodarczym – 
dla mnie są fundamentem funkcjono-
wania uczelni technicznej. Politechnika 
Śląska nie tylko kształci przyszłą kadrę 
dla przedsiębiorstw, ale także realizuje 
wspólne projekty badawczo-rozwojowe 
podnoszące ich innowacyjność. Współ-
praca ta sprawia, że studenci już podczas 
studiów mają kontakt z rzeczywistymi 
problemami, co zwiększa ich atrakcyj-
ność na rynku pracy. 

Podsumowując, 
co jest najważniejsze dla rozwoju 
Politechniki Śląskiej?

Najważniejsi są ludzie – nasza Wspól-
nota i jej zaangażowanie. Współpraca 
z ośrodkami badawczymi oraz krajowymi 
i zagranicznymi uczelniami stanowi fun-
damentalne narzędzie naszego programu 
rozwoju, inspirowanego najlepszymi świa-
towymi praktykami. Aktywnie uczestni-
czymy w międzynarodowych projektach 
badawczych, jednak dostrzegamy potrze-
bę intensyfikacji tych działań.

Dlatego wspieramy pracowników 
w pozyskiwaniu międzynarodowych 
grantów oraz rozwijamy relacje akade-
mickie i biznesowe z wiodącymi ośrod-
kami naukowymi. Jako współtwórcy 
Uniwersytetu Europejskiego EURECA-
-PRO, angażujemy się w poszerzanie 
oferty dydaktycznej, programy podwój-
nych dyplomów oraz wizyty studyjne 
dla kadry. Chcemy, aby nasza uczelnia 
była otwarta na naukowców, doktoran-
tów i studentów z zagranicy, co sprzyja 
twórczej wymianie doświadczeń i pod-
nosi jakość badań. Goszczą u nas wy-
bitni naukowcy, odwiedzają nas nobli-
ści. Umiędzynarodowienie to nie tylko 
strategiczny kierunek, ale także ważny 
impuls dla rozwoju Politechniki Śląskiej.

Jesteśmy otwarci i odpowiadamy 
na wyzwania otaczającego nas świata, 
korzystamy z wyjątkowych możliwości 
jakie stwarza nasze otoczenie społecz-
no-gospodarcze, wzorujemy się na naj-
lepszych. Wszystkie te działania mają na 
celu rozwój indywidualnych karier całej 
naszej społeczności oraz umocnienie 
pozycji Politechniki Śląskiej jako jed-
nej z wiodących uczelni technicznych 
w Polsce i Europie.. K

Rozmowa z prof. dr hab. inż.
Markiem Pawełczykiem,
Rektorem Politechniki Śląskiej

Nowoczesność,
współpraca,
rozwój,
dialog
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w akademii górnośląskieJ o zarządzaniu i JakośCi Ê Konferencję pt. »teoria kontra Praktyka 
w zarządzaniu« (lp.akademiagornoslaska.pl/konferencja-zarzadzanie) w Akademii Górnośląskiej otworzył 
wykład wprowadzający pt. „Ontologiczne i epistemologiczne przesłanki rozwoju sztucznej inteligencji” wygło-
szony przez prof. dr. hab. Kazimierza Perechudę. Wydarzenie otworzyła dr marta 
adamczyk – rektor uczelni. Konferencja stanowiła platformę do wymiany wiedzy oraz 
najlepszych praktyk w obszarach zarządzania – wśród podjętych zagadnień pojawiły 
się strategie w obliczu zmian, przywództwo, innowacje i przedsiębiorczość, wyzwania 
współczesnego zarządzania. Uczestnicy konferencji mówili m.in. o nowych modelach 
biznesowych i zarządzaniu innowacjami w erze cyfryzacji, strategii i zarządzaniu ry-
zykiem w zmieniającym się otoczeniu oraz wyzwaniach przedsiębiorców związanych 
z budową zrównoważonych i innowacyjnych przedsiębiorstw. Na czele Komitetu Naukowego konferencji 
stał prof. dr hab. Jan Pyka. Przewodniczącą Komitetu Organizacyjnego dr Barbara Rychta. , Katowi-
ce { 27 listopada 2024 { galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/f5f4pw59

50-leCie Powołania oddziału PolskieJ akademii nauk w katowiCaCh Ê Oddział Polskiej Akademii Nauk (pan) w Katowicach został 
powołany do życia w 1974 r. Działalność Oddziału obejmuje swoim zasięgiem województwa śląskie i opolskie (katowice.pan.pl). W roku 
jubileuszowym na czele 5-osobowego Zarządu stoi: prof. dr hab. n. med. Andrzej Więcek, czł. koresp. pan – jego zastępcą jest Józef Du-
biński, czł. rzecz. pan (skład Zarządu uzupełniają: prof. dr hab. Leszek Marynowski, czł. koresp. pan, prof. dr hab. inż. 
Marek Pawełczyk, czł. koresp. pan oraz Czesława Rosik-Dulewska, czł. rzecz. pan). Głównym wydarzeniem jubileuszu 
była specjalna sesja, w czasie której zostały zaprezentowane dokonania członków Oddziału. Zaproszenia do udziału 
w sesji przyjęli m.in.: prof. dr hab. inż. Natalia Sobczak – wiceprezes pan, prof. dr hab. inż. Marek Gzik – sekretarz stanu 
w Ministerstwie Nauki i Szkolnictwa Wyższego, dr Marcin Krupa – prezydent Katowic, Marek Wójcik – wojewoda śląski, 
Kazimierz Karolczak – przewodniczacy Zarządu gzm, bp Marek Szkudło – administrator archidiecezji katowickiej. Dzia-
łalność Oddziału pan w Katowicach opiera się na: pracach komisji naukowych, których członkowie tworzą regionalną 
politykę naukową, współpracują z różnymi placówkami w regionie, udzielają patronatu nad projektami powstającymi 
w ww. województach. Oddział redaguje wydawnictwa i upowszechniania naukę. Styczniowe wydarzenie jubileuszowe zakończyło się 
spotkaniem okolicznościowym. , Katowice – Willa Goldsteinów { 16 stycznia 2025 { galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/msk8ajpy

nCbr PromuJe znaCzenie innowaCJi w ProCesie aPlikowania o środki uniJne i kraJowe Ê Prof. Jerzy 
małaChowski – dyrektor Narodowego Centrum Badań i Rozwoju (ncbr) wziął udział w spotkaniu zorga-
nizowanym przez Regionalną Izbę Przemysłowo-Handlową (riph) w Gliwicach i Łukasiewicz – Górnośląski 

Instytut Technologiczny (git) w Gliwicach. Gospodarzami spotkania byli wiktor Pawlik – 
prezydent Izby i Prof. adam zieliński – dyrektor Łukasiewicz – git, przewodniczący Rady 
riph. Dyrektor ncbr przedstawił plany rozwoju Centrum w aspekcie efektywnego korzystania 
z dostępnych mechanizmów �nansowania projektów B+R+I. W spotkaniu udział wzięli: 
przedsiębiorcy, samorządowcy, naukowcy – w tym: Prof. Paweł PiChniarCzyk (Łukasiewicz 
– icimb), dr barbara JuszCzyk (Łukasiewicz – imn), Prof. marCin staniek i Prof. marCin 
adamiak (obaj – Politechnika Śląska). Owocna dyskusja w trakcie spotkania wskazała na 
istotność zagadnień, dotyczących efektywnych mechanizmów �nansowania innowacyjnych 

projektów, które stanowią siłę napędową gospodarki kraju. , katowice { 16 stycznia 2025 { galeria zdjęć: 
h�ps://tinyurl.com/2s3wmu59

o PrzyszłośCi nauki PolskieJ na uniwersyteCie śląskim Ê Prof. dr hab. inż. Marek Gzik – sekretarz 
stanu w Ministerstwie Nauki i Szkolnictwa Wyższego, prof. Jerzy Małachowski – dyrektor Narodowego 
Centrum Badań i Rozwoju, prof. dr hab. Ryszard Koziołek – rektor Uniwersytetu Śląskiego wzięli 

udział w konferencji z cyklu »PorozmawiaJmy o PolskieJ nauCe«, która odbyła się 
na Uniwersytecie Śląskim. Spotkanie było okazją do poruszenia kwestii dotyczących 
przyszłości nauki i szkolnictwa wyższego w kraju – w tym planowanych reform oraz 
zmian w ewaluacji jednostek naukowych. Wydarzenie poprzedził brie�ng prasowy 
z udziałem wiceprezydenta miasta Katowice Waldemara Bojaruna. Marcowa dys-
kusja z przedstawicielami śląskiego środowiska akademickiego dała uczestnikom 
spotkania szereg informacji. Prof. Gzik poinformował, że resort nauki prowadzi 
prace nad nowelizacją ustawy Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce.  Ministerstwo 

Nauki i Szkolnictwa Wyższego zajmuje się także przyszłością funkcjonowania Polskiej Akademii 
Nauk. , Katowice { 18 marca 2025 { galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/ywc45�9

otwarCie laboratorium wodór w teChnologiaCh wysokotemPeraturowyCh w gliwiCaCh Ê Na zaproszenie Sieci 
Badawczej Łukasiewicz – Instytutu Ceramiki i Materiałów Budowlanych uczestniczyliśmy w uroczystym nowoczesnego 
centrum badawczego zlokalizowanego w Centrum Materiałów Ogniotrwałych Łukasiewicz – icimb. W uroczystości 
uczestniczyli m.in. prof. Marek Gzik - sekretarz stanu w Ministerstwie Nauki i Szkolnictwa Wyższego, 
prof. Paweł Pichniarczyk - dyrektor icimb, prof. Jerzy Lis - rektor agh im. Stanisława Staszica w Krakowie, 
prof. Andrzej Szarata - rektor Politechniki Krakowskiej, Wiktor Pawlik - prezydent riph w Gliwicach, 
Agnieszka Szymczyk - prezes riph w Gliwicach. Sieć Badawczą Łukasiewicz reprezentowali: Wiesław 
Skwarko - wiceprezes, prof. Adam Zieliński - dyrektor Górnośląskiego Instytutu Technologicznego, 
prof.  Damian Gąsiorek - dyrektor Krakowskiego Instytutu Technologicznego. Obecni byli też przed-
stawiciele instytucji otoczenia biznesu. Głównym elementem laboratorium jest wysokotemperaturowy 
piec komorowy, pracujący w temp. do 1750 °C, który może być opalany wodorem lub mieszanką 
gazów (komora robocza o obj. 1 m3). Urządzenie posłuży Instytutowi do współpracy z przemysłami: ceramicznym, 
metalurgicznym i materiałowym. , Gliwice { 18 marca 2025 { galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/2d5zhvnc
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bauhaus4eu - a euroPean university for resilient, sustainable, inClusive and beautiful regions

inauguraCJa ProJektu bauhaus 4eu Ê Uniwersytet Ekonomiczny (ue) w Katowicach rozpoczął 
współpracę z dziewięcioma europejskimi uczelniami, które uczestniczą w projekcie »bauhaus4eu 
- a euroPean university for resilient, sustainable, inClusive and beautiful regions« (www.
bauhaus4.eu). W ciągu najbliższych 4 lat zostanie utworzony wspólny europejski kampus, oferują-
cy zintegrowane programy edukacyjne i badawcze. W grudniu 2024 r. prof. dr hab. inż. Celina M. 
Olszak – rektor ue powołała Zarząd Sojuszu Bauhaus4eu do reprezentowania katowickiej uczelni 
w strukturach Zarządu Uniwersytetu Europejskiego. O projekcie mówił Mirosław Marczewski – dy-
rektor generalny Fundacji Rozwoju Systemu Edukacji. Wiodące wystąpienie na temat Bauhaus4eu 
przygotował prof. Peter Benz – rektor Universität Weimar (rfn), który przekonywał, że inicjatywa 
wspiera transformację społeczną, która zakłada promocję europejskich wartości obywatelskich, 
tj. wolność osobistą, wolność akademicką, różnorodność, inkluzywność, integrację i kompetencje 
językowe poprzez empatię i uprzejmość. Instytucjami partnerskimi projektu są: Bauhaus University 
Weimar, Blekinge Institute of Technology, Polytechnic University of Castelo Branco, University of 
Bergamo, University of Picardie Jules Verne, Lumière Lyon University 2, University of Architecture, 
Civil Engineering and Geodesy, polis University, University of Macedonia, Uniwersytet Ekonomiczny 
w Katowicach. , Katowice { 13 stycznia 2025

dotaCJa na śląskie interdysCyPlinarne Centrum Chemii Ê W lutym 2024 r. Zarząd Województwa 
podjął decyzję o przyznaniu do�nansowania na budowę nowego budynku Uniwersytetu Śląskiego 
w Katowicach, w którym uruchomione zostanie »śląskie interdysCyPlinarne Centrum Chemii« 

(wartość inwestycji 189,9 mln zł). Uczelnia otrzyma na tę inwestycję 32 mln zł 
w ramach dotacji z budżetu państwa – o wsparciu budowy Śląskiego Interdyscy-
plinarnego Centrum Chemii mówili podczas konferencji prasowej: prof. marek 
gzik – sekretarz stanu w Ministerstwie Nauki i Szkolnictwa Wyższego, wojciech 
saługa – marszałek Województwa Śląskiego oraz prof. ryszard koziołek – rektor 
Uniwersytetu Śląskiego. W listopadzie 2024 r. rząd premiera Donalda Tuska ogłosił 
plan dotowania 71 polskich uczelni kwotą ponad 1,5 mld zł. Warto przypomnieć, 
że w ramach Funduszy Europejskich dla Śląskiego region zainwestuje 1 mld zł na 

wzmocnienie infrastruktury i działalności dydaktycznej i badawczej. Niedawno zakończona inicjatywa 
»euroPeJskie miasto nauki katowiCe 2024« otrzymała wsparcie Zarządu Województwa Śląskiego 
w kwocie 13,6 mln zł. , katowice { 27 listopada 2024 { galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/sykz2rcz

akademia humanitas nowym Członkiem regionalneJ izby 
Przemysłowo-handloweJ w gliwiCaCh Ê Sosnowiecka uczel-
nia przystąpiła do Regionalnej Izby Przemysłowo-Handlowej 
(riph) w Gliwicach. Wręczenie certy�katu członkowskiego 
jest potwierdzeniem zaangażowania Akademii Humanitas 
(ah) w Sosnowcu w tworzenie synergii między światem nauki 
i biznesu. Zaświadczenie członkowskie, które wręczyli  Agnieszka 
Szymczyk – prezes riph i Wiktor Pawlik – prezydent riph, 
odebrała Ewa Kraus – dziekan Wydziału Nauk Stosowanych ah. 
Członkostwo w riph będzie dla ah ramą formalnej współpracy 
z lokalnymi przedsiębiorstwami, możliwością zapewnienia 
rozwoju kadry naukowej oraz wzmocnieniem pozycji uczelni 
na rynku edukacyjnym. , Gliwice { 9 stycznia 2025
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»ZDZ prZesZeDł pełną transformację – Z instytucji kojarZonej głównie Z kursami robotnicZy

Jak zaczęła się Pana przygoda 
z Zakładem Doskonalenia Zawodowego 
w Katowicach?

Moje związki z zdz Katowice to właściwie 
całe moje życie zawodowe. Tra�łem tutaj 
przypadkowo, w wieku 23 lat. Byłem zbyt 
młody, by objąć proponowane mi stanowisko 
w urzędzie wojewódzkim, dlatego skorzysta-
łem z okazji i zostałem kierownikiem działu 
ekonomicznego w Zakładzie. Ówczesne 
kierownictwo stawiało na młodych, wykształ-
conych ludzi – co w tamtym czasie było 
rzadkością. Planowałem zostać na dwa lata, 
zdobyć staż i ruszyć dalej. Stało się inaczej: 
w 1974 r. zostałem powołany do zarządu 
Zakładu, a w 1989 r. – po trudnym okresie 
politycznych nacisków – objąłem stanowisko 
prezesa. W ubiegłym roku minęło 35 lat 
od tej chwili. W tym roku kończę swoją 
siódmą, pełną kadencję – i będzie to moja  
ostatnia.

Przez te dekady zmieniło się wszystko 
– i świat, i sam ZDZ Katowice. Jakie 
przemiany uważa Pan za najważniejsze?

Pracę zawodową zaczynałem w zupełnie 
innych realiach. Nie było telefonów komór-
kowych, internetu, Unii Europejskiej ani 
tanich lotów. Posiadanie prywatnego telefonu 
czy samochodu było luksusem. Gospodarka 
prl-u była gospodarką niedoboru – nie było 
problemem sprzedać towaru, problemem 
było go wytworzyć. Wszystkiego brakowało.

W tamtym czasie zdz katowice zajmował 
się nie tylko kształceniem, ale i produk-
cją. Prowadziliśmy warsztaty, w których 
młodociani pracownicy zdobywali zawód, 
a Zakład wytwarzał m.in. obrabiarki do me-
talu, przecinarki, podnośniki hydrauliczne 
i spawarki. Produkowaliśmy rocznie około 
5000 spawarek oraz wyposażaliśmy polskie 
statki w nasze urządzenia. Eksportowaliśmy 
także na Bliski Wschód, do Ameryki Połu-
dniowej, a nawet pojedyncze egzemplarze 
do Ameryki Północnej i Australii.

JaCek kwiatkowski |  

55 lat z zdz katowiCe. 
o PrzemianaCh, 

wyzwaniaCh 
i deCyzJaCh

rozmowa z JaCkiem kwiatkowskim
Prezesem zarządu zakładu doskonalenia zawodowego w katowiCaCh

»mam ogromną 
nadzieJę,
że moi nastęPCy 
utrzymaJą wysoką 
Jakość kształCenia
i będą nadal tworzyć
nowe możliwośCi 
rozwoJu – zarówno 
dla młodzieży,  
Jak i dorosłyCh«



mi stał się miejscem, które kształci specjalistów, techników, ludzi z wyższym wykształceniem, a nawet artystów«
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Transformacja ustrojowa wymusiła 
zmiany także w działalności Zakładu.

Tak. W latach 90. musieliśmy zrewidować 
nasze podejście. Warsztatowa produkcja 
przestała być opłacalna. Szybko okazało 
się, że wyspecjalizowani producenci oferu-
ją lepsze rozwiązania niż my. Jako prezes 
podjąłem trudną, ale konieczną decyzję 
o wycofaniu się z produkcji. To oznaczało 
dużą restrukturyzację – przekwali�kowanie 
lub odejście wielu pracowników oraz prze-
kształcenie warsztatów 
w sale dydaktyczne. 
Ten proces przebiegł 
spokojnie, dzięki cze-
mu zachowaliśmy bazę 
materialną.

Jaką rolę w rozwoju ZDZ odegrało 
szkolnictwo?

Od początku lat 90. skupiliśmy się na 
działalności szkoleniowej i edukacyjnej. 
Najpierw rozbudowaliśmy ofertę kursów 
zawodowych, a od 1991 roku zaczęliśmy 
zakładać szkoły. Na przestrzeni lat powołałem 
do życia ponad 100 placówek. Dziś w naszej 
sieci mamy 47 szkół: 
technika, licea ogól-
nokształcące, szkoły 
branżowe, policealne 
studium medyczne, 
a także dwie szkoły 
artystyczne.

Zmieniała się także 
struktura wykształce-
nia społeczeństwa. Gdy 
w 1993 roku zakłada-
liśmy śląską wyższą 
szkołę zarządzania 
– pierwszą niepublicz-
ną uczelnię na Śląsku 
– w Polsce studiowało 
zaledwie pół miliona 
osób. W szczytowym 
momencie było ich 
ponad dwa miliony. 
Nasza uczelnia roz-
wijała się dynamicz-
nie: z początkowych 
130 studentów do po-
nad 5000. Po 20 latach 
uznaliśmy, że czas na 
zmiany i połączyliśmy ją z górnośląską wyż-
szą szkołą handlową, dzisiejszą akademią 
górnośląską – z korzyścią dla obu stron.

Dziś jesteśmy przede wszystkim placówką 
edukacyjną – nowoczesną, dostosowaną 
do potrzeb rynku pracy. Kształcimy młodzież, 
dorosłych, oferujemy szkolenia specjalistycz-
ne, a także potwierdzenie kwali�kacji poprzez 
egzaminy. zdz katowice przeszedł ogromną 
transformację: od producenta sprzętu prze-
mysłowego do kompleksowego dostawcy 
edukacji zawodowej i ogólnokształcącej. 
To efekt wielu lat pracy, dostosowywania się 
do zmieniających się warunków i wyzwań 
cywilizacyjnych.

Panie Prezesie, mówił Pan o nowym 
projekcie technikum lotniczego. 
Na czym dokładnie będzie on polegał?

Dzięki dotychczasowym inwestycjom 
mamy znakomite wyposażenie, ale nie zatrzy-
mujemy się w miejscu. Technikum lotnicze 
wchodzi właśnie w kolejny projekt – będziemy 
lokować sprzęt silnikowy i lotniczy na terenie 
Aeroklubu Katowickiego na Muchowcu. Taki 
sprzęt nie mógłby funkcjonować w szkol-
nym budynku, natomiast na lotnisku będą 

ku temu odpowiednie 
warunki. To kolejny 
przykład umiejętnego 
wykorzystania środ-
ków zewnętrznych.

Dodatkowo roz-
wijamy projekt bcu – Branżowego Cen-
trum Umiejętności w branży lotniczej. 
Centrum prowadzi specjalistyczne szko-
lenia i kursy dla młodzieży i dorosłych, 
a także realizuje zadania w ramach współ-
pracy z pracodawcami sektora lotniczego  
oraz Politechniką Śląską. Zainwestowaliśmy 
w nowoczesne laboratoria, profesjonalne 
zaplecze dydaktyczne i kadrę o najwyższych 

kwali�kacjach, nasze 
bcu było pierwszym 
w kraju i jest stawiane 
jako modelowy przy-
kład w swojej branży. 
Przyjeżdża do nas 
wielu gości z zagrani-
cy, którzy są ciekawi, 
jak udaje nam się przy-
gotowywać uczniów 
i uczestników kursów 
do realnych wymagań 
rynku pracy w branży 
lotniczej.

Wspomniał Pan 
także o klasach 
mundurowych. 
Jak wygląda ich 
rozwój?

Klasy munduro-
we, w tym Oddziały 
Przygotowania Woj-
skowego, były dotąd 
dofinansowywane 
przez Ministerstwo 

Obrony Narodowej. Ponieważ mon częściowo 
wycofuje się z tego programu, wystąpiliśmy 
do mswiA o zgodę na uruchomienie klas 
mundurowych o pro�lu policyjnym i straży 
granicznej. Już teraz spływają kolejne zgody 
ministra – dziś otrzymałem dwie kolejne, 
w poprzednich tygodniach kolejne pięć 
lub sześć. Od września chcemy uruchomić 
takie klasy zarówno w województwie ślą-
skim, jak i małopolskim – w Wadowicach 
i Andrychowie.

Czy można więc powiedzieć, że oferta 
ZDZ-u zmienia się razem z potrzebami 
młodzieży i społeczeństwa?

Dokładnie tak. Zakład Doskonalenia Za-
wodowego to instytucja wyjątkowa. Z jednej 
strony – prawie 100 lat nieprzerwanej dzia-
łalności w obszarze edukacji zawodowej. 
Z drugiej – olbrzymia różnorodność oferty: 
ponad 200 rodzajów szkoleń kursowych 
i ponad 40 zawodów w systemie szkolnym. 
Do tego blisko 60 placówek edukacyjnych 
na terenie śląska i Małopolski oraz szeroka 
współpraca z instytucjami publicznymi, 
uczelniami wyższymi, sektorem medycznym, 
bankowym czy technologicznym.

Jak dziś ocenia Pan stan ZDZ-u i swoją 
zawodową drogę?

Patrzę na Zakład z ogromną satysfakcją. zdz 
przeszedł pełną transformację – z instytucji 
kojarzonej głównie z kursami robotniczymi 
stał się miejscem, które kształci specjalistów, 
techników, ludzi z wyższym wykształce-
niem, a nawet artystów. Dziś zatrudniamy 
ponad 800 osób.  W czasie moich 7 kadencji 
z usług edukacyjnych Zakładu skorzystało 
ponad 1 200 tys.  osób, ponad 74 tys. było 
uczestnikami projektów unijnych, prawie 
27 tys. absolwentów opuściło nasze szkoły, 
a studia wyższe ukończyło 15 tys. osób 
To pokazuje, jak bardzo zmienialiśmy się 
w rytm zmieniających się potrzeb rynku. 
Największym kapitałem zawsze byli dla nas 
ludzie – tra�aliśmy na współpracowników 
ambitnych, myślących nieszablonowo i szu-
kających nowych rozwiązań.

Czy po tylu latach pracy wciąż czuje Pan 
„głód” działania?

Skoro działam tu ponad 50 lat i z dobrym 
skutkiem, odpowiedź jest oczywista. Mam 
satysfakcję, ale nie zatrzymuję się. Nadal 
pełnię kilka funkcji społecznych – jestem 
przewodniczącym Krajowej Rady Związku 
Zakładów Doskonalenia Zawodowego, zosta-
łem powołany do Wojewódzkiej Rady Rynku 
Pracy, działam w samorządzie gospodarczym. 
Przyjąłem propozycję kandydowania na szefa 
Rady Zakładu na kolejną kadencję 2025–2029. 
Prywatnie także staram się poznawać świat 
– niedawno wróciłem z Korei Południowej, 
która była 66. krajem, jaki odwiedziłem. 
Nie zamierzam się nudzić.

Patrząc z perspektywy tych wszystkich 
lat, co dla Pana osobiście znaczy Zakład 
Doskonalenia Zawodowego?

To instytucja, która potra�ła odnaleźć 
się w zmieniającym się świecie. Jest silnym 
ogniwem edukacji zawodowej, środowisko-
wym partnerem dla wielu branż i miejscem, 
które daje ludziom w każdym wieku szansę 
na rozwój. Wierzę, że Zakład będzie się dalej 
rozwijał, niezależnie od zawirowań na świecie. 
Mam ogromną nadzieję, że moi następcy 
utrzymają wysoką jakość kształcenia i będą 
nadal tworzyć nowe możliwości rozwoju 
– zarówno dla młodzieży, jak i dorosłych.

Rozmawiała Barbara Sadkowska

zakład doskonalenia 
zawodowego 
to instytuCJa, 
która Potrafiła 
odnaleźć się 
w zmieniaJąCym się 
świeCie.  
Jest silnym ogniwem 
edukaCJi zawodoweJ, 
środowiskowym 
Partnerem dla wielu 
branż i mieJsCem, 
które daJe młodym 
ludziom szansę 
na rozwóJ.  
wierzę, że zakład 
będzie się daleJ 
rozwiJał, niezależnie 
od zawirowań 
na świeCie.



Ω redaguje barbara sadkowska – redaktor naczelna espresso
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hanysy 2024 – edyCJa dwudziesta ósma é Grzegorz 
Poloczek – artysta, animator kultury, wraz z Miastem Ruda 
Śląska i Śląskim Teatrem Impresaryjnym im. Henryka 
Bisty, organizuje wydarzenie społeczno-kulturalne, 
w czasie którego są nagradzani przedstawiciele świata 
sportu, dziennikarstwa, medycyny, kultury, nauki, sztuki, 
przemysłu i biznesu, mediów oraz instytucji społecznych 
i fundacji. Statuetki »hanysa« są tradycyjnie wręczane 
w dniu obchodów Narodowego Święta Niepodległości 
podczas uroczystej gali. W 2024 r. gospodarzami gali byli: 

grzegorz poloczek – inicjator konkursu 
i michał pierończyk – prezydent 
Rudy Śląskiej. Nagrody odebrali: 
Izolda Czmok-Nowak – dziennikarka 
i edukatorka, Europerspektywy 
– czasopismo promujące rozwój 
gospodarki i kultury województwa 
śląskiego, Mirosław Syniawa – chemik, 
pisarz i aktywista, Grzegorz Chudy 

– �lolog, muzyk i artysta, Grzegorz Fryc – laryngolog, 
Dariusz Chojnacki – aktor, Radio Silesia – kustosz śląskiej 
tradycji i kultury z okazji 10-lecia działalności, Barbara 
Lubos – aktorka teatralna i �lmowa, Alicja Boncol – 
śląskiej piosenkarka country. Oprawę muzyczną zapewnił 
Bartos Band z Grzegorzem Poloczkiem, Katarzyną 
Piowczyk, Alicją Wylężek-Sznajder, Aleksandrą Wylężek 
i gośćmi. , ruda śląska { 11 listopada 2024 Ω galeria 
zdjęć: h�ps://tinyurl.com/yc36zs3b

kiedyś wszystko wydawało się Prostsze – tak mówią Ci, którzy PamiętaJą Czasy 
bez smartfonów, z PaPierowymi rozkładami Jazdy i telewizJą zaledwie na trzeCh 
kanałaCh. ale to tylko złudzenie. w rzeCzywistośCi świat nigdy nie był Prosty. 
był Po Prostu inny. a „inaCzeJ” to PrzeCież synonim zmiany.

ZMIANA
Nasza nieodłączna towarzyszka

BarBara SadkowSka
mm bsadkowska@europerspektywy.eu

Z
miana, choć często nieproszona i niewygodna, 
jest zjawiskiem absolutnie pewnym. W sferze go-
spodarki, technologii czy relacji społecznych nie-
ustannie coś 

się przesuwa, przekształca, 
rede�niuje. Firmy zmieniają 
swoje modele działania, mia-
sta zmieniają funkcje, ludzie 
zmieniają zawody, a całe 
regiony – swoją tożsamość. 
Czasami są to ewolucyjne 
korekty, innym razem re-
wolucyjne przyspieszenia. 
Ale wspólny mianownik 
zawsze pozostaje ten sam: 
nic nie stoi w miejscu.

Przyzwyczajenie to wy-
godna rama – dlatego tak 
trudno nam się z nią rozstać, 
gdy świat przestaje się w nią mieścić. Zmiana nie pyta o zgo-
dę – ale daje szansę. Na adaptację. Na przewagę. Na rozwój.

W Europerspektywach piszemy o przedsiębiorcach, 

samorządach, organizacjach, które nie boją się zmieniać 
kursu, gdy sytuacja tego wymaga. To nie dowód słabości, 
ale elastyczności – cechy, bez której nie sposób myśleć  
o przyszłości.

Czy to oznacza, że wszystko, co znane, musi zniknąć? 
Niekoniecznie. Wiele wartości przetrwa zmiany – ale właśnie 

dlatego, że potra�ą się w nich 
odnaleźć. Trwałość nie polega 
dziś na twardości, ale na zdol-
ności do dostosowania. Choć 
może to brzmieć jak sprzecz-
ność, w tym właśnie tkwi nowa 
de�nicja stabilności. 

Uważni czytelnicy zauważą, 
że nasze wydanie również prze-
chodzi pewne zmiany. To dopie-
ro początek szerszego procesu. 
Skoro zmiana jest nieunikniona, 
warto ją dobrze zaplanować. 
A najlepiej – współtworzyć 
ją razem. Pamiętajcie więc na 
co dzień o naszej stronie: eu-

roperspektywy.eu i obserwujcie nasze kanały w mediach 
społecznościowych. 

Piszcie do nas.
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Dwie kobiety, 
dwa światy, 
jedno pytanie: 
jak żyć w cieniu 
wielkich 
mężczyzn?

„MarIa 
I JackIe” — MIcHelle Gable, 
wydawnIctwo Mando

Na rynku książki nie brakuje biogra�i 
kobiet sławnych u boku jeszcze sław-
niejszych mężczyzn. Rzadko jednak 
dostajemy opowieść tak przenikliwą, 
a przy tym tak literacko dopraco-
waną, jak Maria i Jackie autorstwa 
michelle gable. To nie jest kolejna 
powtórka z historii Kennedych czy 
Onassisów – to próba zrozumienia, 
co znaczy być kobietą w świecie, który 
z de�nicji ustawiony jest pod kogoś  
innego.

Gable przedstawia dwie postacie: 
Marię Callas, diwę operową, która 
wbrew legendzie była nie tylko gło-
sem, ale też samotną kobietą rozdartą 
między ambicją a uczuciem, oraz 

Jacqueline Kennedy– ikonę elegancji, 
żonę prezydenta usa, która wbrew 
pozorom nigdy nie przestała grać 
pierwszoplanowej roli, choć często 
z pozycji za kulisami.

Autorka powoli, ale z precyzją godną 
dramaturga, buduje napięcie między 
tymi dwiema życiorysami. Ich drogi 
przecinają się nie tylko przez wspólnego 
mężczyznę – Arystotelesa Onassisa, 
greckiego potentata i miliardera– lecz 
także przez głębsze pytania o władzę, 
wybór, lojalność i cenę osobistego 
kompromisu. Jedna z nich – Jackie 

– świadomie kształtuje swoją rolę na 
scenie światowej polityki i mediów. 
Druga – Maria – jest siłą natury, głosem 
epoki, który nagle milknie, gdy wybiera 
miłość zamiast sceny.

Warto też zauważyć, że książka 
ukazała się ponownie w nowym wy-
daniu właśnie teraz – na fali global-
nego zainteresowania biogra�cznym 
�lmem Maria Callas w reżyserii Pa-
blo Larraína, w którym w rolę Callas 
wciela się Angelina Jolie. To dobry 
moment, by sięgnąć po tę publikację: 
nie tylko dlatego, że historia Marii 
Callas zyskała nowy ekranowy wy-
miar, ale przede wszystkim dlatego, 
że Maria i Jackie opowiada o silnych, 
niejednoznacznych kobietach w sposób 
emocjonujący, wciągający i zaskakująco  
aktualny.

Czy trzeba znać ich historię, by 
docenić tę książkę? Zdecydowanie 
nie. Gable prowadzi narrację tak, by 
każdy – nawet bez znajomości tła 
historycznego – wsiąkł w ten świat 
bez reszty. To doskonała propozycja 
na wiosenną lekturę – wymagającą, 
ale dającą czytelniczą satysfakcję.

Podsumowując – niezależnie od tego, 
czy ktoś zna losy Callas i Jackie Ken-
nedy, czy dopiero je odkrywa – war-
to przeczytać. Bo to historia, która 
wciąż się powtarza, tylko nazwiska 
się zmieniają.

Rozmowa 
o końcu 
złudzeń
„sPokoJnIe, JuŻ nIe będzIe. 
konIec naszeJ belle éPoQue” 
—  
Paweł kowal, aGnIeszka 
lIcHnerowIcz, 
wydawnIctwo aGora

Książka »Spokojnie, już nie będzie. 
Koniec naszej belle époque« podejmuje 
próbę zrozumienia świata po 24 lutego 
2022 r. – dacie, która symbolicznie 
zakończyła okres względnego spokoju 
w Europie. Forma książki to rozbudo-
wany wywiad, w którym agnieszka 
lichnerowicz, doświadczona dzien-
nikarka Radia tok fm, zadaje pytania 
pawłowi kowalowi – profesorowi 
Polskiej Akademii Nauk, byłemu po-
słowi i ekspertowi w dziedzinie polityki 
wschodniej.

Forma wywiadu sprawia, że lektura 

jest dynamiczna, a zarazem pogłębiona. 
Agnieszka Lichnerowicz – wieloletnia 
dziennikarka Radia tok fm, specjalizu-
jąca się w polityce międzynarodowej – 
prowadzi rozmowę z Pawłem Kowalem 
nie tylko jako dziennikarka, ale jako 
partnerka w re
eksji. Kowal – historyk 

idei, profesor pan, były wiceminister 
spraw zagranicznych, europoseł, dziś 
poseł na Sejm – dzieli się doświadcze-
niem człowieka zaangażowanego, który 
zna kulisy polityki, ale jednocześnie 
potra� patrzeć szerzej, z perspektywy 
kultury, wartości i historii.

Rozmowa dotyczy kluczowych za-
gadnień: znaczenia wojny w Ukrainie, 
roli Polski w nowym porządku geopoli-
tycznym, przyszłości relacji transatlan-
tyckich oraz wyzwań stojących przed 
Europą. Kowal, łącząc wiedzę akade-
micką z doświadczeniem politycznym, 
oferuje głęboką analizę, a Lichnerowicz, 
dzięki swojej reporterskiej wnikliwości, 
prowadzi rozmowę w sposób anga-
żujący i przystępny. Rozmowa toczy 
się wokół wojny w Ukrainie, końca 
złudzeń Zachodu, potrzeby rede�nicji 
polskiej polityki zagranicznej i pytania, 
czy Europa poradzi sobie z nowym 
rozdaniem. Tytułowa „belle époque” 
to nie tylko odniesienie do końca pew-
nej epoki bezpieczeństwa i komfortu, 
ale także diagnoza: czas naiwnej wiary 
w trwałość porządku po 1989 roku  
się skończył.
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Narodowe Święto NiepodległoŚci rp / dzień weteraNów USa é Stan 
Breckenridge odebrał Pierścień 100-lecia Niepodległości rp (swbn) w czasie 
koncertu zorganizowanego przez knst Marchołt. , katowice. spinplace 
uś { 10 xi 2024 Ω galeria zdjęć: https://tinyurl.com/4bvsy5n4

zabytkowa kopalNia igNacy z Nagrodą 
eUropa NoStra é W okolicach Barbórki 
Piotr Kuczera – prezydent miasta Rybnika 
odebrał nagrodę Europa Nostra, którą wrę-
czył prof. Jacek Purchla – przewodniczą-
cy jury Europejskiej Nagrody Dziedzictwa. 
Gościem wydarzenia był Tomislav Vidošević 
– ambasador Chorwacji. , rybnik { 9 grud-
nia 2024 Ω galeria zdjęć: https://tinyurl.
com/ywxk7ury

po ŚloNSkU – biblioteka ŚląSka popUlaryzUje i promUje é Bibliote-
ka Śląska, Silesia Progress oraz Towarzystwo Kultywowania i Promowania 
Śląskiej Mowy Pro Loquela Silesiana zorganizowały wspólną konferen-
cję. , katowice { 14.1.2025 Ω galeria zdjęć: https://tinyurl.com/45tbun9t

Na rzecz HoSpicjUm Homo-HomiNi im. Św. brata alberta w ja-
worzNie é Grupa Bez Puenty Impro z Michałem Kirkerem zapreze-
towali komedię improwizowaną pt. Opowieści z drugiej ręki. , jaworz-
no { 13.12.2024 Ω galeria zdjęć: https://tinyurl.com/483r8682

pałac w rzUcHowie – Vi koNcert NoworoczNy é Janusz i Zofia Gła-
dyszowie – rybniccy przedsiębiorcy i społecznicy zaprosili w dniu Święta 
Trzech Króli Pałac na koncert noworoczny. Imprezę poprowadziła Żaneta 
Gładysz. , rzuchów { 7.1.2025 Ω galeria zdjęć: https://tinyurl.com/4smu8vmp

Święto NiepodległoŚci 2024 é Wojewódzkie Obchody Narodowe-
go Święta Niepodległości odbyły się w centrum Katowic, pod kwk Wu-
jek oraz w pobliżu Stadionu sląskiego w Chorzowie. , katowice, cho-
rzów { 11.11.2024 Ω galeria zdjęć: https://tinyurl.com/ybdpe3h7

UroczySte ŚlUbowaNie policjaNtek i policjaNtów w województwie ŚląSkim é Na katowickim pl. Bolesława Chrobrego, pod katowickim pomnikiem J. Piłsudskiego, odbyło się ślubowa-
nia 199 nowych funkcjonariuszek i funkcjonariuszy – w tym 25 kobiet, – którzy rozpoczęli karierę w szeregach Policji. W wydarzeniu wzięli udział m.in. komendant wojewódzki Policji w Katowi-
cach nadinsp. Mariusz Krzystyniak, wojewoda śląski Marek Wójcik i Sekretarz miasta Katowice Maciej Stachura, z-ca komendanta Szkoły Policji w Katowicach insp. Zbigniew Chrzęstek. , kato-
wice { 24.1.2025 Ω galeria zdjęć: https://tinyurl.com/4bmnme2r

mUzeUm ŚląSkie w katowicacH pozySkało poNad 126 mlN zł é Fundusze Euro-
pejskiej wsparły projekt „adaptacja zabytkowych budynków pokopalnianych na po-
trzeby muzeum śląskiego w katowicach” (środki: fe śl, Województwo Śląskie, Muzeum 
Śląskie). , katowice { 31.10.2024

6 wrzeŚNia 2025 — próba pobicia rekordU polSki é Święto Rozbarku 
to jedno z zadań w projekcie „zielony kwartał kwk rozbark – edukacja zie-
lona transformacja” (Fundusze Europejskie dla Śląskiego 2021-2027). , skar-
pa bytom rozbark { 6.9.2024 Ω galeria zdjęć: https://tinyurl.com/e8at9j8y



Wydarzenia W obiektyWie fotoreporteróW magazynu rozmaitości

65EUROPERSPEKTYWY

O FOtOterapii é Akademia Górnośląska zorganizowa-
ła pierwsze w kraju spotkanie specjalistów z wielu dyscy-
plin nt. terapeutycznego potencjału fotografii. , katowi-
ce { 4.4.2025 Ω galeria zdjęć: https://tinyurl.com/4hm9ypcj

Wyjazd na pOlOWanie Odzyskany é Hanna Wró-
blewska (mkidn) przekazała Muzeum Śląskiemu ob-
raz z przedwojennej kolekcji malarstwa. , katowi-
ce { 4.4.2025 Ω galeria zdjęć: https://tinyurl.com/3dzbwy2m

europerspektywy.eu

PIeśnI wsPółczesne toM II é W foyer nospr odbył się briefing prasowy 
Miuosha oraz Zespołu Pieśni i Tańca Śląsk zapowiadających projekt kon-
certowy. W spotkaniu uczestniczył marszałek województwa Wojciech Sa-
ługa. , katowice { 7.1.2025 Ω galeria zdjęć: https://tinyurl.com/4e2b25n4

srk – MuzeuM śląskIe: rozPoczęcIe ProJektu é Spółka Restruktury-
zacji Kopalń ogłosiła rozpoczęcie innowacyjnego projektu, który pozwoli 
na zasilenie Muzeum Śląskiego w Katowicach w ekologiczne źródło cie-
pła. , katowice { 14.1.2025 Ω galeria zdjęć: https://tinyurl.com/4e2b25n4

PIerwsza daMa é W Akademii Śląskiej odbyło się wyjątkowe spotkanie 
autorskie z Jolantą Kwaśniewską, która promowała książkę (Wydawnictwo 
W.A.B.). Imprezę moderowała Dorota Stasikowska-Woźniak. , katowi-
ce { 12.11.2024 Ω galeria zdjęć: https://tinyurl.com/mtupacnv

XX oPłatek MaltańskI é Fundacja Pomoc Maltańska – Maltańska 
Służba Medyczna zorganizowała charytatywne spotkanie dla potrzebu-
jących. Gospodarzem był wiceprezes Mariusz Glenszczyk. , bielsko-bia-
ła { 20.12.2024 Ω galeria zdjęć: https://tinyurl.com/5ryw7z5e

4dd 2025 – katowIce stolIcą desIGnu I InnowacJI é Po raz 9. Kato-
wice zamieniają się w centrum architektury, designu i nowoczesnych roz-
wiązań. Imprezie towarzyszy Property Forum Miasta i Regiony. , katowi-
ce { 22.1.2025 Ω galeria zdjęć: https://tinyurl.com/5yk8abm6

ksoIn: wIeczornIca PatrIotyczna 2024 é Krajowe Stowarzyszenie Ochrony Informacji Niejawnych i swbn – Stowarzyszenie Wspierania Bezpieczeństwa Narodowego. 
Tadeusz Brol, Ryszard, Górecki, prof. Jan Ilczuk, Irena Jarzyńska i Jolanta Wider odberali nagrodę Panteon. Marlena Miąsko, Edyta Petecka, Agnieszka Szymczyk i ppłk Marcin Mi-
chalczyk odebrali Pierścienie 100-lecia Niepodległości. Pierścienie Patrioty otrzymali: Jacek Jarco, prof. dr hab. Robert Socha, Janusz Tobiczyk, Marcin Kurzak, Andrzej Wystalski 
i Beata Twardowska. Przyznano także szable oficerskie. , katowice { 13.12.2024 Ω galeria zdjęć: https://tinyurl.com/bdzcr23n

sPotkanIe korPusu konsularneGo é Wojewoda śląski Marek Wójcik 
spotkał się z reprezentantami korpusu konsularnego na podsumowaniu roku 
2024 r. W spotkaniu uczestniczyło 22 konsuli – w tym czterech general-
nych. , rzuchów { 16.1.2025 Ω galeria zdjęć: https://tinyurl.com/28cejmy2
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X memoriał im. Józefa wiśniewskiego é W Bytomiu odbyła się jedna z najwięk-
szych imprez dżudo w kraju. Udział w turnieju młodych dżudoków promował 
medalistów w klasy�kacji generalnej Pucharu Polski juniorów i juniorek. W uro-

czystym otwarciu zawodów uczestniczyli m.in. małgorzata 
wiśniewska-wilk – prezes gks Czarni Bytom, halina bieda – se-
nator rp, mariusz wołosz – prezydent miasta Bytomia, michał 
staniszewski – przewodniczący Rady Miasta w Bytomiu, barbara 
dziuk – posłanka na Sejm rp viii i ix kadencji. Do rywalizacji 
stanęło ok. 420 zawodników z ok. 100 klubów. 2 listopada ub.r. 
odbywały się Mistrzostwa Polski Juniorów i Juniorek U20 w By-

tomiu. Miejscowy klub zdobył pierwsze miejsce w klasy�kacji klubowej, co 
podkreśla silną pozycję Bytomia w krajowym dżudo. , bytom ‹ hala skarpa 
w szombierkach { 3 listopada 2024 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/8km7skzc

metroPolia gzm rozwiJa alternatywne formy mobilnośCi é W dniu 1 marca 
br. ruszyła »wyPożyCzalnia metrorowerów elektryCznyCh« będąca realizacją 
pomysłu Górnośląsko-Zagłębiowskiej Metropolii (gzm) na udostępnienie metro-
rowerów elektrycznych w miastach gzm (metrorowerelektryczny.
transportgzm.pl). 250 rowerów można wypożyczyć na 30 dni – 
koszt wypożyczenia wyosi 99 zł. Pojazd jest wyposażony w baterię 
o pojemności 556,8 Wh (zasięg 120 km). W konferencji prasowej 
zorganizowanej w dniu premiery inicjatywy uczestniczyli: kazimierz 
karolCzak – przewodniczący Zarządu gzm i marCin dworak – 
pełnomocnik gzm ds. nowej mobilności i rozwoju. Start wypoży-
czalni e-metrorowerów zbiegł się w czasie z początkiem sezonu wiosenno-letniego 
w systemie Metrorower (31 gmin i 924 stacje wypożyczania). , katowice { 1 marca 
2025 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/3p8c6drf

od 28 sierPnia do 4 września é Hala Spodek będzie 
gościła fiba EuroBasket 2025, którego współgospodarzem 
będą Katowice. Jeremy Sochan, Luka Dončić, Victor 
Wembanyama – gwiazdy nba wraz ze swoimi drużynami 
narodowymi – zagoszczą w stolicy Metropolii gzm. Lo-
sowanie grup odbyło się 27 marca br. W lutym odbył się 
brie�ng prasowy z udziałem: Marcina Krupy – prezydent 
miasta Katowice, Grzegorz Bachański – prezes pzkosz, Igor 
Milicić – trener reprezentacji Polski. , katowice { 19 lu-
tego 2025 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/99hrf7kk

#r10show2025 – ronaldinho show é Stadion Śląski 
zaprosił dziennikarzy na spotkanie z organizatorami fut-
bolowego pojedynku legend Polska – Brazylia 21 czerwca 
2025 r. (ronaldinhoshow.eu). Ronaldinho jest b. reprezen-
tantem Brazylii (1999-2013). W konferencji  wzięli udział: 
Rafał Adamczyk – wicemarszałek województwa, Bogdan 
Zając – asystent Adama Nawałki, Jakub Wawrzyniak 
i Krzysztof Mączyński – zawodnicy reprezentacji Polski 
oraz przedstawiciele E-Max Events. , chorzów { 13 lutego 
2025 Ω galeria zdjęć: h�ps://tinyurl.com/yc6b89dv

11 listoPada sPod krzyża-Pomnika kwk wuJek 
é Śląskie Centrum Wolności i Solidarności wraz 
z Ja� Sport i Polską Grupą Górniczą sa zorganizo-
wali iii Bieg Niepodległości im. Dziewięciu z Wujka. 
Gospodarzem wydarzenia był Robert Ciupa – dyrek-
tora ścwis. Przed startem uczestnicy biegu złożyli 
kwiaty u stóp Krzyża-Pomnika Poległych Górników. 
W rywalizacji uczestniczyła ok. tysiącosobowa grupa 
zawodników – w tym: Joanna Bojczuk i Leszek Pietra-
szek – członkowie Zarządu Województwa Śląskiego. 
Pierwsze miejsca zajęli Mateusz Mrówka i Sylwia 
Indeka. , katowice { 11 listopada 2024 Ω galeria 
zdjęć: h�ps://tinyurl.com/prwwfpps
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team vitality mistrzami iem katowiCe 2025 é Katowice 
po raz 13. stały się światową stolicą esportu. Intel® Extreme 
Masters (iem) – międzynarodowy cykl profesjonalnych 
turniejów esportowych na świecie – został zainicjowany 
w 2006 r. Rozgrywka obejmuje Counter-Strike: Global 
Oensive, StarCraft® ii oraz inne tytuły esportowe. 
Imprezę organizuje esl faceit Group (pro.eslgaming.
com). W 2025 r. iem Katowice został został zdominowany 
przez Team Vitality (zwycięzcy zdobyli 1,25 mln usd). 
Mistrzostwo katowickiego turnieju – zorganizowanego 
w ramach esl Pro Tour (intelextrememasters.com) – 
przyszło w spektakularnym stylu! Finałowy weekend 
zgromadził ponad 56-tys. publiczność, która obserwowała 
rozgrywkę – globalna widownia przebiła 1,3 mln widzów 
w szczytowym momencie transmisji. Turniej Counter-
Strike zgromadził 24 najlepsze drużyny na świecie 
– w �nale spotkały się drużyny Team Spirit i Team 
Vitality (wynik 11:13). , katowice – hala widowiskowo-
sportowa spodek { 7 lutego 2025 Ω galeria zdjęć: 
h�ps://tinyurl.com/ms3f4awa
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luizy miller giusePPe verdiego – Polska PraPremiera 
é To był wielki sukces Opery Śląskiej w Bytomiu! 
W połowie listopada ub.r. odbyła się polska pra-
premiera opery »luiza miller« Giuseppe Verdiego 
(1849 r.). Produkcja jest efektem międzynarodowej 
współpracy z Operą Grand Avignon, Operą de Tours 
(Francja) oraz Teatro di Como (Włochy). Opera 
w trzech aktach G. Verdiego (1813-1901) jest oparta na 
tragedii mieszczańskiej »intryga i miłość« Friedricha 
Schillera. „To historia, która ma swoje korzenie w xviii wieku, 
ale mówi o sprawach ponadczasowych – miłości, zdradzie, 

władzy. W naszej inscenizacji staraliśmy 
się uchwycić tę uniwersalność, łącząc 
elemen� różnych epok, od średniowiecza 
po współczesność. Chcieliśmy s�orzyć 
interpretację, która będzie bliska współ-
czesnemu widzowi” – tłumaczy Frederic 
Roels, reżyser spektaklu, dyrektor 
Opery Grand Avignon. Kierownictwo 
muzyczne sprawował Marco Guida-

rini. Za scenogra�ę i kostiumy – stworzone dla Opery 
laskiej – był odpowiedzialny Lionel Lesire. W rolę tytu-
łowej Luizy Miller wcialają się Izabela Matuła i Anna 
Wiśniewska-Schoppa. W I połowie 2025 r. spektakl 
zostanie wystawiony 6 maja (Bytom) – w obsadzie: 
Izabela Matuła (Luiza Miller), Sang-Jun Lee (Rudolf), 
Stanislav Ku
yuk (Miller), Aleksander Teliga (Walter), 
Anna Borucka (Fryderyka), Zbigniew Wunsch (Wurm), 
Roksana Majchrowska (Laura), Michał Bagniewski 
(wieśniak). Publiczność ogólnopolska zobaczy by-
tomski spektakl 9 maja w czasie xxxi Bydgoskiego 
Festiwalu Operowego w Bydgoszczy. , bytom – opeRa 
śląska  { 18 listopada 2024 Ω galeRia zdjęć: h�ps://
tinyurl.com/yz84thab

gladiatorzy na baletoweJ sCenie w bytomiu é Uczest-
niczyliśmy w specjalnej premierze baletu »sPartakus« 
do muzyki Arama Chaczaturiana przygotowanej 
w Operze Śląskiej w Bytomiu. Wydarzenie sceniczne 
odwołują się do dzieł Plutarcha i Juwenala oraz badań 
historyków. Balet stanowi dzieło wielowątkowe – łączy 
epickie, tragiczne i liryczne sceny pełne dramatycznych 
napięć w  opowieść o odwadze, poświęceniu i dążeniu 
do wolności. Imponuje widowiskowa forma spektaklu. 
Głównym przesłaniem baletu jest walka o wolność. 
Bunt gladiatorów jest symbolem. Twórcą choreogra�i 
spektaklu jest Robert Balogh, który dla potrzeb by-
tomspektaklu zaadaptował libretto Nikołaja Wołkowa. 
Warto wymienić nazwiska solistów: Douglasa de Oliveira 
Ferreiry (Spartakus), Macieja Pletnii 
(Krasus), Michaliny Drozdowskiej 
(Frygia), Mitsuki Nody (Egina), którzy 
znakomicie wywiązali się ze swoich 
artystycznych ról. „To balet wymagający 
ogromnej precyzji choreogra�cznej i siły 
wykonawczej, dlatego jestem szczególnie 
dumny z naszych tancerzy, którzy podjęli 
to wyzwanie. S�orzenie tego widowiska 
nie byłoby możliwe bez wzajemnego zaufania i współpracy” – 
podkreślił dyrektor Opery Śląskiej Łukasz Goik. Autorzy 
speklaklu: kierownictwo muzyczne – Piotr Mazurek, 
asystentka choreografa – Dita Otevřelovà, kostiumy 
– Roman Šolc, projekcje – Eduard Prikryl, reżyseria 
świateł – Adam Kolarcik, kierownik baletu – Grzegorz 
Pajdzik, asystent kierownika baletu – Anna Kmiecik-
-Sokalla. W »sPartakusie« wystąpił Artyści Chóru 
Opery Śląskiej, uczniowie Ogólnokształcącej Szkoły 
Baletowej im. Ludomira Różyckiego i studenci Akade-
mii Sztuk Teatralnych im. Stanisława Wyspiańskiego 
w Krakowie - �lia w Bytomiu. Publiczność bytomska 
może zobaczyć balet: 4-5 kwietnia. , bytom  { 7 maRca 
2025 Ω galeRia zdjęć: h�ps://tinyurl.com/bd65sjzr
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Dress code w biznesie.

Krawat czy trampki?
anna wilk

mm Etyka i etykieta biznesu „Go Classy” „Etycznie.com”

„Nie szata zdobi człowieka” – piękna maksyma, 
ale nie w biznesie. Tu wygląd często mówi więcej 
niż słowa. Pytanie o to, co wypada założyć, nadal 
wywołuje dylematy. Czy garnitur to konieczność? 
A może w XXI wieku trampki na spotkaniu 
z klientem są nową normą?

Odpowiedź brzmi: to zależy od kontekstu. 
Tradycyjne branże, jak prawo czy �nanse, wciąż 
trzymają się klasyki. Garnitur, koszula i krawat 
to symbole profesjonalizmu. Nawet jeśli garnitur 
nie jest Twoim ulubionym strojem, to w wielu sy-
tuacjach wysyła jasny sygnał: „jestem profesjonalny, 
traktuję sprawę poważnie”. Z kolei w branżach 
kreatywnych czy technologicznych luz jest mile 
widziany. Ale uwaga – luz nie oznacza niedbałości. 

Zasada jest prosta: ubierz się odpowiednio do okazji i roz-
mówcy. Spotkanie z prezesem dużej korporacji? Bezpieczniej 

postawić na elegancję. Networking podczas 
nieformalnego spotkania? Schludny casual 
wystarczy. Klucz to wyczucie i świadomość, 
że ubiór to komunikat.

Co ciekawe, badania pokazują, że osoby 
ubrane bardziej formalnie są częściej 
postrzegane jako profesjonalne i godne 
zaufania. Ale z drugiej strony – przesadna 
elegancja może wywołać dystans. Dlatego 
najlepszą radą jest zasada złotego środka: 
zadbaj o swój wygląd, ale nie próbuj być 
kimś, kim nie jesteś.

Dress code to nie moda. To sposób, w jaki 
mówisz światu: „Wiem, co robię. Możesz 
mi zaufać.” A więc – krawat czy trampki? 

Odpowiedź zależy od tego, jaką historię chcesz opowiedzieć.



PRZYGODOWY DUCH, NOWOCZESNE SERCE – BEZ KOMPROMISÓW I EMISJI

Mercedes EQG

Elektryczne oblicze
ikony motoryzacji

W salonie Inter Car Silesia w Rudzie 
Śląskiej zaprezentowano EQG – elek-
tryczną wersję legendarnego Mercedesa 
Klasy G. Premiera każdego modelu 
to niemal święto dla miłośników marki 
Mercedes. Nie inaczej było tym razem 
– zapowiadana od miesięcy premiera 
elektrycznego oblicza serii G przycią-
gnęła do salonu Inter-Car Silesia pa-
sjonatów marki, którzy nie tylko mogli 
zobaczyć z bliska ten wyjątkowy model, 
ale również porozmawiać z ekspertami 
Mercedes-Benz o historii i przyszłości 
tego ikonicznego samochodu. Nie za-
brakło rozmów z ekspertami Mercedes-
-Benz, którzy przybliżyli historię Klasy G 
i opowiedzieli o przyszłości, jaka czeka 
tę ikonę w erze elektrycznej mobilności. 
Goście mogli poczuć wyjątkowy klimat 
wydarzenia, poznając innowacyjne 
technologie, które sprawiają, że EQG 
to samochód gotowy na każde wyzwa-
nie – zarówno w terenie, jak i w wielkim 
mieście.  

Elektryczna moc w legendarnym wy-
daniu. EQG zachowuje wszystko, za co 
pokochaliśmy Klasę G: niezrównaną 

wytrzymałość, klasyczne linie 
i zdolności terenowe, do-
dając do tego nowocze-
sność i ekologiczny 
charakter. Charak-
terystyczna dla se-
rii klasyczna rama 
została zachowana, 
dostosowano ją jed-
nak do wyzwań, jaki 
niesie ze sobą napęd 
elektryczny - skrzynka 
na baterię zabezpieczona 
jest od spodu płytą z kompozytu 
węglowego, co czyni to miejsce odpor-
nym na uszkodzenia i będzie chronić 
akumulator w najtrudniejszych warun-
kach. Zewnętrzną stronę osłony pod-
wozia pokrywa milimetrowa warstwa 
chroniąca przed uderzeniami kamieni.  
Nadwozie modelu opiera się na solid-
nej ramie drabinkowej, a konstrukcja 
podwozia wykorzystuje niezależne 
przednie zawieszenie i sztywną oś z tyłu, 
dostosowaną do napędu elektrycznego. 
Co więcej, akumulatory zintegrowa-
ne z ramą zapewniają nisko położo-
ny środek ciężkości, co gwarantuje  

sterowność nawet w trud-
nych warunkach.

Model G 580 z tech-
nologią EQ imponuje 
osiągami – przyspie-
sza od 0 do 100 km/h 
w zaledwie 4,7 se-
kundy, a jego mak-

symalna prędkość 
to 180 km/h. Gwa-

rantuje to wysoko-
napięciowy akumulator. 

W nowej, elektrycznej Klasie 
G dwuwarstwowy akumulator litowo-
-jonowy składa się z 216 ogniw roz-
mieszczonych w 12 modułach pomiędzy 
trzema poziomami chłodzenia. Aby 
chronić baterię przed wnikaniem wody 
i brudu, umieszczono ją w odpornej 
na skręcanie obudowie. W rezultacie 
elektryczna Klasa G jest przygotowana 
do trudnych, terenowych warunków 
i ambitnych wyzwań. Dbałość o każdy 
detal, od zaawansowanego systemu 
chłodzenia akumulatora po nowoczesne 
zawieszenie, sprawia, że EQG redefiniuje 
pojęcie elektrycznego SUV-a.  

Zapisz się  na jazdę próbną i odkryj  EQG  na żywo!

Inter-Car Silesia
+48 32 888 20 00

Ruda Śląska
+48 32 888 53 01

Świerklany
k. Rybnika



DOTACJE UE – Twoje projekty, nasza strategia, wspólne Þnansowanie 
O dotacjach wiemy wszystko. Pomagamy skutecznie pozyskiwać i rozliczać środki z funduszy 
unijnych – od koncepcji, przez wnioski, aż po końcowe rozliczenie. Z nami projekty nie traÞają 
do szußady. 

BEZPIECZNE ZAMÓWIENIA PUBLICZNE – przetargi bez stresu 
Zamówienia to nie labirynt – znamy każdy zakręt. Reprezentujemy klientów po obu stronach 
procesu – pomagamy przygotowywać postępowania i skutecznie w nich startować.  
Mamy doświadczenie, które przekłada się na realne wygrane. 

ZRÓWNOWAŻONA MOBILNOŚĆ – zmieniamy oblicza miast 
Myślimy o jutrze, planując dzisiaj. Tworzymy strategie mobilności, które odpowiadają  
na realne potrzeby mieszkańców. Łączymy wiedzę inżynierską z ekologiczną wrażliwością.  
Mamy na koncie dziesiątki projektów, które poprawiają jakość życia. 

ANALIZY TRANSPORTOWE – dane, które zmieniają rzeczywistość 
Z liczbami nam po drodze. Od badań natężenia ruchu po modele transportowe  
– dostarczamy wiedzę, która pozwala podejmować lepsze decyzje. Wspieramy planowanie 
infrastruktury i polityki transportowej w oparciu o twarde dane. 

DORADZTWO INŻYNIERSKIE – od koncepcji po realizację 
Projektujemy z myślą o przyszłości – precyzyjnie, odpowiedzialnie i dla ludzi.Wspieramy 
procesy inwestycyjne od etapu planowania po realizację. Oferujemy przygotowanie 
dokumentacji technicznej, nadzór inwestorski oraz projektowanie inżynierskie.

Jedna marka, wiele możliwości 

www.lpw-grupa.pl

kontakt@lpw-grupa.pl




